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ژست های 
شریف

درباره دانشگاهی که ديروز 
باز هم اعلام شد آيین ها و 

تاريخ خاص خود را دارد

مهســا مژدهی| همه چیز عجیــب بود. ظریــف معاون 
راهبردی معــاون راهبــردی رئیس جمهــور رفته برای 
سخنرانی و معارفه استاندار جدید اصفهان. شهری که بعد 
از مشهد و حتی جلوتر از قم مهم ترین پایگاه اصولگرایان 
رادیکال محســوب می شــود . ظریف هم این روزها مهم 
ترین مشکل اصولگرایان رادیکال و نمایندگان نزدیک به 
جبهه پایداری با دولت محسوب می شود. داستان آن قدر 
بالا گرفت که حتی برخی نمایندگان به پزشــکیان گفتند 
یا ظریف را برکنار می کنی یا خلع می شــوی. داستان اما 
ادامه دارد. ازآن سو پزشکیان برخلاف خواسته های حامیان 
اصلاح طلب خود یک اســتاندار نزدیک بــه اصولگرایان و 
جبهه پایداری را برای این استان استراتژیک کشور انتخاب 
کرده اســت . بعد برای معارفه این اســتاندار خاص در آن 

استان خاص ، ظریف را فرستاده است !
محمدجواد ظریف، روز شــنبه در مراسم معارفه استاندار 
اصفهان شــرکت و ابراز امیدواری کرد که انتخاب مهدی 
جمالی نژاد سبب وفاق در استان اصفهان باشد. در اصفهان 
این روزهــا جمالی نژاد که از چهره هــای نزدیک به جبهه 
پایداری محسوب می شــود با حکم وزیرکشور استانداری 
را به دست گرفته است و منتقدان تند او که اغلب از میان 
اصلاح طلبان هســتند، از هفته گذشته تاکنون با ماجرای 

انتخابش کنار نیامده اند.

1- جواد ظریف، معاون راهبــردی دولت چهاردهم که در 
دولت حسن روحانی در مقام وزیرخارجه خدمت می کرد، 
درگیر فشارهای فراوانی اســت که از سوی اعضای جبهه  
پایداری و نزدیکان به ســعید جلیلی، به او وارد می شود. 
این گروه هفته ها است که عزم خود را جزم کرده تا معاون 
راهبردی را با بهانه اینکــه فرزندانش متولد ایالات متحده 
هستند، راهی خانه کرده و مانع از ایفای نقشش در سِمت 
معاون رئیس جمهور شــوند. ظریف روز شنبه در شرایطی 
در اصفهان در مراســم معارفه استاندار جدید شرکت کرد 
که از یک سو اصلاح طلبان، جمالی نژاد را به دلیل نزدیکی 
او به جبهه پایداری گزینه مناسبی برای تصدی این جایگاه 
نمی دانند و وزیرکشور و رئیس دولت را بابت چنین انتخابی 
سرزنش می کنند و از سوی دیگر خودش تحت فشار های 
زیادی برای خانه نشینی و دور شدن از دولت پزشکیان از 
ســوی هم قطاران جمالی نژاد قرار گرفته است. او یک روز 
قبل از مراسم معارفه در اصفهان گفته بود جبهه پایداری 

می خواهد من را عزل و زندانی کند. 

2- محمدجواد ظریف در تهران به  دنیا آمده، اما اصلیت 
اصفهانــی دارد. این را حتــی اگر ندانیــد، می توانید از 
ادامه فامیلی اش حدس بزنید. نــام کامل او محمدجواد 
ظریف خوانســاری است که نشــان می دهد پیوندهای 
خانوادگی اش با اســتان اصفهان محکم اســت. خانواده 
ظریف قبــل از تولــد او و مهاجرت به تهــران، در محله 

ملک اصفهان ســاکن بوده اند. محله ای در مرکز شهر که 
ریشــه های تاریخی اش به دوران سلطنت نادرشاه افشار 
می رسد. دیروز اصفهان تنها شــاهد حضور ظریف برای 
مراسم معارفه در کنار استاندار اصفهان و وزیر کشور نبود. 
معاون راهبردی رئیس جمهور که زمانی وزیرخارجه ایران 
بود، در مراســم افتتاحیه موزه هدایای اهدایی به ظریف 
در این شهر شرکت کرد. موزه ای که قرار است جایی برای 
نگهداری هدایایی باشد که او در زمان فعالیت هایش در 
نقش یک دیپلمــات، دریافت کرده. ایــن موزه و حضور 
راحت ظریف در بیــن اصفهانی ها نشــان از آن دارد که 
دستکم برای شخص او، ماجرا تنها شرکت در یک مراسم 
معارفه با هدف نشان دادن وفاق میان جریان های سیاسی 

در کشور نبوده است و دلایل محکم تری وجود دارد.

3- محمدجواد ظریف در روزهای آخر خردادماه و زمانی که 
پزشکیان استان به استان برای جلب نظر رای دهندگان سفر 
می کرد، با او راهی اصفهان شــد. ظریف و پزشکیان در آن 
سفر در سالن ورزشی شهید نیلفروش زاده دانشگاه اصفهان 
با دانشجویان و مردم عادی دیدار کردند. سفر اصفهان یکی 
از نخستین گام های جدی انتخاباتی رئیس جمهور به حساب 
می آمد و حضــور ظریف به عنوان چهره ای شناخته شــده 
به عنوان یار کمکی مسعود پزشکیان توجه زیادی را به خود 
جلب کرد. برخی از فعالان سیاسی اصلاح طلب بعد از اعلام 
انتخاب جمالی نژاد به عنوان اســتاندار اصفهان به شوخی 
نوشتند که پزشکیان با ظریف به اصفهان آمد اما در نهایت 
یکــی از چهره های جبهه پایداری را به اصفهان فرســتاد. 
نگرانی اصلی آنها این اســت که در اصفهان، با اســم رمز 
وفاق، شهر تمام و کمال به دست نزدیکان پایداری و سعید 

جلیلی بیفتد.

4- نگاهــی بــه آرای مســعود پزشــکیان در انتخابات 
ریاســت جمهوری چهاردهم نکته های جالبــی دارد. در 
حقیقت فضای شهر اصفهان بیش از آنکه در دست موافقان 
دولت پزشکیان باشد، در دست مخالفان و رقبایی است که 
ترجیح می دادند در دور دوم انتخابات 1403، نام ســعید 
جلیلی از صندوق رای بیرون بیاید. در اصفهان 48/8درصد 
از واجدین شرایط در دور دوم انتخابات به پای صندوق های 
رای آمدند که این رقم حدود هفت درصد بیشــتر از دور 
اول بوده اســت. تعداد آرای مسعود پزشــکیان ۷02هزار 
و ۹۷5رأی معــادل 38/35درصد آرا بــود و تعداد آرای 
ســعید جلیلی یک میلیون و 80هــزار و ۹23رأی معادل 
58/۹8درصد آرا اعلام شد. ترکیب آرا نشان می دهد اقبال 
عمومی در این اســتان نســبت به اصولگرایان نزدیک به 
پایداری بیشتر از اصلاح طلبانی است که پزشکیان آنها را 
نمایندگی می کند. بافت سیاسی و استانداری و فرمانداری 
هم به ما می گوید که بدنه شــهر در دست کسانی است که 
از نظر سیاســی در جبهه جمالی نژاد قرار دارند یا دستکم 

در بین اصلاح طلبان و جبهه پایــداری، طرف گروه دوم را 
می گیرند. شمشیری دو لبه که هم می تواند به معنای آن 
باشد که تمامی سنگرها در اصفهان در دست اصولگرایان 
رادیکال قرار می گیرد و هم می تواند به معنای هم صدایی 
همه ارگان های شهر در پیش برد امور سیاسی، فرهنگی و 

اجتماعی باشد.

5- حالا که نگاهی به وضعیت سیاسی اصفهان انداختیم، 
باید به ماجرای استانداری مهدی جمالی نژاد در این شهر 
برگردیم. اصلاح طلبان معتقدند برای رسیدن جمالی نژاد، 
چهره بی سروصدای اصفهانی به استانداری، لابی نمایندگان 
جبهه پایداری در مجلس نقش اصلی را داشــته اســت. 
حرف های علیرضا بانکی پــور، نماینده اصفهان در مجلس 
در هفته های منتهی بــه انتخاب جمالی نــژاد و حمایت 
تمام قــد این چهره جبهــه پایداری از او، یکــی از دلایل 
جدی برای دخیل دانستن نمایندگان در اتفاقات اصفهان 
عنوان می شود. بانکی پور نماینده مردم اصفهان در مجلس 
شورای اسلامی روز اول مهر گفته بود: »طبق آخرین اخبار، 
جمالی نژاد بیشــترین احتمال استانداری اصفهان را دارد. 
به نظر می رســد جمالی نژاد به دلیل تعامل با همه دولت ها 
فارغ از جنبه سیاسی، گزینه مناسبی است.« بانکی پور از 
اصولگرایان رادیکالی اســت که نظریات جنجالی او بارها 
طیف میانه رو را خشمگین کرده است. او در گفته های روز 
اول مهر خود انتخاب جمالی نژاد را آزمون وفاق دانسته بود. 

6- آیا این فرمول کاربردی پزشــکیان برای  مسئله وفاق 
است؟ یعنی سپردن امور اســتان های مذهبی تر به دست 
آدم هایی از همان جناح ؟ نوعی نظام الکترال زیرپوستی در 
حال اجراست ؟  مخالفتی نداریم و فقط برایمان کنجکاوی 
برانگیز است. البته که در انتخاب استاندار خراسان رضوی 
این فرمول لحاظ نشد و یک چهره نزدیک به میانه روها و 

اعتدالیون سکان استانداری را در دست گرفته است . 

۷- مشکلاتی که جمالی نژاد در اصفهان با آن رو به رو خواهد 
شد، تنها به مسائل فرهنگی و اجتماعی که اعضای جبهه 
پایداری علاقه ویژه و وسواس گونه ای به آن دارند، محدود 
نمی شود. در اصفهان مسائل زیست محیطی از جدی ترین 
بحران ها به حساب می آیند. شــهر، همانطور که اسکندر 
مومنی، وزیرکشــور روز شــنبه اعلام کرد، درگیر بحران 
کم آبی است و کشاورزان اصفهانی و مردم عادی با مشکلات 
زیادی دســت وپنجه نرم می کنند. اوضاع برای زاینده رود 
دشوار اســت و وضعیت قرمز برای خطر فرونشست زمین 
برای اصفهان اعلام شــده. البته تحصیلات جمالی نژاد در 
زمینه برنامه ریزی شهری است و باید امیدوار باشیم که او 
به مشــکلات جدی اصفهان با نگاهی متفاوت نگاه کرده و 
تنها به مطالبات عمومی نمایندگان پایداری در مجلس و 

اصولگرایان تندوتیز اصفهان توجه نکند.
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این هفته آنقدر سوژه  فیلم و کتاب و مقاله زیاد دارم که نگرانم 
مبادا در یک ستون حرف ها الکن بماند. به همین دلیل سعی 
کردم یک مفهوم مشترک بین شان پیدا کنم که به این نتیجه 
رسیدم: »تفاوت ایده تا اجرا«. امید نجوان از منتقدان قدیمی 
ماهنامه فیلم لطف داشــت و دعوت کرد تا مستند »ساموئل 
خاچیکیان: یک گفت وگو« را ببینم که در گروه هنر و تجربه 
اکران شده و طبق روال چند سال اخیر جوری برایش سانس 
و ســینما چیده اند که مخاطب به راحتی نتواند فیلم را ببیند! 
برای اهل ســینما طبعا خاچیکیان آدم جالبی اســت و شما 
توقع یک مســتند پرتره درباره  یکی از مهم ترین کارگردانان 
تاریخ ســینمای ایران را دارد. به زعــم خیلی ها جزو بهترین  
کارگردانان هم محســوب می شــود. من به اندازه  کافی روی 
سینمای خاچیکیان تسلط ندارم که درباره  بهترین بودنش نظر 
بدهم اما خاچیکیانی که من می شناسم از همان دهه  30 نگاه 
خیلی سینمایی داشــته و تصویر را خوب بلد بوده و درنتیجه 
اهمیت دارد. کل ماجرای مستند این است که سازنده در دهه  
۷0 برای ماهنامه فیلم با خاچیکیان گفت وگویی کرده و حالا 
به فکر افتاده آن گفت وگو را تصویری کند. ایده جذابی بود اما 
راه حل چنگی به دل نمی زند. طبعا کــه از آن گفت وگو فیلم 
گرفته نشده و اگر هم گرفته شــده بود تصویر کافی برای یک 
مستند ســینمایی نبود. الان ما صدای گفت وگو را می شنویم 
و تلاش شــده مرتبط با حرف های ســاموئل خاچیکیان در 
گفت وگو، بخش هایــی از فیلم های مختلــف او نمایش داده 
شود. مشکل اینجاســت که اساسا برای دکمه ای، کت دوخته 
شــده. حرف های خاچیکیان درباره  تاثیر ســینمای آمریکا، 
علاقه اش به فیلم های پلیســی و هر آنچــه در گفت وگو آمده 
برای یک مجله  چاپی کفایت می کــرده اما برای اینکه رویش 
تصویر گذاشته شود کافی نبوده. این است که فصل های فیلم 
خیلی کوتاه می شــوند و عملا از آنچه ایده  کارگردان درباره  
ســینما بوده چیزی دستگیرمان نمی شــود. به جز یک مورد 
مقایســه پلانی که هیچکاک در »طلسم« گرفته، بخش هایی 
از فیلم های خاچیکیان که می بینیم آن قدر گسســته و کوتاه 
است که منظور را نمی رســاند. نیمه  دوم فیلم در گفت وگو با 
دیگران دربــاره  خاچیکیان پروپیمان تر می شــود اما مصالح 
تصویری چندانی ندارد. همین مشــکل مواجهه  امید نجوان 
با گفت وگوی ســال ها پیش اش با خاچیکیان در قالب فیلم را 
نیلوفر ذهنی هم در کتاب »در همسایگی مترجم« انجام داده. 
ذهنی چند سال پیش برای روزنامه گفت وگویی کرده بوده با 
سروش حبیبی مترجم نام آشــنا و موثر در شناسایی ادبیات 
جهان به ایرانیان. تازه گفت وگو برای بزرگداشت محمد قاضی 
بوده و به شــکل مکتوب. یعنی فرصتی برای چالش و رفت و 
برگشت و سوال و جواب نبوده. بعدتر در پاریس دو جلسه  دیگر 
حضوری با ســروش حبیبی گفت وگو می کند. و کل این چند 
ساعت را تبدیل کرده به کتابی که حتی به خواننده  پروپاقرص 
ترجمه های سروش حبیبی هم چیزی اضافه نمی کند. سروش 
حبیبی هم ســوژه ای نبوده که تا مصاحبه کننده سرنخ را به 
او می دهد بقیه اش را خودش تعریف کند. جواب ســوالات را 
مختصر و مفید داده و از قضا دقیق. اما سوالات جوری نبوده اند 
که بشود از دل آن ها چیزی درباره  خود مترجم یا شیوه  کارش 
یا حتی نگاهش به جهان کشــف کرد. کل این گفت وگو برای 

یکي دو صفحه  روزنامه کفایت می کرده و نه یک کتاب. 
هر دوی این نمونه ها تلاش هایی برای شناساندن آدم هایی مهم 
در سینما و ادبیات به مخاطب بوده اند که برای اجرا درآمدن 

ایده به اندازه  کافی پرورش نیافته بودند. 

تفاوت از ايده تا اجرا

ستونیکشنبه
صوفیا نصرالهی

 قيمت 10000 تومان

امسال از رتبه های برتر یک تا 100 گروه ریاضی 
و فیزیک، ۹3 نفر در دانشــگاه شــریف پذیرفته 
شدند. یعنی فقط ۷ نفر از این گروه برتر بودند که 
این دانشگاه را برای ادامه تحصیل انتخاب نکردند.

ماجرا از این قرار اســت که دیروز مراسمی برای 
استقبال از دانشجویان ورودی 1403 برگزار شده 
و در این برنامه رئیس دانشگاه گزارشی از عملکرد 
دانشجوهای ترم جدید امسال ارائه داده است. تا 
اینجای کار هیچ اتفاق عجیبی نیفتاده. ماجرا از 
اینجا جالب می شود که به گفته او ۷1 درصد از 
رتبه های یک تا 100 کنکور ریاضی امسال رشته 
مهندسی کامپیوتر این دانشــگاه را برای ادامه 
تحصیل انتخاب کرده انــد. از 22 نفر باقیمانده 
16 نفر ســراغ انتخاب کلاســیک دانشجوهای 
برتر ریاضی رفته اند و مهندســی برق را انتخاب 
کرده اند. 4 نفر وارد مهندسی مکانیک شدند و دو 

نفر علوم کامپیوتر را انتخاب کردند.
فراتر از این اطلاعات، نکته پنهان دیگری داخل 
حرف های عباس موســوی و بقیه ســخنران ها 
وجود داشت که ما را نسبت به دانشگاه شریف و 
مناسک و آدابش کنجکاو کرد. آنها روز پیش در 
مراسم »شریف سلام« از آیین »شریفی« بودن 
حرف زدند. از اینکه دانشجوها چطور می توانند 
»شریفی« بهتری باشند. رئیس و استاد دانشگاه 
و قائم مقام بنیاد ملی نخبــگان از نوعی اخلاق 
شریفی حرف زدند که باید ترم اولی ها از همین 
امــروز آن را درون خود تقویت کننــد. اگرچه 
ســخنرانی ها محتوای منفی نداشتند اما همین 
شیوه طرح بحث باعث شد از خود بپرسیم که چرا 
دانشگاه شریف مناسک خاص نخبگانی خود را 
دارد؟ چه چیزهای هویت بخشی در شریف وجود 
داشته که به آنها احساس متمایز بودن می دهد؟ 
قصه از این جا شروع شــد که در راس مملکت 
خواستند دانشگاهی رقیب دانشگاه تهران بسازند 
و کورس های برنامه های درســی آن مبتنی بر 
دانشــگاه ام آی تی آمریکا باشــد. کمی برویم 
عقب تر و ماجرا را شــرح دهیم. دانشگاه شریف 
را ســال 1344 به دنبال یک فرمان ســلطنتی 
تاســیس می کنند. برای این کار یک روز دکتر 
محمدعلی مجتهدی، اســتاد دانشــکده فنی 
دانشگاه تهران را به دربار صدا می زنند تا به دیدار 
با محمدرضا پهلوی بــرود. محمدرضا جلوی او 
دو گزینه می گذارد و می گوید کــه یا به عنوان 
سفیر کبیر بروی خارج و به عنوان سرپرست به 
اوضاع محصلان اروپا و آمریکا رسیدگی کنی یا 
دانشگاه بســیار بزرگی، در تهران تشکیل بدهی 
و »دانشــگاه تهران را از خواب بی  هوشی بیدار 
کنی.« گفته می شود که مجتهدی تا یک هفته 
بعد اساسنامه ای برای دانشــگاه تهیه می کند و 
همان آبان ماه دستور تاسیس آن صادر می شود. 
در اساســنامه دانشــگاه نوشته شــده که باید 
»دانشگاه صنعتی آریامهر بر اساس برنامه یکی از 
دانشگاه های بزرگ دنیا نوشته شود« برای همین 
تا سال ها بعد در بین دهان ها اینطور می چرخید 
که برنامه شریف بر اساس کورس های ام آی تی 
به نگارش درآمده. از قضا حســین نصر که سال 
1351 به عنوان رئیس دانشگاه منصوب می شود 
اولین فارغ التحصیل ایرانــی  ام آی تی بوده که 
هنگام انتصاب گویا به این موضوع اینطور اشاره 
می کند و می گوید: »ایران به یک MIT نیاز دارد 
و نه هاروارد و پرینســتون؛ چرا که ما به آموزش 

حل مسئله احتیاج داریم.« ادامه در صفحه 03

ترکیب طلایی  وحید     و     المیرا
درباره مجريان برتر برنامه های صبحگاهی 

تلويزيون به انتخاب هفت صبح  صفحه 09

پارادوکسیکال  
از  اصفهان

درباره سفر جنجالی 
جواد ظريف برای معارفه 

استاندار اصولگرا ! حمله پهپادی  به خانه نتانیاهو
روز بیست و سوم جنگ لبنان صفحه 14 را بخوانید
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در پی شهادت فرمانده »یحیی سنوار« رهبر 
انقاب اســامی پیامی صادر کردند. آیت الله 
خامنه ای، رهبر انقاب اســامی در پیامی 
خطاب به ملت های مســلمان و جوانان غیور 
منطقه با تجلیــل از مجاهد قهرمان، فرمانده 
یحیی ســنوار تاکید کردند: »جبهه مقاومت 
همانگونه که قبا با شهادت برجستگان خود 
از پیش روی باز نماند، با شــهادت سنوار هم 
کمترین توقفــی نخواهد داشــت باذن الله. 

حماس زنده است و زنده خواهد ماند.«
متن پیام رهبر انقاب به این شرح است:

»بسم الله الرّحمن الرّحیم
ملّت های مسلمان! جوانان غیور منطقه!

مجاهد قهرمان، فرمانده یحیی السّــنوار، به 
یاران شهیدش پیوست.

او چهره  درخشان مقاومت و مجاهدت بود؛ با 
عزم پولادین در برابر دشمن ظالم و متجاوز 
ایستاد؛ با تدبیر و شــجاعت به او سیلی زد؛ 
ضربه جبران ناپذیر هفتــم اکتبر را در تاریخ 
این منطقه به یادگار گذاشت و آنگاه با عزت و 

سربلندی به معراج شهیدان پرواز کرد.
کسی چون او که عمری را به مبارزه با دشمن 
غاصب و ظالم گذرانده است، سرانجامی جز 
شهادت شایســته او نیســت. فقدان او برای 
جبهه مقاومت البته دردناک است، ولی این 
جبهه با شهادت برجستگانی چون شیخ احمد 

یاسین، فتحی شــقاقی، رنتیسی و اسماعیل 
هنیه از پیشروی باز نماند و با شهادت سنوار 
هم کمترین توقفی نخواهد داشت؛ باذن الله، 

حماس زنده است و زنده خواهد ماند.
ما چون همیشه، در کنار مجاهدان و مبارزان 
بااخــاص خواهیم مانــد؛ به توفیق من الله و 

عونه.
اینجانب شهادت برادرمان یحیی السّنوار را به 
خاندانش، به هم رزمانش و به همه دلبستگان 
جهــاد فی ســبیل الله تبریــک و فقدانش را 

تسلیت می گویم.
والسّام علی عبادالله الصّالحین

سیّدعلی خامنه ای«

رهبر انقلاب: جبهه مقاومت با شهادت یحیی سنوار، کمترین توقفی نخواهد داشت

 باذن الله حماس زنده است و    زنده خواهد ماند

     تیتر دو

ادامه ازصفحه   اول
دوباره برگردیم به ســال تاســیس دانشگاه. در 
خاطرات یکی از اولین اســاتید جذب شده این 
دانشــگاه که در مجموعه تاریخ شفاهی شریف 
آمده نوشته شده که سال 1345 دکتر مجتهدی 
برای جذب جوانان تحصیلكرده به بوستون آمد 
و آنان  را قانع کرد که به کشورش برگردند. اسناد 
دیگر نشــان می دهد که برای این کار به آلمان، 
اتریش، فرانســه، انگلیس، ســوئیس، کانادا و 
آمریکا هم ســفر می کند تا با دانش آموختگان 
مقیم خارج از کشــور دیــدار کنــد. در نهایت 
دانشگاه صنعتی تاسیس می شود. 29 سال بعد 
 از دانشــگاه تهران. 10 ســال بعد از امیرکبیر و

 7 سال بعد از دانشگاه شهید بهشتی. در روزهایی 
که هنوز خفقان ناشــی از کودتــای 28 مرداد 
ادامه داشــت و تازه یک ســال قبل از آن لایحه 

کاپیتولاسیون در کابینه به تصویب رسیده بود.
ماجرای معماری شریف و الگوبرداری از هاروارد 
به خاطــر آجرهــای قرمــز بــه کار رفته در 
دانشکده ها بعضی اعتقاد دارند که معماری اینجا 
تا حدودی شما را می تواند یاد دانشگاه هاروارد 
بیاندازد. داریــم درباره هاروارد، دانشــگاهی 
حرف می زنیم کــه قدمت آن به 300 ســال 
قبل برمی گــردد. این آجرهــای قرمز در همه 
دانشکده های شــریف تکرار شــده و فقط در 
دانشکده هوا فضاســت که طرح متفاوتی دارد. 
احتمالا آن هم به این دلیل کــه هوا فضا ابتدا 
زیرمجموعه دانشــگاه مکانیک بود اما از سال 
1377 از آنها جدا شد و سن و سال جوان تری 
دارد. زمان تاسیس، طراحی اولین دانشکده ها را 
به معمار میدان آزادی می سپرند. یکی از اولین 
دانشکده هایی که اینجا تاسیس شد دانشکده 
برق بود که شــاید همین موضوع شــریف را 
درزمینه برق پیشــرو کرد. مکانیک شیمی و 
متالوژی هم همان سال 1344 تاسیس شدند. 
دانشــکده فیزیک هم از قدیمی هاست. تاریخ 
تاسیس ریاضی و صنایع بعد از این ها و در سال 
1347 ثبت شــده. در ســال 1350 دانشکده 
مهندســی عمران با نام دانشــکده مهندسی 
سازه تاسیس شد و سپس تا سال ها به ترکیب 
دانشکده ها کسی دست نزد. به خاطر همه این 
تغییرات نقشه   شــریف کم کم تغییر می کند. 
تاســیس دانشــکده کامپیوتر به سال 1366 
برمی گردد. دانشــکده مهندسی فضا هم سال 
1375 ساختمانی جدا گرفته و تفکیک شده. 
دانشــکده مدیریت و اقتصاد در ســال 1379 
هویت گرفته و دانشــکده مهندسی انرژی در 
سال 1385 افتتاح شده است. معماری شریف 
را وقتی کنار امیرکبیر و دانشگاه تهران و علم و 
صنعت می گذاریم می بینیم که اگرچه به اندازه 

پلی تکنیک فضاهای آن بسته و خفه نیست و 
از میدانگاه های جمعی و فضای آزادی هم بهره 
برده اما در مقایسه با دو دانشگاه برتر مهندسی 
پایتخت حرفی برای گفتن ندارد. حتی سال ها 
بعد از ساخت دانشگاه، سردری که سال 1396  
برای آن نصب شد هم ویژگی متمایزی نداشت 
که بتواند مثل دانشــگاه تهران در یادها بماند. 
همه این ها باعث شد که شریف نام بزرگی برای 
خود بسازد اما موفق نشود تا تصویر ماندگاری 
در ذهن  افراد باقی بگذارد. تصویری مشابه آنچه 
با به خاطر آوردن نام دانشــگاه تهران به ذهن 

خطور می کند.

   ماجرای نام دانشگاه شریف
دوباره برگردیم به نام شریف که پیش از انقاب 
دانشــگاه صنعتی آریامهر خوانده می شد. بعد 
از انقاب نام این دانشــگاه تغییر کرد. در واقع 
آبان ماه 1358 دانشجویان نظرسنجی برگزار 
می کنند تا نامی که طاغوتــی می خواندند به 
اسم شــریف، یکی از دانشجویانی که جانش را 
در راه انقاب فدا کرد تغییر دهند. مجید شریف 
واقفی که بود؟ یک نیروی سیاسی مذهبی دو 
آتشه و یکی از ســه رهبر وقت مجاهدین خلق 
که از سمت هم سازمانی خود به خاطر مخالفت 
با غالب شدن گرایش مارکسیستی بر سازمان 
کشته می شود. همه این ها بهانه خوبی به دست 
می داد که نام شریف روی این دانشگاه بنشیند: 
چریک  مذهبی ضد پهلوی  که به دســت یک 
مارکسیست کشته می شود. عجیب این است که 
بعد از شروع موج عملیات مسلحانه مجاهدین 
و بازداشت و فرار آنها از کشور، نام شریف دیگر 
هیچ وقت تغییر نکرد. البته یکی از خیابان های 
اصلی شهرهای اصفهان، سمنان و نطنز هم به 
نام او گذاشته شده  و ســال 1390 هم برای او 
کنگره ای برگزار می کنند که در آن رئیس وقت 

دانشگاه هم حضور داشته است. 

   از صندلی های شریف تا پله های
 بازار و سیاست

شریف فیگورهای سیاســی و اقتصادی مهمی 
تولید کرده که تعداد زیــادی از آنها از همین 
دانشــکده اقتصاد بیــرون آمده  انــد. علینقی 
مشــایخی، مســعود نیلی، علــی طیب نیا، و 
چهره هــای دیگری که دســت راســتی ترین 
نگاه های اقتصادی کشور را دارند و حامی اصلی 
اقتصــاد آزاد در دولت ها بود ه انــد روی همین 
صندلی های دانشــکده اقتصاد درس خواندند 
یا درس دادند. درســت نقطه مقابل چهره های 
اقتصادی دانشــکده اقتصاد عامه که ســنت 
اقتصاد نهادگرا در آن ریشه کرده و از این جهت 

دو قطب مخالف همدیگر را در سنت دانشگاهی 
پرورش داده اند.

دانشگاه شریف حتی اگر امروز به کنسولگری 
آمریکا و کشــورهای اروپایی تبدیل شــده اما 
بــازوی مهمی بــرای شــتاب بخشــیدن به 
اکوسیســتم اســتارتاپی هم بوده. از سیاوش 
شهشهانی، استاد قدیمی دانشکده ریاضیات که 
به عنوان تاثیرگذارترین چهره در انتقال اینترنت 
به کشور شناخته می شود تا بسیاری از مدیران 
شماره یک اســتارتاپ های بزرگ که در دهه 
90 شریان های اصلی کسب و کارهای فناورانه 
را بنیــان گذاری کردند در همیــن راهروهای 
دانشگاه شریف رفت و آمد داشتند. اکنون یکی 
از معروف ترین اســتادان جوان این دانشــگاه 
علی شریفی زارچی اســت که در سال 1401 
با او قطع همکاری شــد اما امســال دوباره به 
شریف بازگشــت. او همین دیروز خبر داد که 
به عنوان رئیس کمیتــه المپیاد جهانی هوش 
مصنوعی منصوب شده اســت. از جمله افراد 
مشــهوری که در این مجموعــه آموزش عالی 
تحصیل کرده انــد، می توان بــه نام های مریم 
میرزاخانی، عادل فردوســی پــور و علی دایی 
اشــاره  کرد. از سیاســتمداران تکنوکرات هم 
علی لاریجانی، محمد علی نجفی، اکبر ترکان، 
اسحاق جهانگیری هم سیاستمداران شریفی 
هســتند. پیمان یزدانیان )موزیســین( و رضا 
امیرخانی هم معروف ترین چهره های فرهنگی 
و هنری کشور هستند که تحصیلکرده دانشکده 

مهندسی صنایع و کامپیوتر بوده اند. 
هفته پیش سایت دانشگاه شریف عملکرد 100 
رتبه برتر امسال و سال های قبل را با هم مقایسه 
کرده بود. در کنکور سال های 99 تا 1402 نیز 
به ترتیــب، 91 نفر، 92 نفــر، 91 نفر و 97 نفر 
از رتبه های زیر صد کنکور، دانشــگاه شریف را 
به عنوان مقصد دوران دانشجویی شان انتخاب 
کرده بودند. ســال 1390، 98 نفر از این تعداد 
دانشگاه صنعتی شریف را انتخاب کرده بودند. 

رنکینگ های معتبر در دنیا نشان می دهند که 
رتبه این دانشگاه صنعتی در 10 سال گذشته 
آرام آرام سقوط کرده. این اطاعاتی است که از 
بررسی نظر سنجی لیدن و شانگهای به دست 
می آید. نظرسنجی  تایمز می گوید رتبه شریف 
از 2012 تا امســال تغییری نکــرده. درواقع 
به جز یک ســال بقیه ســال ها این رتبه بدتر 
شده که بهتر نشده است. فقط در نظر سنجی 
کیواس بوده که اوضاع بهتر شــده. در همین 
نظرســنجی کیواس هم مهمترین چیزی که 
منجر به بهبود رتبه شریف شده میزان ارجاعی 
است که افراد به مقاله دانشجوها و اساتید این 

دانشگاه می دهند.

ژست های شریف
درباره دانشگاهی که دیروز باز هم اعلام شد آیین ها و تاریخ خاص خود را دارد

 هاکان فیدان، سیاست مدار 
مرموز و دوست ایران

مهسا مژدهی| »ایران حق دارد از 
خود دفاع کند.« این جمله مهم ترین 

بخش حرف هایی بود که هاکان فیدان، 
وزیرخارجه ترکیه در گفت وگو با 

روزنامه ترکیه ای دنیا و پس از دیدار 
با عراقچی زد. حمایت فیدان از 

تهران البته، نکته غریبی نبود. او 
از دیپلمات های ترکیه به حساب 

می آید که اساسا روابط خوبی با ایران 
دارد. هاکان فیدان، ایران و ترکیه را 

همسایگان و دوستان ابدی می داند و از 
مردان مورداعتماد اردوغان در دولت به 
حساب می آید. او که 56سال دارد، قبل 

از اینکه به عنوان وزیرخارجه ترکیه 
از سوی دولت اردوغان انتخاب شود، 
از سال ۲۰۱5 تا ۲۰۲۳ رئیس سازمان 
اطلاعات و امنیت ملی ترکیه )میت( 

بود. فیدان در سال ۲۰۰۲ به عنوان 
مشاور رئیس جمهور ترکیه به کار خود 

پایان داد و به عضویت شورای عالی 
امنیت ملی منصوب شد. پس از آن، در 

سال ۲۰۱۰ به عضویت هیات مدیره میت 
منصوب شد و در سال ۲۰۱5 به عنوان 

رئیس میت معرفي شد.
فیدان در شبکه های اجتماعی، 

کم رنگ است و اساسا علاقه زیادی 
به اظهارنظر ندارد. او را وزیرخارجه 

ساکت و کم حرف دولت اردوغان 
می دانند که رفتارش با توجه به مشاغل 
حساسی که داشته،  تا حدودی طبیعی 

به نظر می رسد. او کرد از عشیرت 
حسنان است و در آنکارا متولد شده 

و فارغ التحصیل دانشکده افسری 
به حساب می آید. او از سال ۱986 تا 

۲۰۱۱ یک عضو از ارتش ترکیه محسوب 
می شد. او هم زمان با گذراندن دوره 

ماموریتش در اداره نیروهای واکنش 
سریع ناتو در آلمان، از پردیس جهانی 

دانشگاه مریلند مدرک کارشناسی 
علوم اداری و سیاسی دریافت کرد. 

فیدان سال ۲۰۰۱ از خدمت نظامی 
کناره گیری کرد تا روی تحصیلات 
و آموزش آکادمیک تمرکز کند و 

توانست از دانشگاه بیلکنت ترکیه 
در رشته روابط بین الملل مدرک 

کارشناسی ارشد و بعد از آن دکترا 
بگیرد. عنوان پایان نامه کارشناسی 

ارشد او »اطلاعات و سیاست خارجی: 
مقایسه ای میان سیستم های اطلاعاتی 
بریتانیا، آمریکا و ترکیه« بود. فیدان تز 

دکترای خود را هم با عنوان »دیپلماسی 
در عصر اطلاعات: استفاده از فناوری 
اطلاعات در راستی آزمایی« ارائه کرد.

هاکان فیدان با وجود همکاری نزدیک 
در سال های اولیه قرن فعلی با عبدالله 

گل،  خیلی زود توانست اعتماد اردوغان 
را جلب کند. تا جایی که رئیس جمهور 

ترکیه از او با  عنوان صندوقچه اسرار 
یاد می کند. زمانی که فیدان رئیس 

سازمان میت شد، ایهود باراک، 
نخست وزیر وقت اسرائیل مدعی شد 
که »این انتصاب، تحولی نگران کننده 

است«؛ چون فیدان در سال های ۲۰۰8 
تا ۲۰۰9 که در آژانس بین المللی انرژی 
اتمی خدمت می کرد، موضعی طرفدار 
ایران داشت. فیدان سال ۲۰۱۳ در این 

زمینه به روزنامه خبر ترک گفت: »برای 
اولین بار در جهان، یک دولت )منظور 

اسرائیل است(، به انتصاب در سازمان 
اطلاعات یک کشور دیگر واکنش نشان 
داد؛ چون آنها نمی خواستند من رئیس 

میت شوم!«
هاکان فیدان از سال ۲۰۱6 و بعد از 

کودتای نافرجام در ترکیه عملا تبدیل 
به یار کمکی اردوغان در زمینه سیاست 

خارجی شد. او که رئیس سازمان 
امنیتی ترکیه بود، تقریبا در تمام 

سفرهای خارجی همراه با رئیس جمهور 
حضور پیدا می کرد.
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روز گذشته یک ایرانی الاصل به نام 
امید افشــار که تقریبا از هفت سال 
پیش در حال طی کــردن پله های 
ترقی در تساست، به جمع مدیران 
ارشد این شرکت پیوست. روز گذشته 
بلومبرگ و وال استریت ژورنال اعام 
کردند که ایان ماسک افشار را برای 
نظارت بر عملکرد تسا در آمریکای 
شــمالی و اروپا انتخاب کرده است. 
او پیش از این هم در دفتر ماســک 
کار می کرد و بین کارکنان تســا و 
اسپیس ایکس به دست راست ایان 
ماسک مشهور بود. این مرد 37 ساله 
ایرانی مسیر شغلی خود را از آموزش 
اسکی و کار در یک شرکت تجهیزات 
پزشکی شــروع کرد تا به مدیریت 
دفتر ایان ماسک و مدیریت پروژه 
کارخانه گیگافکتوری رسید و حالا 
هم با ارتقای شغلی جدیدش مسئول 
عملیات تسا در آمریکا و اروپا شده 
اســت. البته افشــار در این سال ها 
بی حاشیه نبوده و ســال گذشته تا 

مرز اخراج شدن هم رفت اما به نظر 
می رسد ارتباط او با ماسک قوی تر از 

این حرف ها باشد.
افشــار حالا یــک قدم به ماســک 
نزدیک تــر شــده اســت. او معاون 
نظارت روی فراینــد تولید و فروش 
تسا شده و از این به بعد گزارش های 
مســئولیت خود را مستقیما به خود 
ماسک ارائه می دهد. امید افشار یکی 
از مدیران پروژه ربات های انسان نما 
و ماشــین های خودرانی بود که در 
رویداد اخیر ایان ماسک سرو صدای 
زیادی به پا کرد؛ بــه همین دلیل به 
عقیــده خیلی ها تعجبــی ندارد که 
ماسک بخواهد او را به جمع مدیران 

ارشد اضافه کند. 

    نام افشار در لیست سهامداران 
ایکس )توئیتر(

امید افشار آنچنان اطاعاتی از خود 
در فضای مجازی منتشر نمی کند. 
او حتی در پروفایــل لینکدین خود 

عنــوان شــغلی خود را مشــخص 
نکــرده و بــه جــای آن فقط یک 
اموجی »کابوی« قرار داده اســت. 
این اموجی چهار ســال است که در 
لینکدین افشــار جا خوش کرده و 
حتی پس از ارتقای شغلی جدیدش 
هم آن را تغییر نداده اســت. با این 
حال اطاعــات درباره او از دســت 
رســانه ها پنهــان باقــی نمی ماند. 
برای مثــال تقریبا دو مــاه پیش به 
دستور قاضی یک لیســت کامل از 
سهامداران شرکت شبکه اجتماعی 
ایکس یا همان توئیتر سابق منتشر 
و مشخص شد امید افشار با شرکت 
ســرمایه گذاری خود به نام افشــار 
پارتنرز بخشی از سهام این ابرشرکت 
را خریده اســت. اما او راه پر پیچ و 
خمی را برای رسین به این نقطه طی 
کرده است. این مرد ایرانی 37 ساله 
پیش از اینکــه وارد حلقه نزدیکان 
ایان ماسک شــود، به مدت هفت 
ماه  در کوه  های مامــوت کالیفرنیا، 

 گزارش روز

ایلان ماسک هوای این ایرانی را دارد
درباره امید افشار که از آموزش اسکی به معاونت نظارت بر عملکرد تسلا در 

آمریکا و اروپا رسید

اســکی آموزش می داد. در دانشگاه 
هم مهندسی زیست پزشکی خوانده 
بود و پس از اسکی، به مدت پنج سال 
در یک شرکت تجهیزات پزشکی کار 
کرد. حدودا دو سال آخر حضورش 
در این شرکت مدیر این مجموعه شد 
و بعد از آنجا، به مدت 9 ماه مدیریت 
یکی از بخش های شــرکت ابوت را 
که یک شــرکت تجهیزات پزشکی 
معروف اســت بــه دســت گرفت. 
مشــخص نیســت چگونه، اما امید 
افشار توانست بعد از بیرون آمدن از 
محل کار قبلی خود، به شرکت تسا 
راه پیدا کند. او از ســال 2017 کار 
خود را در تســا در دفتر مدیرعامل 
اجرایی یعنی ایان ماسک آغاز کرد 
و دو سال بعد رئیس کارکنان )مدیر 
دفتر ایان ماسک( شــد. در همین 
دوران او رهبری ســاخت کارخانه 
گیگافکتــوری تگــزاس را برعهده 
گرفــت و توجه رســانه ها را به خود 
جلب کــرد. البته به نظر می رســد 
افشار در پروژه های دیگر ماسک هم 
دخالت داشــته است. گفته می شود 
ماســک پس از خرید توئیتر 50 نفر 
از مهندسان تسا را برای کمک در 
این شــرکت به کار گرفت و یکی از 
آن ها افشار بود. همچنین شایعاتی 

وجود دارد که این مدیر ایرانی پیش 
از ســمت جدید خود در تسا برای 
مدتی در اســپیس ایکس مشغول 

بوده است. 

   خانه شیشــه ای ماســک مایه 
دردسر افشار شد

در ســال 2022 برخی منابع مطلع 
اعام کردند امید افشــار، کسی که 
از نزدیک ترین افراد به ماسک است 
اخراج شده و به دردسر بزرگی افتاده 
اســت. هرچند که با گذشت زمان 
مشخص شــد هرگز چنین اتفاقی 
نیفتــاده اما تمام ماجــرا هم هرگز 
برای رسانه ها و مردم روشن نشد. با 
این حال حدس و گمان هایی وجود 
داشت مبنی بر اینکه ماسک به جای 
اخراج افشار از تسا، او را به اسپیس 
ایکس برده و در پروژه استارشــیپ 
از او اســتفاده کرده است. اما ماجرا 
چه بود؟ مدتی پیــش از این ماجرا 
بخشی از ســهامداران تسا حدس 
زدند که ایان ماسک بخش بزرگی 
از بودجه این شرکت را خرج مخارج 
شخصی خود کرده و در حال ساخت 
یک خانه شیشه ای در تگزاس و در 
نزدیکی کارخانه گیگافکتوری است. 
طبق آنچه رســانه ها گفتند ایان 

ماســک میلیون ها دلار فقط برای 
شیشه های خاص و کمیاب این خانه 
از بودجه تسا هزینه کرد. بسیاری از 
کارمندان و نزدیکان ایان ماسک در 
تسا به خاطر این ادعای سهامداران 
مورد تحقیق و بررسی قرار گرفتند. 
امید افشــار هم یکــی از آن ها بود. 
اتهامی که به افشــار زده شــد این 
بود که او در ســفارش این شیشه ها 
نقش داشــته اســت. او به دیگران 
گفته بود این شیشــه ها را برای یک 
»پروژه سرّی« ســفارش می دهد. 
پس از این اتفاق بسیاری از کارکنان 
تسا اخراج یا تعلیق شدند و تصور 
می شــد نفر بعدی امید افشار باشد. 
حتی دو منبع ناشــناس به رسانه ها 
اعام کردند که افشــار از تسا رفته 
و به اسپیس ایکس پیوسته است اما 
هرگز تسا، ماســک و افشار در این 
باره توضیحی ندادند. افشار هم هرگز 
در لینکدین خود اعام نکرد که در 
اسپیس ایکس شــروع به کار کرده 
است. با این حال ماسک عادت دارد 
که از کارکنان خود در شرکت های 
مختلفش اســتفاده کند در نتیجه 
بعید نیست افشار برای مدتی هم در 
تسا و هم در اسپیس ایکس مشغول 

شده باشد.

سایت  نگار سیاسي / گزید     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی
 سند/ محمد مهاجری، فعال سیاسی اصولگرا در 
واکنش به اظهارات محمدمهدی میرباقری که گفته 
بود: »برای رســیدن به مقصد قرب الهی حتی اگر 
نصف مــردم جهان کشــته شــوند، مــی ارزد؛ لذا 
کشته شــدن 42هزار نفر از مردم غــزه در قبال آن 
مقصد بــزرگ اهمیت نــدارد، البته کشته شــدن، 
شکست نیســت؛ بلکه احدی الحسنیین است و در 
هرحال، پیروزی اســت. به ویژه آن که کســانی که 
کشته شــوند، نمی میرند؛ بلکه زنده اند.« در کانال 
تلگرامی خود نوشت: »آقای محمدمهدی میرباقری، 
نماینده محتــرم مجلس خبرگان در ســخنانی از 
ضرورت جنگ با استکبار ســخن می گوید و معتقد 
است باید این جنگ انجام شود، حتی اگر نصف مردم 
جهان کشته شــوند. تا اینجای حرف او محل بحث 
نیست. اعتبار این سخنش هم مانند همان ادعایش 
درباره کروناست که می گفت خبر کرونا را ساخته اند 
که وحشــت ایجاد کنند. آنچه موضوع این نوشته 
است نســبت دادن این جمله به امام خمینی است: 
»امــام می فرمودنــد گیــرم ابرقدرت هــا همه ما 
بسیجی های جهان اسام را به دار بکشند و زنانمان 
را به اسارت بگیرند. برای رسیدن به مقصد به این نیاز 

هست.« ممنون مي شویم اگر جناب میرباقری، سند 
این جمله را که امام گفته باشند، ارائه دهند. بر فرض 
محال که امام چنیــن هم گفته باشــند. آیا برنظر 
خودشان تا آخر مانده اند؟ مگر همین امام تا دوهفته 
قبل از پذیرش قطعنامه، نظرشان بر ادامه جنگ تا 
آخرین نفر و نفس نبود؟ پس چرا دستور به پذیرش 
قطعنامه دادند؟ جز این است که برای ایشان، جان 
مردم مهم بود؟ می خواهید تئوریسین جنگ باشید، 
بسم الله. می خواهید بکشید و کشته شوید، بسم الله. 

اما چرا از امام خرج می کنید؟«

شیب مالیات/ تحلیل و پیشنهادهای مشرق نیوز 
درباره سیاست های اقتصادی دولت: » رئیس جمهور 
روز دوشنبه گذشــته طی مصاحبه ای در اشاره به 
جلســه اقتصادی اخیر خود با مقام معظم رهبری 
گفت: »برنامه های خیلی خوبی نوشــته ایم و تاکید 
رهبری و خود ما این است که این نوشته ها را عملی و 
اجرا کنیم.« وی همچنین در پاسخ به این سوال که 
مهمترین بند بودجه سال آینده )1404( چیست؟ 
تصریح کرد: »ما سعی کردیم مالیات ها را از قشرهای 
کم درآمد برداریم یــا کمتر کنیم. قبــا از حقوق 

12میلیون تومان هم مالیات می گرفتند ولی اکنون 
و در بودجه سال آینده، مالیات از حقوق 24میلیون 
تومان به بالا تعلق می گیرد. این یک مقداری قدرت 
خرید مردم را بالاتر می برد.« آقای پزشکیان افزود: 
»روندی هم که در مجلس پی گرفته می شــود، این 
اســت که بتوانیم در بهداشــت و درمان، آموزش و 
پرورش و کالاهای اساسی، پشتیبانی دولتی را ادامه 
بدهیم و تاش کنیم تا مردم مشکل پیدا نکنند.« این 
دومین گام مطلوب دولت در بحث مالیات ها است که 
پس از افزایش ســقف معافیت ســالیانه اصناف به 
200میلیون تومان، برداشته شــد. برای فهم بهتر 
اینکه تیم اقتصادی پزشکیان چه کار کارستانی برای 
مردم در لایحه بودجه ســال آینده کرده، کافیست 
بدانیم که هم اکنون و طبق قانون دولت ســابق، از 
حداقل حقوق )حدود 12میلیون تومان( هم مالیات 
گرفته می شــود! اما رئیس جمهور جدید برای سال 
آینده، نه تنها این فشار را از حقوق کارگران که طبعا 
در سال آینده افزایش هم می یابد، برداشته؛ بلکه آن 
را بــه حداقل حقــوق بخــش زیادی از شــاغان 
غیرکارگری هم افزایش داده اســت. ضمن تحسین 
دکتر پزشکیان و تیم اقتصادی ایشان برای این کار 

بخردانه، ذکر یک هشدار ضروری است و آن این است 
که تصمیمات اقتصادی خوب برای تبلور یافتن در 
معیشــت عمومی جامعه نیاز به رعایت پیش نیاز و 
پیوست هم دارد. به این معنی که انتظار است دولت 
محترم پــس از دو گام مطلــوب پیش گفته، برای 
کاهش شــیب افزایش درآمدهای مالیاتی خود در 
لایحه بودجه نسبت به ســال های گذشته هم اقدام 
کند. به این معنی که شــیب درآمدهــای خود را از 
وضعیت انفجاری که طی سه سال گذشته رخ داده، 
بــه کانال هــای معقــول قبلــی )افزایــش 30 تا 
35درصدی( بازگرداند و بدین ترتیب بازار را مقهور 

سیاست های ضدتورمی خود کند.«

حامدی/ وکای نیلوفر حامــدی: »نیلوفر باید 
ظرف 5روز خود را جهت اجرای حکم 5سال حبس، 
به زندان اوین معرفی کند.« پرتو برهانپور و حجت 
کرمانی، وکای نیلوفر حامدی در اعتراض به تحولات 
صورت گرفته در این پرونده می گویند: »به رغم اینکه 
بایستی خانم نیلوفر حامدی طبق قانون و براساس 
بخشنامه عفو 1401 مشمول عفو، اعام و پرونده وی 
مختومه شود، طبق اجرائیه صادره که 28 مهر 1403 

اباغ گردیده، باید ظرف 5روز خود را جهت اجرای 
حکم 5سال حبس، به زندان اوین معرفی نماید.«

لایحه حجاب/ سخنگوی شــورای نگهبان در 
پاسخ به ســوالی درباره ادعای برخی از نمایندگان 
مجلس مبنی بر اینکه لایحه عفاف وحجاب به تایید 
شورای نگهبان رسیده اســت، اظهار کرد: »در این 
مدت، چند نفر از نمایندگان مجلس در این خصوص 
اطاع رسانی کردند و دیگر نیازی به این موضوع نبود؛ 
این مصوبه جهت طی مراحل قانونی خود در اختیار 
مجلس شورای اســامی قرار دارد.« وی همچنین 
درباره اینکه آیا لایحه عفاف وحجاب قابلیت اصاح 
دارد؟ تصریح کرد: »هر قانونی امکان اصاح دارد و 
دولــت از طریق لایحــه و مجلــس از طریق طرح، 
می توانند فرآینــد لازم را در مجلــس طی کنند.« 
طحان نظیف در ادامه در پاســخ به سوالی مبنی بر 
بررسی های انجام شده در شورای نگهبان در زمینه 
کارآمدی و اجرایی بودن قانون عفاف وحجاب گفت: 
»نسبت به هر مصوبه ای، ممکن است نظرات مختلفی 
وجود داشته باشد اما طبیعتا انتظار از مجلس شورای 
اسامی این است که در بررسی مصوبات، دیدگاه های 

مختلف را بشنود و مباحث اجرایی آن را نیز در نظر 
بگیرند؛ شــورای نگهبان فقط از جهــت مطابقت با 
قانون اساسی و موازین شرعی مصوبات را رسیدگی 
می کند. در این مورد ســعی کردیــم رویکردهای 
مختلف را بشــنویم؛ این مصوبه شــش مرتبه میان 
مجلس و شورای نگهبان رفت وبرگشت داشته است. 
حیطه ورود ما در جایی اســت که مغایرت شرعی و 
قانون اساسی وجود داشته باشــد و ما وارد مباحث 

کارشناسی به این معنا نمی شویم.«

بانک ها/ علی اصغر یوســف نژاد، عضو اســبق 
کمیسیون تلفیق بودجه مجلس و معاون پیشین وزیر 
اقتصاد در گفت وگو با جماران درباره بانک ها گفته 
است: »در شرایط فعلی، بانک ها وظیفه اصلی شان را 
انجام نمی دهند. در واقع در کشور ما، بانک ها تبدیل 
به شرکت های ســرمایه گذاری شــده اند که اندک 
خدمات پولی و بانکی هم ارائــه می دهند )!( جذب 
سپرده و خلق پول می کنند، بانک ها باید بنگاه سازی 

کنند و نه بنگاه داری.«

حکم/ خبرآناین نوشت: »سید محمد اتابک در 

حکمی مهدی ضیغمی )فرزند علیرضا ضیغمی( را به 
سِــمت مدیر پروژه واردات خودرو منصوب کرد. در 
حکم وزیر صنعت، معدن و تجــارت برای ضیغمی 
آمده است: »انجام و پیگیری تمامی مراحل اجرایی 
واردات خودرو )از جمله ثبت سفارش، هماهنگی با 
بانک مرکزی و گمرک برای تسهیل امور( به غیر از 
انتقال فناوری و خدمات پس از فروش که به ترتیب 
برعهده معاونت صنایع ماشــین آلات و تجهیزات و 
معاونت توسعه بازرگانی اســت، به عهده جنابعالی 
خواهد بود.« گفتنی اســت؛ مهدی ضیغمی، فرزند 
علیرضا ضیغمی، مدیر ارشد نفتی بسیار نزدیک  به 
سعید جلیلی در دولت ســیزدهم، ریاست سازمان 
توسعه تجارت را برعهده داشت اما چندی پیش جای 

خود را به سید محمدعلی دهقان دهنوی داد.«

چه خبر اســت؟/ احمد زیدآبــادی در کانال 
تلگرامی خود نوشــت: »به الهه محمــدی و نیلوفر 
حامدی دو همکار مطبوعاتی اباغ شده است که به 
مدت پنج روز خــود را بــرای اجــرای باقی مانده 
محکومیتشان به زندان معرفی کنند. استدلال های 
حقوقی بسیاری از حقوق دانان و وکا درمورد انطباق 

وضعیت پرونده آنها با فرمان عفو عمومی دو ســال 
پیش یک طرف، این وضعیــت واویای منطقه هم 
طرف دیگر، آن قول و قرارهای مکرر درمورد ضرورت 
اجتناب از زندانی کردن افراد به خصوص اهل رسانه 
از ســوی نهادهای مختلف هم در کنار آن دو، همه 
این ها واقعا چــه توجیهی برای زندانــی کردن دو 
گزارشــگر اجتماعی باقی می گذارد؟ از ســران قوا 
به خصوص آقای پزشــکیان به عنوان مسئول اصلی 
ضابطان این پرونده و آقای محسنی اژه ای به عنوان 
رئیس دستگاه قضا می پرســم که این اباغیه برای 
زندانی کــردن دو خانم روزنامه نــگار جوان در این 
وضعیت، جز اینکه فضــای تبلیغاتی را از ماجراهای 
لبنان و غزه به ســمت خود شــما بچرخاند و عموم 
شبکه های خبری را علیه تان بسیج کند، چه عایدی 
دیگری دارد که اینطور رفتار می شود؟ در این مدتی 
که این دو همکار با قرار وثیقه آزاد شــده بودند، چه 
آسیبی به دستگاه حاکم رسید که اینک قرار است با 
زندانی کردن آنها، جلوي آن آسیب گرفته شود؟ من 
که در فهم این رفتارها پاک درمانده شــده ام و اصا 
نمی فهمم در این کشور چه خبر است و قرار است چه 

خبر شود!«

پیام های تلویحی بایدن و عراقچی

مذاکرات ایران و مصر، مثبت از آب درآمد

رزمایش نظامی ایران، روسیه و عربستان

جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا در روز جمعه 
در پایان ســفر خود به برلین در گفت وگو با 
خبرنگاران گفت: »اطاع دارم که اســرائیل 
چگونه و چه زمانی قرار است به ایران حمله 

کند.«
ایــن حــرف در حالی مطــرح شــده که 
ایالات متحده در حمله های قبلی و ترورهای 
صورت گرفته از سوی اسرائیل تاش کرد تا 
پای خود را از ماجرا کنار کشــیده و عنوان 
کند که ایالات متحده از تصمیمات نتانیاهو 

بی خبر اســت. همچنین رسانه های نزدیک 
به دموکرات ها از صحبت های تندوتیز بایدن 
خطاب بــه بی بی حرف می زدنــد اما ظاهرا 
ادعاهای قبلی چندان هم پایه و اساس جدی 
نداشــته و کماکان ایالات متحــده به عنوان 
مهم ترین متحد اسرائیل، حمایت کاملی از 

اقدامات نتانیاهو دارد.
پس از اظهارنظر روز جمعه بایدن، سیدعباس 
عراقچی به اظهــارات رئیس جمهور آمریکا 
مبنی بر اینکــه از زمــان و چگونگی حمله 

اسرائیل به ایران آگاه است، واکنش نشان داد 
و انگشــت اتهام را به سمت حامیان نتانیاهو 

برد.
ســیدعباس عراقچی در مطلبی در شــبکه 
اجتماعی ایکس در این ارتباط نوشت: »هر 
که علم و آگاهی از زمــان و چگونگی حمله 
اسرائیل به ایران داشــته باشد یا تجهیزات و 
پشتیبانی برای چنین حماقتی در اختیار قرار 
داده باشد، منطقا مسئولیت هرگونه خسارت 

احتمالی را برعهده خواهد داشت.«

روزنامه قطری »العربی الجدید« در گزارشی 
مذاکرات اخیر انجام شده در جریان سفر وزیر 
امورخارجه کشــورمان به قاهره با مقامات 
مصر را »مثبت« ارزیابی کرد. العربی الجدید 
در این گزارش که ایســنا آن را به فارســی 
ترجمه کرده است، نوشت که طبق اطاعات 
موجود، مذاکرات روز پنج شــنبه میان سید 
عباس عراقچی، وزیر امورخارجه جمهوری 
اسامی ایران و مقامات مصر در قاهره، مثبت 

بوده است.
طبق گزارش این روزنامه، این مذاکرات شامل 
کلیه پرونده های سیاسی و امنیتی منطقه به 
ویژه وضعیت نوار غزه، لبنان، دریای ســرخ 
و همچنیــن پرونده احیای روابــط قاهره و 

تهران بود.
- اطاعات حاکی از آن اســت کــه اگرچه 
مذاکرات مصر و ایران درمــورد هیچ یک از 
موضوعات مورد بحث در ســفر عراقچی به 
قاهره به توافقات خاصی نرســید، اما به طور 

کلی مثبت بود.
- در پرونده احیای روابط میان قاهره و تهران، 
اطاعات حاکی از آن است که طبق مذاکرات 
صورت گرفته، تاش های مشترک دو طرف 
که توسط سرویس های امنیتی، اطاعاتی و 
دیپلماتیک درباره ارتقــای مجدد روابط دو 
کشور تا سطح تبادل ســفیر انجام می شود، 

ادامه خواهد یافت.
- دکتر حســن نافعه، اســتاد علوم سیاسی 
دانشــگاه قاهره درباره پرونده های مرتبط با 
گفت وگوهای میان مصر و ایــران به العربی 
الجدید گفت: »ایــران و مصر خواهان بهبود 
روابط هستند، اما من شک دارم که موضوع 
این سفر، دســت یابی به توافقی برای تبادل 
سفرا باشــد و این احتمال داده می شود که 
موضوع این سفر، مربوط به تنش منطقه ای 
و در چارچوب هشدار به کشورهای عربی در 
خصوص ارائه هرگونه تسهیات به اسرائیل 

برای حمله به ایران بوده باشد.«
- حکم امهز، کارشــناس و تحلیلگر مسائل 
منطقه ای نیز در گفت وگو با العربی الجدید 
اظهار کرد: »ایــران در خصوص حمله مورد 
انتظار اسرائیل از مصر یا هیچ کشور دیگری 
درخواست میانجی گری نمی کند؛ بلکه کاری 
که تهــران از طریق دیپلماســی خود انجام 
می دهد، توضیح اوضاع بــه جهان و توضیح 
نتایج منفی و پیامدها و عواقب هرگونه حمله 
اســرائیل به ایران در دوره آتی است؛ چراکه 
پاســخ ایران به این رژیم در محدوده قوانین 
بین المللی و در چارچوب پاســخ به جنایت 
ترکیبی اسرائیل که بخشــی از آن در خاک 
ایران بود، انجام شد و لذا این حمله اسرائیل 

با واکنش ایران مواجه شد.

- این کارشــناس ایرانی در خصوص پرونده 
احیای روابط نیز گفت: »منافع متقابلی میان 
مصر و ایران برای تقویت و توسعه روابط وجود 
دارد و این موضوع، در ســفرها و ارتباطات 
مقامــات ایرانی و مصری در دوره گذشــته 
منعکس شــده اســت.« او خاطرنشان کرد: 
»نقش بزرگ مصر و ایران در همه پرونده های 
منطقه و خارج از آن کاما مشــهود اســت 
و بنابراین روابــط بین آنها در این شــرایط 

منطقه، مهم و ضروری است.«
- عماد آبشناس، نویسنده و تحلیلگر سیاسی 
ایرانی درباره گفت وگوهای میان مصر و ایران 
به العربــی الجدید گفت: »امیــد زیادی در 
این زمینه وجود دارد اما متاســفانه مشکل 
اینجاست که مصر از سوی آمریکا و اسرائیل 
تحت فشار است تا به طور کامل روابطش را با 

ایران عادی نکند.«
او ادامه داد: »آمریکا و اسرائیل نمی خواهند 
ایران و مصر روابط رســمی را برقرار کنند، 
زیرا دو کشور بال های امت اسامی محسوب 
می شوند و این امت بدون سالم بودن بالهایش 
نمی تواند رشد کند و اوج بگیرد و این همان 
چیزی اســت که ایران با تاش برای متحد 
کردن مجدد همه کشــورهای اســامی به 

دنبال آن است.«

امیر دریــادار دوم تاج الدینی ســخنگوی 
رزمایش آیونــز 2024 از آغاز این رزمایش 
خبر داد. تاج الدینی گفت: »رزمایش مرکب 
دریایی آیونــز 2024 بــا محوریت نیروی 
دریایی راهبردی ارتش و مشارکت نیروی 
دریایی سپاه پاســداران، دریابانی فراجا و 
اداره بنادر و دریانوردی جمهوری اسامی 

ایران و همچنین کشورهای روسیه، عمان، 
عربستان ســعودی، هندوســتان، تایلند، 

پاکستان، قطر و بنگادش آغاز شد.«
او ادامه داد: »رزمایــش آیونز 2024 برای 
اســتمرار امنیت در شــمال اقیانوس هند 
به ویژه منطقه مثلث طایــی )تنگه هرمز 
- تنگه مالاکا - تنگــه باب المندب( برگزار 

می شود.«
تاج الدینی افزود: »شــناورها و یگان های 
شــرکت کننده در رزمایش مرکب دریایی 
آیونز پس از رسیدن به محدوده تعیین شده، 
سناریوهای مختلفی از جمله کنترل حریق، 
عملیات جست وجو و نجات و مهار لکه نفتی 

را اجرا خواهند کرد.«

    آخرین خبر

    دیپلماسی

    خبر کوتاه

مهلا جوادپور

 گالری   

    مهدی هاشمی نسب یاغی سرشناس 
فوتبال ایران به دور از هیاهوی باشگاه 

استقلال در حال ماهیگیری
    مهتاب ثروتی، آیدا ماهیانی و 

سجاد افشاریان در جشنواره سینمای جوان

    
ادامه 

اعتراضات به 
شهریه های 

بالا رشته های 
علوم پزشکی 

دانشگاه 
آزاد/ تجمع 

معترضین 
مقابل مجلس

     
فریبا نادری 
با انتشار این 

عکس ها در صفحه 
شخصی خود 

نوشت: افتخاری 
بود کنار اساتید و 
پزشکان دانشگاه 

علوم پزشکی 
تهران و مسئولیتی 
که دارم برای شاید 

اندکی کمک به 
مردم سرزمینم 

برای سلامت روان 
و جسم. البته در 

جایگاه هنر؛ نه 
جایگاه پزشکی.

     تصویری از دیدار شهید یحیی السنوار با رهبر معظم انقلاب اسلامی در ۲۳بهمن سال ۱۳9۰ را می بینید.

     تصویر جالب از علی لاریجانی و مصطفی پورمحمدی در مراسم ترحیم حبیب الله پورمحمدی

در هفته گذشته، یک بازی به نام »افسانه بابو« 
در رویداد ایکس باکس 2024 معرفی شد. یک 
بازی با داســتانی ایرانی، ســازنده های ایرانی و 
همینطور تیم صداگذاری ایرانی. هرچند که این 
بازی به عنوان یک بازی ایرانی معرفی نشد چرا 
که به دست یک شرکت بازی سازی در ترکیه که 
بیشتر اعضایش از ایران به آنجا مهاجرت کرده اند 
ساخته شده است. درست مثل خیلی از بازی های 
ایرانی دیگر که از عوامل گرفته تا داستان بازی و 
کاراکترها ایرانی هستند اما در مارکت جهانی به 
عنوان یک بازی ایرانی شناخته نمی شوند. تیم 
دوباژ این بازی البته از داخل ایران این پروژه را 
به دســت گرفتند و صداگذاری بازی را به زبان 
انگلیسی انجام دادند. سپهر ترابی، مدیر دوباژ 
این پروژه گفت و گویی با هفت صبح داشــته و 
توضیحاتی درباره این رویداد و بازی افسانه بابو 

داده است.  
ســپهر ترابی مدیر دوباژ گروه دوبله پرشــین 
اســت. گروهی که احتمــالا اسمشــان را در 
نســخه های دوبله انیمیشــن هایی مثل »گربه 
 red dead«  و بازی »Frozen« ،»چکمه پوش
redemption« شنیده باشید. هر چند که در 
این پروژه، تیم آقای ترابی به صورت مستقل با 
این شرکت بازی ســازی همکاری داشته است 
و خبری از قرارداد بین گروه دوباژ پرشــین و 
سازنده بازی افسانه بابو نیست. این دومین باری 
اســت که این گروه دوباژ یک بازی ایرانی را به 
زبان انگلیسی صداگذاری کرده و در پلتفرم های 

بین المللی معرفی می شوند. 
اســتودیو Permanent Way یا »مســیر 
ابدی« که بسیاری از اعضای آن ایرانی هستند 
از اثر جدید خود در مراســم اخیر ایکس باکس 
رونمایی کرد. این شرکت از سال 2021 فعالیت 
خود را در ترکیه و در بازار بین المللی شروع کرده 
و تا به امروز سه بازی منتشر کرده است. هرچند 
اعضای ایرانی این شرکت پیش از این در ایران 
به عنوان بازی ساز فعالیت می کردند اما به دلایل 
مختلفی از جمله تحریم ها، یافتن سرمایه گذار 
و همینطور دیده شدن بیشتر مهاجرت کردند.  

آنطور که در وبســایت این شرکت نوشته شده، 
عماد رحمانی، مهــرداد مهرابی، معین کریمی 
و مهدی جعفــری از اعضای تیــم 12 نفره این 

استودیو بازی سازی هستند.  

   سه بازی بین المللی با ناشر آمریکایی 
ســپهر ترابی درباره این رویــداد به هفت صبح 
توضیح می دهد: »رویداد ایکس باکس یا اســم 
کامل تر آن ایکس باکس پارتنر شو، از مهم ترین 
و معتبرتریــن رویدادهای صنعــت بازی های 
ویدئویــی در دنیاســت و خیلــی از مخاطبان 
بازی های ویدئویــی این رویــداد را مهم ترین 
رویداد جهان می دانند. تاثیر رسانه ای این رویداد 
به گونه ای اســت که هر کدام از رویدادها بیش 
از یک میلیارد بار دیده می شــوند. این رویداد 
آمریکایی پس از همه گیری کرونا فعالیت خود را 
به صورت آناین ادامه داد و به صورت آفاین هم 
منتشر می شــود.« به گفته ترابی روز پنجشنبه 
15 اثر منتخب در این رویداد نمایش داده شــد 
 The legend of و یکی از آن ها افسانه بابو یا
Baboo بود. این مدیر دوبــاژ در ادامه درباره 
اینکه چگونه این اثر به این رویداد راه پیدا کرده 
اســت می گوید: »ناشــر این بازی یک شرکت 
آمریکایی »میدوِســت گیمز« است. این ناشر با 
ایکس باکس وارد مذاکره شد و پس از تائیدهای 
اولیه تغییراتی در بازی اعمال شــد و در نهایت 
موفق شد به استانداردهای ایکس باکس برسد. 
در آخر یک هیات بلندمرتبه در ایکس باکس با 
انتشــار این بازی موافقت کردند و حالا لوگوی 
ایکس باکس روی افسانه بابو قرار گرفته است. به 
همین جهت انتخاب شدن از طرف ایکس باکس 

یک موفقیت بزرگ محسوب می شود.« 
بازی افسانه بابو هم مانند باقی بازی های استودیو 
»مسیر ابدی« از یک افسانه کهن ایران باستان 
الهام گرفته شده است. آنطور که در رویداد ایکس 
باکس اعام شد قرار است در سال 2025 منتشر 
شود و در ایکس باکس و کامپیوتر در دسترس 
قرار بگیرد. سپهر ترابی درباره این بازی توضیح 
می دهد: »داستان بازی درباره سپهر و بابو، سگی 

افسانه ای است که در یک جزیره  زندگی می کنند 
و سعی دارند خودشان و خانواده شان را از دست 
نیروهای شــیطانی نجات دهند. از آنجایی که 
این بازی در حال حاضر با کمپانی ایکس باکس 
قرارداد بسته است جزئیات بیشتری نمی توان از 

داستان آن منتشر کرد.«
 The پیش از این هم بازی »ریشه های مهران یا
Blood of Mehran« با الهام از داستان هزار 
و یک شب، برای همه کنســول ها از جمله پلی 
استیشــن 5، ایکس باکس و کامپیوتر منتشــر 
شــده بود. یکی دیگر از بازی های این استودیو 
 The land of the ،سرزمین نجیب زادگان«
Magnates« است که با صداگذاری انگلیسی 
تیم دوباژ سپهر ترابی ســاخته شده. این بازی 
در رویداد PC Gaming show معرفی شد 

و قرار است در سال 2025 به بازار عرضه شود.

   ایکس باکس و یک بازي ایرانی دیگر
پیش از این شــرکت های بازی ســازی دیگری 
هم بــا اعضای ایرانــی در رویدادهــای ایکس 
باکــس و مایکروســافت معرفی شــده بودند. 
یکی از معروف ترین آن ها قصه بیســتون است. 
 pc قصه بیســتون« یک بازی پریمیوم روی«
و کنسول اســت که حدودا دو سال پیش با یک 
ناشر آمریکایی به بازار آمد. کمپانی بلک کیوب، 
شرکت ســازنده این بازی، که در هلند فعالیت 
می کند از یک تیم 12 نفره ایرانی تشکیل شده 
است. آن ها از دوران مدرسه و دانشگاه یکدیگر را 
می شناختند و پیش از شروع فعالیت رسمی خود 
در ایران تصمیم گرفتند دسته جمعی مهاجرت 
کنند تا عاقه خود را در ساخت بازی با راحتی و 
امکانات بیشتری دنبال کنند. داستان این بازی 
از منظومه خسرو و شیرین الهام گرفته شده و در 
تمام بازی می توان المان های اساطیر ایران را دید 
اما با این حال این بازی یک بازی ایرانی شناخته 
نمی شــود. حتی  بازی به زبان های انگلیســی، 
فرانسوی، ایتالیایی، آلمانی و اسپانیایی ساخته 
شــد  اما زبان فارســی در گزینه های آن وجود 

ندارد.

»افسانه بابو« با تیم صداگذاری و سازندگان ایرانی در رویداد ایکس باکس رونمایی شد

لوگوی  ایکس  باکس    روی    بازی   ایرانی
حمله به خانه نتانیاهو، 
صفحه مژده لواسانی و 
همچنان یحیی السنوار

کاربران فضای مجازی در گوگل، 
اینستاگرام، توییتر، ویکی پدیا، 
تلگرام، یوتیوب و ایتا به دنبال 

چه موضوعاتی بودند؟
دیروز در گوگل مهم ترین موضوعی 

که مورد توجه مردم قرار گرفت، 
حمله به منزل شخصی نخست وزیر 
رژیم اشغالگر، بنیامین نتانیاهو در 

منطقه قیصریه در سرزمین های 
اشغالی بود. بعد از این مسابقات 
فوتبال در سرتاسر اروپا بود که 

توجه عمومی را به خود جلب کرد. 
از بازی منچستریونایتد در برابر 
برنتفورد تا بازی برنموث در برابر 
آرسنال که در لیگ برتر انگلیس 

بود و میلان مقابل اودینزه و بایرن 
مقابل اشتوتگارت در سری آ 

ایتالیا و بوندس لیگا. محمدحسن 
کنعانی زادگان هم به خاطر انتشار 

یک ویدئو از او در حال درگیری 
در کرج به کمیته اخلاق دعوت 

شد که این موضوع نیز مورد توجه 
کاربران قرار گرفت. خانم سودابه 

ضرغام نژاد به خاطر انتصاب به 
عنوان فرماندار دهگلان در استان 
کردستان و مسئله همسان سازی 

حقوق بازنشستگان از دیگر موارد 
مورد توجه در ترندهای گوگل بوده 

است.
در اینستاگرام صفحه مژده لواسانی، 

صفحه خانمی به نام سمیرا کارزان 
و نیز صفحه خانمی به نام سیمین 

پورمهر، مورد توجه قرار گرفته 
است. اولی یک مجری است و 

دومی یک خواننده و سومی یک 
بلاگر اینستاگرامی. صفحه باشگاه 

استقلال هم در میان ترندهای 
اینستاگرام بوده است. مردم در 

اینستاگرام آهنگی هندی هم 
شنیده اند و به دنبال آن بودند و 
صفحه آهنگ های معروف ترکی 

را هم جست وجو کردند. بنابراین 
در آنجا روز، روز خانم ها و البته 
آهنگ های خارجی بوده است. 

تا حرف از آهنگ شد بگوییم که 
آهنگ جدید رضا بهرام نیز این 

روزها مورد توجه قرار گرفته است.
در توییتر در روز ۲۷ مهرماه، توییت 

یک کاربر در مورد یک نقاشی 6۰۰ 
ساله و توضیح پیچیدگی های هنری 

آن بیشترین میزان بازدید در توییتر 
فارسی را داشته است و پس از آن 
یک توییت انقلابی در مورد یحیی 

سنوار و یک توییت اپوزیسیون در 
مورد وضعیت زنان در ایران و بعد از 
آن هم روایت یک پزشک در مورد 

مضرات استفاده از داروهای گیاهی. 
سه توییت بعدی هم درمورد سنوار 

بوده است و پس از آن یک نفر گفته، 
»رشید« کمدین اصفهانی اصلا هم 

بامزه نیست و خیلی هم بی ادب 
است.

در ویکی پدیای فارسی مقاله 
مربوط به یحیی سنوار در صدر 

مقالات پرخواننده بوده و بعد از آن 
مقاله مربوط به پیتسو موسیمانه، 

سرمربی استقلال تهران و پس از آن 
هم خالد مشعل، حماس و فهرست 
رهبران حماس و اسماعیل هنیه و 
کمی بعد هم حمله ۷اکتبر و خلیل 

الحیه و اسرائیل. بعد از موضع گیری 
مشترک اتحادیه اروپا و کشورهای 

حاشیه خلیج فارس هنوز هم 
ماجرای حاکمیت ایران بر جزایر 
سه گانه داغ است و این مقاله نیز 

جزو ۱۰ترند برتر در ویکی پدیا بوده 
است.

در تلگرام در روز ۲۷مهر، بیشترین 
میزان بازدید مربوط به این خبر بوده 

که یک ایرانی به نام امید افشار، 
مسئول نظارت بر عملکرد تسلا در 
آمریکا و اروپا شده و سپس اسامی 

محصولات آرایشی و بهداشتی 
غیرمجاز و انفجار یک تانکر سوخت 

در جاده میمه و عدم بخشش 
جریمه های دو برابر شده و تایید 

شهادت یحیی سنوار توسط یکی از 
مقامات ارشد حماس.

از سوی دیگر باید به یوتیوب اشاره 
کنیم که در آن یک گفت وگو با اندرو 

گارفیلد، آهنگ رز و برونو مارس 
و تصاویر یک بازی ماین کرافتی 

سه ویدئوی پربازدید بوده است. 
مصاحبه آقای گارفیلد، ظرف یک 

روز حدود ۳/5میلیون بار دیده 
شده است.

در نهایت باید به شبکه پیام رسان 
ایتا اشاره کنیم که در آن یحیی 

سنوار، وعده صادق و سوال ترند 
بوده است و فضای کاملا مقاومتی و 

ناظر به تحولات فلسطین و لبنان 
داشته است.

رند
ت
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  امام صادق عليه السلام    
ماءُ رِزقَها وَ تُخرِجُ الارضُ بَرَكَتَها بِاِذنِ الّل  تَعالی   اِنَّ النّاسَ يَستَغنونَ اِذا عُدِلَ بَینَهُم وَ تُنزِلُ السَّ

اگر در میان مردم عدالت برقرار شود، همه بی  نیاز می  شوند و به اذن خداوند متعال آسمان روزی خود را فرو می  فرستد و زمین بركت 
خويش را بیرون می  ريزد. 

 واگویه های انتظار
كاش نبضت را مي گرفتم و منتشر می كردم

تا دنیا
به حال طبیعي اش برگردد…

 دستور زبان عشق
 در رياضیات من/  يک منهای دو

يعنی/  يک منهای تو
شمس لنگرودیکه مساوی با هیچ است! يداللَّ گودرزی

ریسک بد سهراب
درباره حمله پهپادی و آرامش و بازی استقلال 

1-حمله پهپادی به خانــه نتانياهو داغ ترین خبر 
دیروز بود. گزارش و ریزه کاری هــای ماجرا را در 
صفحه 15 می توانيد بخوانيد. ابتدا ماجرا را جدی 
نگرفتيم و فکر کردیم یک شایعه است اما به تدریج 
ابعاد داستان مشخص شد. دیشب زن نتانياهو ابراز 

نگرانی  کرده که این ماجرا تازه اول کار باشد.

2-احساس می کنم ميزان اتفاقات و زیر و بم های 
سياســی و دیپلماتيک و هيجان و اضطرابی که 
در طول عمــرم تجربه کرده ام یــک کم از حد 
استاندارد زیادتر است. به عنوان یک کودک دهه 
پنجاهی نمی دانم از سرگذراندن این حجم اتفاق 
و حادثه و شگفتی  را باید قدر بدانم و یا باید براي 

ميزان بيشتری آرامش ابراز دلتنگی کنم؟ 

3-در حاليکه فدراسيون فوتبال آماده بود بازی 
استقلال با ذوب آهن به تعویق بيافتد تا استقلال 
مثل پرسپوليس و تراکتور و سپاهان خود را آماده 

نبرد آسيایی کند، این ســهراب بختياری زاده 
بود که با اصرار تقاضا کرد تا تيمش مقابل ذوب 
آهن قرار بگيرد. می شــد حس و حالش را درک 
کرد. می دانســت که این آخرین بار اســت که 
فرصت پيدا می کند  در یــک بازی ليگ برتری 
روی نيمکت این تيم بــزرگ قرار بگيرد. بار اول 
توانسته بود هرطور که بود تيمش را مقابل هوادار 
پيروز کند و حالا این جاه طلبی را داشــت که با 
بردن دومين بازی آن هم بــا تيمی این  چنين 
پرستاره، جای پای خود را برای آینده وبرای  قرار 
گرفتن بين گزینه های بعدی هدایت اســتقلال 
محکم کند. او می دانســت که بعد از بازگشــت 
ازآسيا و تقابل با النصر دیگرروی نيمکت نخواهد 
نشست. پس ریسک کرد و تقاضای انجام بازی 
را داد و سعی کرد با یک تاکتيک خاص هجومی 
تئوری های خود را نشان بدهد. خب شانس با او 
یار نبود. شانس هم اگر با او یار بود سامان فلاح 
یار نبــود و در نهایت به یک شکســت دردناک 

سه بر صفر ختم شــد و پرونده حضور احتمالی 
بختياری زاده درآینده ای نزدیــک و در حوالی 

نيمکت استقلال  را برای  هميشه بست. 

رفقا قبول دارین یک شغل هایی هست که قيافه 
و طرز لباس پوشيدن و حرف زدن صاحب اون 
حرفه هم باید به اون شغل بياد؟... حتی خيلی 
مواقع، وقتی می خوایم خدای نکرده پشت سر 
کسی حرف بزنيم و خيلی ســریع منظورمون 
رو برســونيم، ميگيم طرف رو اگــر تو خيابون 
می دیدی، فکر می کردی فلان شغل رو داره در 

صورتی که بيسار کار رو داره...
یکی از صنوف بسيار محترمی که تصور ظاهری 
خاصی ازشون داریم، قصاب های عزیز هستن. 

این خوبان و مهربانان، به واســطه خشــونت 
ذاتی ای که در حرفه شــون وجود داره و ابزار و 
ادواتی که به کار می برن، این تصور را به وجود 
آورده ان. علی الخصوص این موضوع در فيلم ها و 
داستان های چند دهه قبل نمود بسياری داشت 
که قاعدتا در ذهنيت جامعه هم بی تاثير نبوده.

در محل ما، یک مغازه قصابــی وجود داره که 
آقای بســيار محترمی در اون مشــغول به این 
شغل سخت هستن. همان طور که عرض کردم، 
اگر بخوام خيلی سریع، تصویر درستی از ایشون 
خدمتتون ارائه بدهم، بایــد بگم اگر این آقا رو 
در خيابان ببينيد و یا باهاشون صحبت کنيد، 
حدسِ اول در مورد شغلشون ميتونه »بازاریاب 
وسایل آرایشی و بهداشــتی« در یک شرکت 
معتبر باشــه و حدس دوم مسئول یک »سالن 

سولاریوم مخصوص آقایان«.
اگر پنج هزار حدس هم بزنيد، قصاب در ميان 
گزینه هــا نخواهد بود و این اشــتباه خلقت، از 
اون آدم هایی ســت که اصلا ظاهرشون با کار و 

شغلشون هم خوانی نداره و مثل خيلی ها، سر 
جاش نيست.

برای خرید دو کيلو گوشت چرخ کرده، مزاحم 
اوقات شریفشون شــده بودم. سه چهار نفری 

جلوتر از من بودند.
با دقت و ظرافتی مثال زدنی مشغول کار بودن و 
با صدایی همچون گویندگان اخبار صبحگاهی، 

مشغول نطق:
- »همون طور که عرض می کردم به غير از صنف 
محترم نصــاب ماهواره و عزیزان فيلترشــکن 
فروش، مابقیِ بيزینس ها با رکود قابل توجهی 
روبه روهســتن و به نظر من این رکود، موقتی 
ست... و اما در مورد بحران خاورميانه که یکی 
از عزیزان سوال داشــتن که آیا گوشت ذخيره 
بکنيم یا خيــر، لازم ميدونم کــه توضيحاتی 

عرض کنم...«
دو سه تا از مشتری ها که مشخص بود اولين باره 
پا به این محفل ميذارن، خيــره مونده بودن و 
احتمال می دادن که هر لحظه یه نفر بياد و بگه: 

»شما در مقابل دوربين مخفی قرار دارید...«
قصــاب خوبمون بــه مانند جراح هــای مغز، 
پيشانی اش رو با یک دستمال تميز پاک کرد و 
همانطور که چاقو تيز می کرد، تحليل سياسی 
رو جلو می برد و به انتخابات آمریکا که رســيد، 
نگاهش به خانمی که مشغول صحبت با موبایل 
بود افتاد. اون بنده خدا هم از ترس، خداحافظی 
نيم بندی با اون ورِ خط کرد و مودب ایســتاد: 
»بله... ببخشــيد... می فرمودیــن.« / »عرض 

می کردم.«

تحليل انتخابات آمریکا با ضربه مهلکی بر شقه 
گوشت شروع شد. همه سراپا گوش بودن. من 
که عادت داشــتم ولی تازه واردهــا، با موجود 

غریبی روبه رو بودن.
اواســط بحث بود کــه یک آقایــی وارد مغازه 
شــد:»خَيلی نوکرم مشــتی... قيمه ای های ما 

آماده س عشقی؟«
قصاب گرامی به پاس ورود نفر جدید، گوشت 
و راسته رو ول کرد: »درود بر شما که دقيقا به 
موقع اومدید.« و مانند گویندگان اخبار، توجه 

همگی ما را به همکارش جلب کرد:
- »دوســتان... تا چرخ کرده ها آماده بشــه، از 
صحبت های آقای دکتر که از دوســتان معتبر 
بنده هستن و صاحب نظر، در مورد پيش بينی 
بحران خاورميانه و ذخيره مواد غذایی در منزل 
اســتفاده می کنيم. آقای دکتر... ضمن تشکر، 

خواهش می کنم بفرمایين.«
کله ها برگشت ســمت آقای دکتر که استفاده 
کنيم. دکتر که برخلاف تصور وزن بالایی داشتن 
و ســبيلی از بناگوش دررفته و با خِلال دندان 
مشغول پاکسازی فک و دهان بودن، یه نگاهی 
به جمع انداختن و چوب خلال را با مقداری آب 
دهان به بيرون مغازه تــف فرمودن و با آرامش 

خاصی فرمودن:
- »نميدونم... فعلا که شــلوغ پلوغه، یعنی که 
قاراشميشه... عجالتا گوشــت موشت بخرین 
ببينيم چی ميشه... قيمه ای های منو بده برم رد 
کارم بابا.« آقا دنيای عجيبی شده... قصابی محل 

ما، از همه جا عجيب تر.

دندهعقب
اشكانعقيليپور

  سايت نگار

ساعت رامبد، پسر ناصر، نمايش ايرج
   یک بحث نه چندان پرسود درباره ساعت رامبد جوان: رامبد جوان، بازیگر، مجری و 
کارگردان مطرح ایرانی است که این روزها با شرکت در مراسم های اکران فيلم کمدی 
جدیدش با عنوان »زودپز«، بسيار جلب توجه کرده است. استایل های کژوال و غيرمتناسب 
رامبد در این مراسم های اکران، معمولا با ساعت مچی های شيک و گران قيمتی تکميل 

شده اند.
تنوع زیاد ساعت های این ســلبریتی باعث شــده تا برخی بگویند که او احتمالا بدون 
تصميم قبلی و صرف دیدن یک مدل ساعت در پشت ویترین، آنها را خریداری کرده و در 
استایل هایش به کار می برد. ساعت رامبد جوان از برند »هميلتون« که قيمتی حدود ۶5 

ميليون تومان دارد، در مراسم های بسياری در دست او دیده شده است.

   تيتر یک دیروز ما درباره سرنوشت نامعلوم پرداخت مرحله سوم سود سهام عدالت 
انگار بازتاب هایی داشته است. مثل این گزارش:  بنابر اعلام مسئولان سازمان بورس اکنون 
بيش از 2۴ هزار ميليارد تومان از سود ســهام عدالت وصول شده است؛ در همين راستا 
ولی الله جعفری مدیر نظارت بر ناشران سازمان بورس و اوراق بهادار گفته بود: در مجموع 
تاکنون برای واریز مرحله سوم و تسویه سود سهام عدالت 2۴.5 هزار ميليارد تومان پول 
واریز شده است که اگر مبلغ باقی مانده هم به آن اضافه شود حدود 25 هزار ميليارد تومان 
سود مرحله سوم و تسویه سهام عدالت خواهد بود.سودی که اکنون تنها 5۰۰ ميليارد 
تومان آن وصول نشده است و شرکت مپنا تنها بدهکار سود سهام عدالت عملکرد مالی 
1۴۰1 است و این شرکت در این راستا اعلام کرده است: طی مکاتبات متعدد با مبادی 
ذی ربط آمادگی خود را برای تسویه بدهی 5۰۰ ميليارد تومانی سود سهام عدالت از محل 
مطالبات، ســهام و یا دارایی های غيرنقدی اعلام نموده است، با این حال تاکنون پاسخ 
مثبتی دریافت نشده است و چهارشنبه چهارم مهر ماه نيز مذاکره با دبير کارگروه عدالت 
پيشنهادی بر اساس مصوبه هيأت مدیره مپنا اعلام و مقرر شد در صورت تایيد، مپنا طی 
اقساط منطقی بر اساس وصول مطالبات از کارفرمایان دولتی، مبلغ بدهی 5۰۰ ميليارد 

تومانی خود را تسویه نماید.
ولی الله جعفری مدیر نظارت بر ناشران سازمان بورس هم بيان کرد: تغييری در سودهای 
وصولی سهام عدالت نداشتيم. تاکنون 2۴ هزار و 5۰۰ ميليارد تومان از سود سهام عدالت 
وصول شده است؛ شرکت مپنا نامه ای را مبنی بر واریز اقساطی سود برای ما ارسال کرد، 

اما همچنان خبری از واریز حتی اقساطی سود نيست.
او در نهایت بيان کرد: سازمان بورس به جد پيگير برخورد با متخلفان واریز سود سهام 
عدالت است و پيش از این هم گزارش تخلفات برای شرکت های متخلف تهيه کرده بودیم 

که برای تعدادی از این شرکت ها رای هم صادر شده و به آنها ابلاغ شده است.
در ادامه هم برخی از مخاطبان باشگاه خبرنگاران جوان نوشتند: همان مقدار پولی که 
وصول شده است اگر سود آن را طی این چند ماه تاخير حساب کنند قطعا بيشتر از پولی 
می شود که وصول نشده و راحت می توانند حق سهامداران را بدهند. اگر طبق روال سال 
قبل همه چيز پيش رود دو ماه آینده باید مرحله اول سود ســال 1۴۰2 واریز شود، اما 

همچنان خبری از واریز سود 1۴۰1 نيست!
همچنين یکی از مخاطبان نوشت: ابتدا آن مبلغی که شرکت ها به حساب واریز کردند را 
برای مردم واریز کنند و بعدا مابقی سود سهامی که در اختيار شرکت متخلف است پس 

از وصول در مرحله های بعدی سود سهام عدالت واریز کنند.
بر اساس آمارهای اعلامی در حال حاضر بالغ بر 5۰ ميليون نفر، سهامدار سهام عدالت 
هســتند که حدود 2۰ ميليون نفر به صورت مســتقيم و 3۰ ميليــون نفر به صورت 
غيرمستقيم از طریق شرکت های سرمایه گذاری استانی، سهام عدالت خود را مدیریت 

می کنند.

   بخش پایانی متن عبدالجواد موسوی در خبرآنلاین  در ستایش از یحيی السنوار و 
شباهتش با فرجام ارنستو چه گوارا: 

شباهت ها و همانندی های فرجام قهرمان مبارزه با استعمار در اکتبر 1۹۶۷ با قهرمان 
مبارزه با اشغالگران در اکتبر 2۰2۴ حيرت آور است.

هر دو علی رغم شهرت خيره کننده شان در تمامی جهان، درست مثل یک سرباز عادی در 
ميدان نبرد کشته شدند. هر دوی آن ها تا جان در بدن داشتند دست از مبارزه نکشيدند. 
هر دو با سلاح هایی بسيار سبک و معمولی مشــغول نبرد بودند. دست های چه گوارا را 
بریدند تا گواهی باشد بر هویت او و انگشت یحيی سنوار را هم بریدند تا اثبات کنند چه 
کسی را به قتل رسانده اند. دشمنان چه گوارا بلافاصله عکس های جنازه چه را به جهان 
مخابره کردند با این توهم که پایانی باشد بر افسانه چه و این حمقای آخرالزمان هم تصاویر 
پيکر بی جان سنوار را به همگان نشان دادند با این خيال که سکانس پایانی یک فيلم مهيج 
را کارگردانی کرده اند. همان طور که در مدت کوتاهی عکس های مسيح گونه جسد چه 
به آلبوم آن زیبایی دنباله دار اضافه شد در اکتبر 5۷ سال بعد، در کمتر از ساعتی آخرین 
تصویر مرد مبارز فلسطينی به شمایل بدل شــد. حالا در کنار عکس معروفی که آلبرتو 
کوردا در 1۹۶۰ از ارنستو چه گوارا گرفت و او را به نمادی از تسليم ناپذیری هميشگی بدل 
کرد تصویری از یحيی سنوار هم قرار خواهد گرفت. این تصویر را البته دشمنان سنوار از 
او گرفته اند و با شادمانی بسيار انتشارش هم داده اند با این اميد که در دل پيروانش هراس 

افکنند. تا بدانی ظلم و حماقت در همه جای جهان دو روی یک سکه اند.

   بخشی از ابتدای یادداشت سردار حسين علایی که اطلاعاتی درباره سه جزیره ایراني 
را منتقل می کند: سه جزیره بوموسی، تنب بزرگ و تنب کوچک از مهم ترین جزایر ایران 
در بخش ميانی خليج فارس هستند. آنها دارای اهميت بسيار زیادی از نظر ژئوپليتک 
هستند و خطوط اصلی کشتيرانی از بين آنها می گذرد.این جزایر نقش مهمی در سيادت 
دریایی ایران و ارتقاء امنيت ملی کشور ایفا می کنند. وسعت جزیره بوموسی که محلی ها 
آن را »گپ سبزو« هم می خوانند، حدود 25 کيلومتر مربع است که به دليل عمق مناسب 
دریا در اطراف آن، نفتکش های بزرگ و غول پيکر از نزدیکــی آن، عبور می کنند. این 
جزیره که جمعيت بسيار کمی دارد، حدوداً 2۰۰ کيلومتر با بندرعباس، ۷5 کيلومتر با 
بندرلنگه، 1۶۰ کيلومتر با تنگه هرمز و ۶۰ کيلومتر از شهر شارجه امارات فاصله دارد. در 
این جزیره یک فرودگاه و یک اسکله کوچک وجود دارد و ارتباط آن با سرزمين مادری از 
طریق پروازهای مسافری به بندرعباس و حرکت شناورهای مسافری به بندرلنگه برقرار 

است. ميدان نفتی مبارک در نزدیکی جزیره بوموسی قرار دارد.
جزیره تنب بزرگ 11 کيلومتر مربع وسعت دارد و فاصله آن تا جزیره قشم 31 کيلومتر و 
تا بوموسی 5۰ کيلومتر می باشد. تنب به معنای تپه است و محلی ها آن را تمب می نامند. 
تنب کوچک هم 2/5 کيلومتر مربع وســعت دارد و فاصله آن با تنب بزرگ 12 کيلومتر 

است.

   پس از کش و قوس های فراوان سرانجام ســرمربی جدید استقلال مشخص شد تا 
پيتسو موسيمانه به عنوان اولين سرمربی آفریقایی تاریخ فوتبال ایران سکاندار هدایت 
آبی های پایتخت شود.یکی از نکات قابل توجه رزومه این سرمربی پرافتخار، حضور در ليگ 
امارات با هدایت الوحده و تقابل با اتحادکلبا با سرمربيگری فرهاد مجيدی در فصل گذشته 
به حساب می آید.دیداری که از هفته ششم ادنوک ليگ امارات به ميزبانی الوحده برگزار 
شد و در پایان شاگردان موسيمانه با نتيجه 2-1 از سد شاگردان فرهاد مجيدی گذشتند.

جالب آنکه تک گل کلبا در آن دیدار به زیبایی و از روی یک ضربه ایســتگاهی توسط 
مهدی قایدی در دقيقه ۶۹ به ثمر رسيد. مصافی که ابتدا عمر خربين در دقيقه ۴۶ دروازه 
شاگردان مجيدی را باز کرد و سپس با گل قایدی کار به تساوی کشيد و در نهایت با پنالتی 

گوانچا در دقيقه ۸۷، الوحده با هدایت موسيمانه از سد کلبا گذشت.

ضمن آنکه احمد نورالهی نيز نود دقيقه در ترکيب الوحده در آن بازی به ميدان رفت و یک 
کارت زرد نيز در دقيقه ۴5 دریافت کرد.

   سينما روزان: با بسته شدن فروش بليت فيلم زودپز در برخی پردیس های سينمایی از 
جمله چارسو، نيایش مال، هدیش، گالریا، هروی و… شایعاتی ضد و نقيض درباره توقيف 

یا محدودیت نمایش این کمدی بفروش به گوش می رسد.
زودپز با اینکه در تراکم اکران و کنار انبوه فيلم های مختلف از کمدی تا درام و ارگانی روی 
پرده رفته ولی از همان زمان پيش فروش،مورد توجه مخاطبان بوده و کيفيت اجرای آن 

نيز منتقدان را کم و بيش راضی کرده.
حالا با وجود گذشت کمتر از دوهفته از اکران فيلم، مخاطبانی که قصد رزرو بليت های 
فيلم را داشته اند مواجه شــده اند با عدم امکان رزرو در برخی پردیس های سينمایی و 
ازجمله اینها پردیس های چارسو، نيایش مال، هدیش، گالریا، هروی است که مشخص 

نيست چرا باکس خرید فيلم را غيرفعال کرده اند.
باید منتظر ماند و دید این محدودیت ها به چه منظور است و آیا در دولت جدید و با ابلاغ 
سياست های تازه در نظارت سينمایی بناست مميزی های تازه ای بر فيلم اعمال شده و 
نسخه ای کوتاه تر روی پرده برود یا آن که مانند نمونه هایی مثل مارمولک و رحمان 1۴۰۰ 

فيلم کلا توقيف خواهد شد؟؟
فيلم زودپز از محصولات بخش خصوصی ســينمای ایران است که تلاش داشته نوعی 
کمدی موقعيت را در تلفيق با اتفاقات تلخ و شيرین دهه شصت، مبنای روایت قرار دهد.

   پسر ناصر ملک مطيعی این روزها فعال شده و بعد از پاسخ گفتن به مقاله کيهان حالا 
به علی نصيریان هم متعرض شده! 

علی نصيریان در مراســم بزرگداشت در جشــنواره کودکان و نوجوانان اصفهان که به 
زنده یادان ناصر ملک مطيعی و محمدعلی فردین و سينمای پيش از انقلاب اشاره کرده ، 

از سينمای فرهنگی پس از انقلاب یاد کرده بود. 
ســخنانی که با انتقاد و گلایه اميرعلی ملک مطيعی روبه ر و شــد. فرزند زنده یاد ناصر 

ملک مطيعی در بخشی از یادداشت خود که در اینستاگرام منتشر کرده است، نوشته:
»عجيب بود که جناب آقای علی نصيریان ۴۶ سال، حتی یک جمله از اسطوره سينمای 
ایران اســتاد بهروز وثوقی، زنده یاد محمدعلی  فردین و پدرم ناصر ملک مطيعی حرفی 
نزدند! نامی نبردند! دفاع و حمایتی نکردند! حالا چطور شده که این عزیزِ بزرگوار از پدر 
من و فردین نام بردند و تعریف کردند؟!...این است طرز صحبت کردنِ جنابعالی در مورد 
سينمای قبل از انقلاب؟! سينمایی که خودتان هم در همان سينما معرفی و بازیگر شدید!

سينما را تقسيم می فرمایيد به سينمای فرهنگی و ماقبلِ فرهنگی؟!
فردین و ملک مطيعی را جزوِ سينمای ماقبلِ فرهنگی می دانيد؟!

بعد خودتان را جزوِ سينمای فرهنگی می دانيد؟!
حضرتعالی فيلمفارسی بازی نکردید؟!...«

   تئاتر »داستان لطيف« به نویسندگی ایرج طهماسب و کارگردانی علی المعی، از 1۰ 
آبان ماه در سالن سایه مجموعه تئاتر شهر روی صحنه می رود. 

 این نمایش پيش  تر در قالب تئاتر عروسکی روی صحنه رفته است، ولی در این اجرا خبری 
از حضور عروسک ها نيست و نمایش به صورت موزیکال اجرا می شود.

 داستان لطيف سرگذشت تنبورنوازی است که عاشقانه می نوازد و می خواند اما زنی دارد 
که از او خواسته های بی شماری دارد./ ایسنا

   برترین ها چند داستان حاشيه ای از درباره الی را منتشر کرده که دوتای آنها را برایتان 
نقل می کنيم: 

درباره بازیگرانی که قرار بوده در این فيلم ایفای نقش کنند و جابه  جا شده  اند داستان  های 
متعددی وجود دارد. از ليلا حاتمی، یکی از نقش  های اصلی اوليه که گفته با فرهادی به 
توافق نهایی نرسيده -و معلوم نيست چقدر بابت این اتفاق پشيمان است- تا پانته  آ بهرام و 
نيکی کریمی که به دليل تعهدات  شان با وجود مذاکرات زیاد و حتی پيشرفت در تمرینات 
نتوانستند در این شاهکار حاضر باشند. اما شاید کمتر کسی خبر دارد که حامد بهداد یکی 

از گزینه  های فرهادی برای حضور در فيلم بوده.
جلسات متعددی بين بازیگر و کارگردان برگزار شده و با وجود توافق اوليه، فرهادی اعلام 
کرده که به دليل شخصيت بهداد و این تصور که حضور بلند مدت او در جمع بازیگران 
می  تواند حاشيه  ساز باشد، او را از فهرســت خط زده. این البته یک روایت است و برخی 
نزدیکان بازیگر اختلافات و سوءتفاهم  های شخصی و حتی صحبت  های مطرح شده توسط 
مشاوران فرهادی را عامل این حذف می  دانند. حادثه  ای که برای بهداد بسيار گران تمام 
شد و او یکی از بزرگترین فرصت  های زندگی  اش را از دست داد. نقش او سرانجام توسط 

پيمان معادی بازی شد.
دو- ماجرای کشيده مانی حقيقی به گلشيفته چه بود؟قضيه را گلشيفته بعدا در صحبت با 
روزنامه گاردین هم مطرح کرده. البته بدون نام بردن از مانی حقيقی. اما پس از آن حادثه 
و اتمام فيلم همه عوامل می  دانستند که چه حادثه تلخی رخ داده. گلشيفته در صحبت 
با گاردین اتفاقات این فيلم را به نوعی شکنجه تعبير کرده. گفته هر روز قبل از صبحانه 
مجبور به دویدن و جيغ کشيدن در ســاحل دریا بوده و همچنين برای تغيير صدایش 
باید آرد نخودچی می  خورده. اما فرد باتجربه  ای مثل مانی حقيقی چرا باید کشيده  ای به 
سوپراستار آن زمان سينما و یکی از نقش  های اصلی فيلم بزند که به روایتی حتی باعث 
پارگی گوش او شده؟ نزدیکان به عوامل فيلم، ارتباطات و کشمکش  های فرامتنی را عامل 

این رفتار خشن مانی حقيقی می  دانند.
ارتباطات پشت صحنه ميان فرهادی و مانی حقيقی که پيش از این سابقه همکاری در 
فيلمی مثل کنعان را داشتند، حضور ترانه عليدوستی و شيمی ارتباطات او با فرهادی 
و حقيقی که داســتان  های زیادی در مورد آن وجود دارد و شرایطی که فرهادی ميان 
بازیگرانش به وجود می  آورد تا روابط در فيلم به شکلی دراماتيک  تر و قابل قبول    تر جلوه 
کند، همه عواملی بوده  اند که به آن کشيده شوکه  کننده ختم شده  اند. اتفاقی که دعوا ميان 
گلشيفته و مانی حقيقی و دلخوری گلشيفته از فرهادی را رقم زد و سرانجام سال  ها بعد 
در گفت  و  گو با گاردین سر باز کرد. هنوز باید زمان بيشتری بگذرد تا زوایای دیگری از این 

حواشی و واقعيت آنچه رخ داده فاش شود.

   فرهيختگان نوشــت:  دوربين از بالا دارد ویرانی های شهر را قاب می گيرد. صحنه، 
آخرالزمانی است؛ پر از ساختمان های ویران و خالی از انسان. انگار دست شيطان در کار 
بوده تا این شهر سابقاً آباد به این حال و روز بيفتد. دوربين به سمت چپ خيز برمی دارد و 
از ميان آوارها وارد یک واحد مسکونی ویران می شود. رؤیاهای خاک گرفته ساکنان این 
خانه را می شود وسط چوب و سنگ و آجرهای آوار شده بر زندگی تماشا کرد. جایی در 
عمق تصویر اما چيزی پيداست. درست ثانيه ای قبل از اینکه چشم بيننده به عمق تصویر 
برسد، مشتی خاک در فضا پراکنده می شود و از پس آن خاک، شمایل یک انسان پيداست. 
مردی چهره پوشيده که تير نگاهش، دوربين دشمن را زخم می زند. نشسته روی مبلی که 
انگار از آخرین بقایای زندگی در این گوشه دنياست. نوع نشستنش شباهتی به آدم های 
محاصره شده ندارد. دست مجروحش را روی دسته مبل خاکی گذاشته و سرش را جوری 
زاویه داده که انگار می خواهد دوربين روی پهپاد را تحقير کند. مرد مثل یک رئيس وسط 
قاب ميدان داری می کند. مدتی خيره می ماند. دوربين هم انگار ترسيده. چند ثانيه بعد، 
دست سالم مرد بالا می رود و چيزی شبيه چوب، عصا یا اسلحه را پرتاب می کند سمت 

سلاح دشمن.

یکی از عجایب صنعت سرگرمی در ایران قبل از 
انقلاب استفاده از چهره های مستعد به خصوص 
دختران در سنين بســيار کم بوده است. چند 
سال قبل پولاد کيميایی در پاسخ به حرف های 
فائقه آتشين در مورد مادرپولاد)گيتی پاشایی(، 
 فائقه را کودک کار خوانده بود. این جملات در 
جو خصمانه ای که در پيرامون یکی دوتا مصاحبه 
به پا خاسته بود فراموش شــده بود و در نهایت 
هيچ کس توجه نکرد که در پشت این توصيف 
تحقيرآميز از یک چهره مشهور موسيقی نوعی از 

حقيقت هم نهفته است. 
فائقه آتشين از سه سالگی روی سن بود و پدرش 
از اســتعدادهای او برای کســب درآمد بيشتر 
اســتفاده می کرد. کســی منکر قریحه خاص 
فائقه بســيار کودک نيست اما اســتفاده از او 
به عنوان شــاخصه ای برای جلب تماشــاگر به 
برنامه های آقای صابر آتشين نوعی  بهره کشی از 
کودکان محسوب می شد. فائقه کودک،  یکی از 
برنامه های ثابت کاباره شکوفه نو بود و در عنفوان 
کودکی باید در جو مســموم این نوع کاباره ها 
زندگي می کرد و هنرش را نشــان می داد. او  در 
هفت سالگی و دوازده سالگی هم در فيلم های 
ســينمایی ظاهر شد که بيشــترین انتظار از او 
در این فيلم ها خواندن آوازهای کودکانه ای بود 
که او با تسلطی همچون یک خواننده حرفه ای 
اجرا می کرد. در واقع او باید از جلد کودکی خود 
خارج می شــد. او در 11 و 12 سالگی با تشویق 
پدرش برنامه های منظمی در کاباره های  تهران 
ارائه می دهد و بالکل از تحصيل و مدرســه باز 
می ماند و به جایش بر درآمد صاحبان کاباره ها 
می افزاید.  این سيستم هيچ وقت دردهه چهل 
مورد اعتراض رسانه ها قرار نگرفته بود. ماجرا از 
آنجا بدتر می شــود که این استعداد که در واقع 

کودکی تلف شــده داشــت و برای پول بيشتر 
توســط پدر و کاباره داران این گونه اســتفاده 
می شد به یک ازدواج صنفی دیگر هم تن داد و 
در 1۶ سالگی به عقد محمود قربانی درآمد که  
البته او هم بسيار جوان بود. به این ترتيب فائقه 
آتشين در چشم به هم زدنی از کودکی به زندگی 

بزرگسالانه پرتاب شده بود...
داستان فاطمه صادقی یا همان جميله از این هم 
دلخراش تر اســت. پدرش واکسی و گردوفروش 
دوره گرد بود و عمویش هــم نوازنده و خواننده 
دوره گرد و این دو برادر از این کودک خردسال 
برای معرکه گيری  و ترقص اســتفاده می کردند 
تا پولی دربياورند. جميله هم نه کودکی کرد و نه 
تحصيل و در 1۴ سالگی شکار مردان شد و ازدواج 
کرد و بعد در 1۶ سالگی کریم ارباب سرمایه گذار 
مرموز و پشــت پرده ســينمای ایران موجبات 
طلاق او را از همسر اول و ازدواج با خودش مهيا 
کرد. ارباب  1۸ ســال از او بزرگ تر بود. در واقع 
فاطمه صادقی در 1۶ سالگی دومين ازدواج خود 
را تجربه کرد! جميله با هدایــت کریم ارباب به 
چهره کاباره های آن دوران بدل شــد و البته که 
بعدها داستان های پيچيده ای را رقم زد و بعد از 
درگذشــت ناگهانی کریم ارباب،  برای  به دست 
آوردن و انحصار ثروت همســر درگذشته اش به 
یک جنگ حقوقی و مافيایی با برادران حجازی 

پرداخت که سال ها دامنگيرش بود.
صنعت سرگرمی قبل از انقلاب بی وقفه به شکار 
کودکان می پرداخت. ليلا فروهر و شهره صولتی 
نمونه های دیگری هستند که در شتاب والدین 
و مدیر برنامه هایشــان برای پول درآوردن و به 
دســت آوردن منافع مادی،  نه از نوجوانی شان 
چيزی فهميدند و نه توانســتند در مدرسه  به 
شکل نرمال تحصيل کنند. ليلا فروهر که دختر 

جهانگير فروهر و فرنگيس فرحزادی بود با اجبار 
پدر و مادر از سه سالگی روی سن تئاتر بود و به 
عنوان چاشــنی صحنه های طنز به کار گرفته 
می شد. از هفت هشت سالگی به ماشين توليد 
پول برای والدین خود بدل شد و از 1۴ سالگی 
در قواره خواننده حرفــه ای در کافه ها و بعد هم 
در کاباره ها به اجرای برنامه پرداخت. کودکی و 

تحصيلات هم هيچ. 
اما دلخراش تریــن نمونه چهره ای بــود به نام 
نوش آفرین که به شکلی سنگدلانه و وحشيانه 
از سوی صنعت ســياه ســرگرمی ایران مورد 
سوءاســتفاده قرار گرفت. نام واقعی اش فاطمه 
عبدی بــود و متولد  تهران  امــا اصالتا گيلانی  
محسوب می شد. در 1۶ ســالگی  و در حاليکه 
دختری دبيرســتانی بود برای تست بازیگری 
به یک استودیو  مراجعه می کند و بلافاصله در 
بحران ســينمای ایران برای یافتــن بازیگر زن 
جوان) بحرانی که با ازدواج های زری خوشکام و 
آفرین عبيسی  و کناره گيری آنها از سينما پيش 
آمده بود( مورد توجه ایــرج صادقپور که اتفاقا 
شوهر آفرین عبيســی بود قرار می گيرد. تهيه 
کننده ها با این دخترک 1۶ ساله قراردادی امضا 
می کنند که او را مجبور می کرد در شــش فيلم 
سينمایی با دستمزدهای نه چندان بالا و به شرط 
برهنه شدن بازی کند. کار ازآنجا پيچيده تر شد 
که یک عکاس مشهور فرصت طلبانه  عکس هایی 
از این فيلم ها و حتی صحنه های سانســور شده 
با بازی نوش آفریــن  را به بازار فرســتاد  و نام 
نوش آفریــن را بيش از پيش بــه ورطه تباهی 
انداخت. نوش آفرین اما در سال 135۴ با سعيد 
راد ازدواج کرد و به زندگی خود سروسامانی داد 
و ترجيح داد از سينما خارج شــود و فقط آواز 

بخواند.
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البته که این خبــر هم مثل تمــام خبرهای واردات 
خودرو در هالــه ای از ابهــام قــرار دارد. مثل تمام 
برندهایــی کــه در این مدت بــه ایــران آمده اند و 
شــرکت های زیادی متولی واردات آن بوده اند؛ انگار 
این چهار مدل کیا هم سرنوشتی به این شکل دارند. 
البته که باید درباره تخصیص ارز و وضعیت خدمات 
پس از فروش و همچنین این موضوع که قرار است این 
خودرو ها در سامانه جانبازان عرضه شوند یا خیر نیز 
تحقیق کرد. از سوی دیگر، خب ما به طور مستقیم از 
شرکت مادر قرار نیست این خودرو های کره ای را وارد 
کنیم بلکه مانند اکثر خودروهای وارداتی که در این 
مدت وارد شده اند از کارخانه های خودروسازی چین 
راهی ایران خواهند شد. از سوی دیگر در این لیست 
نام سورنتو هم به چشم می خورد که مدل جدید آن 
قیمتی بالاتر از میزان تعرفه واردات دارد و شاید قرار 
است به سامانه خودروهای جانبازی برود. اما این چهار 
مدل کیا که توسط یک شرکت واردکننده خصوصی 
قرار است به ایران بیایند، چه مشخصاتی دارند؟ چهار 
محصول کیا K5 توربو، کیا K3 یا همان ســراتو، کیا 
اسپورتیج و کیا سورنتو طبق اعلان سایت این شرکت 

قرار است راهی بازار ایران شوند.

K3 مشخصات کیا   
البته که در سایت این شرکت درباره پیشرانه احتمالی 
این خودرو توضیحاتی داده نشده   اما طبق بررسی ها 
و مدل عرضه شده در سایر کشــورها می تواند درباره 
پیشــرانه این خودرو نوشــت؛ این خــودرو از موتور 
۱/4 لیتر توربوشارژ، ۱3۹ اســب بخار قدرت و ۲۱۱ 
نیوتن متر گشــتاور می گیرد.  کیــا K3 توربو همراه 
گیربکس ۶ ســرعته اتوماتیک، در زمان ۱۰ ثانیه به 
ســرعت ۱۰۰ کیلومتر برساعت می رســد و میانگین 
مصرف ســوخت 5 تا ۶ لیتر در ۱۰۰ کیلومتر فراهم 
می کنــد. دو نمایشــگر پیوســته، ۱۰/۲5 اینچ برای 
سیســتم مدیا و 4/۲ اینچ برای اطلاعات پشت فرمان 
هســتند. کیا K3 از اســتارت دکمه ای و ترمز پارک 
برقی اســتفاده می کند اما طبیعتا مجهز به گیربکس 
الکترونیک نیست و از اهرم ساده برای تغییر عملکرد 

جعبه دنده بهره می برد.

   مشخصات کیا K5 توربو
این خودرو به پیشــرانه ۱/5 لیتری توربو ۱۹۷ اسب 
بخار با گشــتاور ۲53 نیوتن متر مجهز است و جعبه 
دنده ۷ سرعته اتوماتیک دو کلاچه دارد. کیا اسپورتیج 

این شــرکت هم پیشرانه ای شــبیه کیا K5 توربو را 
دارد. اما جعبه دنده ۸ سرعته اتوماتیک AT  روی این 
کراس اوور کره ای و مونتاژ چین نصب است. کیا کی 5 
که در واقع یادآور اپتیما محبوب است یک سدان نیمه 

لوکس خانوادگی محسوب می شود.

   مشخصات سورنتو جدید
این خودرو آنطور که در ســایت شرکت نوشته شده 
۱/5 و ۲۰۰ اسب بخار است. گیربکس هشت سرعته 
اتوماتیک دارد. دارای کروز کنترل هوشمند و مانتیور 
نمای فراگیر اســت. فعلا مشــخصات زیادی از این 

خودرو در سایت این شرکت منتشر نشده است. 

   مشخصات اسپورتیج وارداتی
 K5 کیا اسپورتیج این شرکت هم پیشرانه ای شبیه کیا
 AT توربو را دارد. اما جعبه دنده ۸ سرعته اتوماتیک
 روی این کراس اوور کره ای و مونتاژ چین نصب است. 
موتور ۱/5 لیتری توربو با ۲۰۰ اســب بخار، حداکثر 
 AT گشتاور ۲53 نیوتن بر متر و گیربکس ۸ سرعته
است. نمایشگر مرکزی این خودرو ۱۲/3 اینچ است و 

دارای سانروف و هشدار نقطه کور نیز است.

گاراژ

نماد 25 سال نوآوری در خودروسازی
پورشه GT3 911 با قیمت پایه 225 هزار دلار آمد

پورشــه به مناســبت ۲5 ســالگی نماد مدرن  GT3  از 
جدیدترین مدل GT3 ۹۱۱ رونمایی کرد. 

پورشه GT3 ۹۱۱ مدل ۲۰۲5  که ۹۹۲/۲ نام دارد، یک 
به روزرسانی ظریف نسبت به نسخه قبلی است و همچنان 
با موتور ۶ ســیلندر تخت تنفس طبیعی با قدرت 5۰۲ 
اســب بخار و با دور موتور RPM ۹۰۰۰ عرضه می شود. 
اگرچه پورشه یک سیستم پیشرانه هیبریدی برای ۹۱۱ 
توســعه داده، اما GT3 همچنان به طور خاص با موتور 

احتراق داخلی استفاده می کند.

   طراحی پورشه GT3 911 مدل 2025
برای سیستم تعلیق جلو نیز پورشه از ترفندهایی استفاده 
کرده که از RS GT3 بر گرفته شــده اند. اکنون برخی 

از اتصالات تعلیق شــکل ایروفویل پیدا کرده اند  که هم 
داون فورس جلو را افزایش می دهند و هم خنک کنندگی 
ترمزها را بهبود می بخشند. نقطه اتصال جناقی پایینی 
هم پایین تر آمده است  که شــیرجه زدن خودرو   هنگام 
ترمزگیری را کاهش می دهد درحالی که چراغ های جدید 
جلو هم از لحاظ آیرودینامیکی بهتر عمل می کنند. پورشه 
همچنین برای متعادل کردن افزایش داون فورس جلو، 

کاور پیشرانه و دیفیوزر عقب را اصلاح کرده است.

   مشخصات فنی پورشه GT3 911 مدل 2025
موتور این خودرو با گیربکس دستی ۶ سرعته یا گیربکس 
دو کلاچه ۷ ســرعته جفت می شــود و گیربکس دستی 
اکنون دارای نسبت نهایی کوتاه تری است که به انتقادات 

نسبت به نسبت دنده های طولانی GT3 پاسخ می دهد. 
در بخش تعلیــق جلو، پورشــه از تکنیک های جدیدی 
که از RS GT3 آموخته اســتفاده کرده است. برخی از 
لینک های تعلیق دارای شــکل آیرودینامیکی هستند 
که به بهبود نیروی رو به پایین در جلو و خنک کنندگی 
ترمز کمک می کنند. همچنین چراغ های جلوی جدید 
۹۱۱ امکان ایجاد ورودی های آئرودینامیکی وسیع تر را 
فراهم کرده اند.مدل جدید پورشه GT3 ۹۱۱ همچنین 
به تایرهای جدیدی با ابعــاد 35ZR۲۰/۲55 در جلو و 
3۰ZR۲۱/3۱5 در عقب مجهز شده است. پورشه اعلام 
کرده این لاستیک ها به بهبود عملکرد در شرایط مرطوب 
کمک می کنند و چرخ های استاندارد جدید نیز به کاهش 
وزن غیر فنری کمک می کنند.پکیج Weissach که در 
مدل های RS پورشه موجود بوده، حالا به GT3 نیز اضافه 
شده و شامل سقف کربن فیبری و دیگر اجزای سبک وزن 
است. همچنین پکیج Touring GT3 با ظاهری ساده تر 
 Leichtbau و بدون بال عقب معرفی شده است و پکیج

نیز برای کاهش وزن بیشتر GT3 ارائه می شود.

   کابین و امکانات پورشه GT3 911 مدل 2025
در داخل کابین، تغییراتی مشــابه با مــدل جدید ۹۱۱ 
Carrera مشاهده می شود، اما GT3 همچنان از سوئیچ 
به جای دکمه استارت استفاده می کند. صندلی های جدید 
با طراحی کربن فیبر و امکان نصب صندلی های عقب برای 
اولین بار در Touring GT3 وجود دارد.پورشــه اعلام 
کرده اســت که GT3 جدید در ســبک ترین حالت خود 
3/۱3۰ پوند وزن دارد و قیمت پایــه آن ۲۲44۹5 دلار 
است که افزایش چشمگیری نسبت به مدل ۲۰۲3 دارد. 
GT3 در طول ۲5 سال گذشــته به محبوب ترین و مورد 
تقاضاترین مدل ۹۱۱ تبدیل شده است و تقاضا برای این 

مدل جدید نیز به طور قطع بالا خواهد بود. 

مرسدس SL43 با یک رنگ 
ناردوگری عجیب

سبد محصولات مدل ۲۰۲5 مرسدس ای ام جی از جمله C43 و SL43 با برخی 
تغییرات در تجهیزات و قوای محرکه معرفی شده اند.مرســدس بنز آماده عرضه 
محصولات ۲۰۲5 خود در آمریکا می شــود و به همین منظور برخی تغییرات را 
در آن ها اعمال کرده است. با اینکه خانواده AMG از C کلاس به تازگی در بازار 
حضور یافته اند اما آن ها نیز به روز شــده اند و مدل های C43 و C۶3 هم اکنون 
از نسل سوم سیستم اطلاعات ســرگرمی MBUX مرسدس بنز و کیسه هوای 
مرکزی بین صندلی های جلو سود می برند. مهم تر اینکه هر دو خودرو در بخش 
سخت افزاری نیز ارتقا یافته اند. مرســدس ای ام جی C43 مدل ۲۰۲5 به نسخه 
پرتوان تر از پیشرانه ۲ لیتری توربو مجهز شده و این پیشرانه 4 سیلندر هم اکنون 
4۱۶ اســب بخار قدرت تولید می کند. اما C43 تنها محصول ای ام جی نیســت 
که در مدل ۲۰۲5 خود قدرت بیشــتری دارد زیرا بازوی پرفورمنس مرسدس 
بنز مدل SL43 را نیز ارتقا داده است. پیشــرانه 4 سیلندر این خودرو هم اکنون 
4۱۶ اســب بخار قدرت تولید کرده و بنابراین 4۱ اسب بخار قوی تر از مدل سال 
قبل است. گشتاور پیشرانه هم با بهبود ۲۰ واحدی به 5۰۰ نیوتون متر می رسد. 
همین قدرت بیشــتر باعث شــده SL43 مدل ۲۰۲5 صفر تــا ۹۶ کیلومتر در 

ساعت4/۶ثانیه ای داشته باشد که دو دهم ثانیه بهتر از سال قبل است.

شرایط فروش دو محصول کرمان موتور
اعلام شد

شرایط فروش دو محصول کرمان موتور اعلام شد. متقاضیان می توانند از روز یکشنبه 
۲۹ مهر لغایت روز دوشنبه ۷ آبان ماه با مراجعه به سایت فروش کرمان موتور نسبت 
به ثبت نام اقدام نمایند.بر اساس اطلاعیه فروش منتشر شده کی ام سی J۷ و پیکاپ 
KMC T۹  به صــورت نقدی و موعد تحویل ۱5 روز کاری عرضه می شــود. طبق 
شرایط فروش اعلام شده از سوی کرمان موتور پیکاپ KMC T۹ به صورت نقدی و 
به قیمت ۲ میلیارد و ۱۷۰ میلیون تومان در رنگ مشکی به فروش می رسد. جریمه 
تاخیر در تحویل خودرو ۲/5درصد ماهیانه است و موعد تحویل طی ۱5 روز کاری 
پس از دریافت مدارک تکمیل شده از سوی مشتری خواهد بود. طبق شرایط فروش 
اعلام شده از سوی کرمان موتور سدان KMC J۷ به صورت نقدی و به قیمت یک 
میلیارد و 3۸۲ میلیون تومان در رنگ های سفید و مشکی به فروش می رسد. جریمه 
تاخیر در تحویل خودرو ۲/5درصد ماهیانه است و موعد تحویل طی ۱5 روز کاری 
  KMC J۷ پس از دریافت مدارک تکمیل شده از سوی مشتری خواهد بود. سدان
به پیشرانه 4 سیلندر توربوشارژ TGDi مجهز شده است. این خودرو با حجم موتور 
۱/5 لیتر، توان تولید ۱۷۲ اسب بخار قدرت و ۲۸۰ نیوتن متر گشتاور دارد و حداکثر 
سرعت آن ۱۷۰ کیلومتر بر ساعت است و قدرت از طریق گیربکس ۶ سرعته دوکلاچه 
به محور جلو منتقل می شود. ابعاد KMC J۷ شامل طول 4۷۸۰ میلی متر، عرض 
۱۸۲۰ میلی متر، ارتفاع ۱4۹۲ میلی متر و فاصله محوری ۲۷۷۰ میلی متر است. وزن 

آن ۱4۸5 کیلوگرم بوده و ظرفیت باک سوخت 55 لیتر است.

 چهارچرخ

داشبورد فقط در شهریور 7 درصد 
کاهش تولید داشتیم

تولید خودرو 5درصد در شش ماه اول سال کم شد

براساس جدیدترین آمار تولید خودرو های سواری در شهریورماه امسال با 
کاهش ۷ درصدی روبه رو شده است. تولید صنعت خودروی کشور از ابتدای 
سال تا پایان شهریور امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل 5 درصد کاهش 
یافت و به ۶۰5 هزار و 54۶ دســتگاه رسید.براساس جدیدترین آمار تولید 
خودروهای سواری در شهریورماه امسال با کاهش ۷ درصدی روبه رو شده 
است.البته آمار تجمیعی تولید خودروهای ســواری در شش ماهه امسال 
نیز نشان از کاهش 5 درصدی دارد، علاوه بر این تولید وانت درشهریورماه 
امسال کاهش 4 درصدی، ون کاهش ۸۲درصدی، مینی بوس و میدل باس 
کاهش 5۶درصدی و اتوبوس کاهش ۶4درصدی را داشــته اســت. آمار 
تجمیعی تولید انواع خودرو در شــهریورماه امســال با کاهش ۸ درصدی 
روبه رو شده  ، در آمار شش ماهه امسال نیز تولید انواع خودرو منفی 5 درصد 
بوده است. در مرداد ماه امســال هم اعلام شد، تولید سه خودروساز دولتی 
در چهار ماهه ابتدایی، ۱۱ درصد کاهش داشته است. تولید خودرو در کشور 
از ابتدای امســال تا به امروز معمولًا نزولی بوده و با وجود هشــدار فعالان 
صنعت خودرو بابت ادامه دار بودن این روند و درخواســت آنها بابت انجام 
اقدامات اصلاحی )به خصوص افزایش قیمــت کارخانه ای و تخصیص ارز( 
سیاست گذار چندان وقعی نگذاشت تا خودروسازان نخستین ماه تابستان 
را نیز با افت سپری کنند.خودروسازان تا قبل از فرارسیدن روزهای گرم، با 
دو چالش کمبود نقدینگی ریالی ناشی از عدم اصلاح قیمت و عدم تخصیص 
ارز مواجه بودند و در ادامه، بحران قطعی برق هم به چالش های آنها اضافه 
شد. انباشت این مسائل سبب شد تولید خودرو در چهار ماهه امسال روندی 

رو به افت داشته باشد. 
همه این موارد در حالی است که گروه صنعتی ایران خودرو از برنامه افزایش 
تولید روزانه به ۲3۰۰ دستگاه خبر داد که تحقق این برنامه نیازمند فراهم 
شدن برخی الزامات و رفع محدودیت هاســت. به منظور جبران افت تولید 
نیمه نخست امسال که عمدتا ناشی از ناترازی انرژی، محدودیت تخصیص 
ارز برای تامین مواد اولیه و برخی قطعات با منشا خارجی، عدم ثبت و تمدید 
ســفارش و مشــکل مالی برای ترخیص کالا از گمرک بود، گروه صنعتی 
ایران خودرو در صدد است نسبت به افزایش تیراژ روزانه تولید اقدام کند تا 

به اهداف تعیین شده امسال در زمینه تولید و عرضه خودرو نزدیک شود.
اما باید از ایران خودرو پرســید چگونه موانع را از پیش روی برداشته است 
که وعده تولید روزانه ۲3۰۰ دســتگاه خودرو می دهد! نه مسئله بی برقی 
واحدهای صنفی و قطعه سازان حل شده است. نه ارز تخصیص یافته و ضررها 

هم که پابرجاست پس چرا وعده داده می شود؟

لاچ
مک

نی

گاراژ

     وب گردی

 )NHTSA( سازمان ایمنی راه های ایالات متحده
تحقیقاتی را دربــاره سیســتم رانندگی تمام 
خودران تسلا آغاز کرده است. این اقدام پس از 
دریافت گزارش هایی مبنی بر بروز تصادفاتی در 
شرایط کاهش دید، از جمله یک حادثه منجر به 
فوت یک عابر پیاده، صورت گرفته است.سازمان 
ایمنی راه هــای ایالات متحده اعــلام کرد   این 
تحقیق را به دنبال گزارشی از تسلا درباره چهار 
تصادف در شرایطی مانند درخشش آفتاب، مه 
و گرد و غبار آغاز کرده است. در کنار مرگ عابر، 
یکی دیگر از تصادفات نیز منجر به آسیب دیدگی 

شده است.بازرسان قصد دارند بررسی کنند که 
آیا سیســتم رانندگی تمام خودران تســلا قادر 
به شناسایی و واکنش مناســب در برابر کاهش 
دید جاده است یا خیر و چه عواملی به بروز این 
تصادفات کمــک کرده اند. این تحقیق شــامل 
تقریباً ۲/4 میلیون خودروی تســلا از سال های 
۲۰۱۶ تا ۲۰۲4 می شــود. تســلا به طور مداوم 
تأکید کرده که این سیستم به طور کامل خودران 
نیست و رانندگان باید همیشــه آماده   کنترل 
خودرو باشند.تأثیر این تحقیق   روی اهداف تسلا 
در زمینه آینده خودران، هنوز مشخص نیست. 

ســازمان ایمنی راه های ایالات متحده در حال 
بررسی و تایید روبوتاکسی خودران تسلا است 
که بدون پدال یا فرمــان کار می کند و احتمالًا 
 حین پرونده تحقیقات جدیــد، چنین تأییدی 
صادر نخواهد شــد. در حال حاضر، هیچ قانون 
فدرالی به طور خاص برای خودروهای خودران 
وجود ندارد، هرچند   باید الزامات ایمنی کلی را 

رعایت کنند.
طبق گزارشات ســازمان ایمنی راه های ایالات 
متحده یک عابر پیــاده در ۲۷ نوامبر ۲۰۲3 در 
ایالت آریزونا، پس از برخورد با یک مدل Y تسلا، 

جان خود را از دست داده است. این حادثه پس 
از تصادف دو خودرو در بزرگراه رخ داده که منجر 
به توقف یک تویوتا 4رانر و خــروج دو نفر برای 
کمک به کنترل ترافیک شده است. سپس یک 
تسلا مدل Y قرمز به 4رانر و یکی از افرادی که از 
خودرو خارج شده بودند، برخورد کرده است. یک 
زن ۷۱ ساله اهل آریزونا، در صحنه حادثه جان 
خود را از دست داد. این تصادف به دلیل درخشش 
آفتاب در چشمان راننده تسلا رخ داده و به همین 
دلیل، راننده تسلا تحت پیگرد قانونی قرار نگرفته 
است. منتقدان می گویند  سیستم تسلا که تنها از 

دوربین ها برای شناسایی موانع استفاده می کند 
و حســگرهای لازم برای خودران بودن کامل را 
ندارد. تقریباً همه  شرکت های دیگری که روی 
خودروهای خودران کار می کنند، از حسگرهای 
راداری و لیزری در کنار دوربین ها برای بهبود دید 
در شب یا در شرایط کاهش دید استفاده می کنند. 
ایلان ماسک اظهار کرده است که انسان ها تنها 
با چشــمان خود رانندگی می کننــد، بنابراین 
خودروها نیز باید بتوانند فقط با دوربین ها حرکت 
کنند. او همچنین لیزر را »چالشــی بی فایده« 

توصیف کرده است.

خودروی خودران تسلا منجر به مرگ یک عابر پیاده شد

تجهیز پلیس راهور به 150 دستگاه 
موتورسیکلت سنگین

معاون آماد و پشــتیبانی فراجا از دریافت مجوز واردات ۲۰۰۰ خودروی ماموریتی 
پلیس خبر داد. همچنین پلیس راهور نیز به ۱5۰ دســتگاه موتورسیکلت سنگین 
مجهز شد. مدتی قبل بود که ســردار رادان، فرمانده انتظامی کل کشور با انتقاد از 
وضعیت وسایل نقلیه نیروهای پلیس گفته بود که خودروی سمند پاسخگوی نیاز 
نیروهای فراجا در انجام عملیات ها نیست. وی در این رابطه اظهار امیدواری کرده بود: 
امیدواریم با اختصاص بودجه به انتظامی کشور بتوانیم خودروهای متناسب با مناطق 

عملیاتی به کارگیری و از بروز خسارت های جبران ناپذیر جلوگیری کنیم.
در همین خصوص، ســردار رضا فریبا در گفت وگویی اظهار داشت: هفته گذشته 
۱5۰ دستگاه موتورسیکلت ســنگین به پلیس راهور تهران بزرگ الحاق شد تا در 
انجام ماموریت های خود، دست برتری نســبت به حریف داشته باشند. وی افزود: 
ما همچنین درصدد مهیا کردن خودروی مناســب ماموریت های پلیس را نیز در 
دستورکار داریم و در همین راستا از هیات دولت مجوز واردات خودرو را گرفته ایم. 
معاون آماد و پشتیبانی فراجا ادامه داد: تاکنون تعداد ۲۰۰۰ مصوبه از دولت دریافت 
کرده ایم و ان شاءالله بتوانیم تا پایان سال این خودروها را وارد کنیم. سردار فریبا گفت   
در تلاش هستند تا مجوزهای بیشتری نیز برای واردات خودروی ماموریتی پلیس 

از دولت دریافت کنند.

دندهمعکوس 

ریزش قیمت ها در بازار خودرو
بازار خودرو طی یک هفته گذشــته شــاهد تغییر شــدید قیمت ها بود؛ به طوری 
که قیمت پژوپارس ریزش در حدود 3۰ میلیون تومانــی را تجربه کرد. به گزارش   
خبرآنلاین، بررسی روند بازار خودرو حاکی از آن است که در طول یک هفته گذشته 
پراید SE ۱5۱ مدل ۱4۰3 در بازار خودرو بدون تغییر به قیمت 33۸ میلیون تومان 
و پراید SE ۱5۱ مدل ۱4۰۲ نیز بدون تغییر به قیمت 3۱۸ میلیون تومان به فروش 
رفت.در این میان، قیمت پژو ۲۰۶ تیپ 3 پانوراما مدل ۱4۰۲ در حدود 5 میلیون 
تومان ارزان شده و ۶35 میلیون تومان قیمت خورده است. پژو ۲۰۷ دنده ای مدل 
۱4۰3 نیز ۱۰ میلیون تومان کاهش قیمت داشت و ۷35 میلیون تومان به فروش 
رفت. همچنین پژو ۲۰۷ پانوراما اتوماتیک TU5P مدل ۱4۰3 با کاهش ۱5 میلیون 
تومانی قیمت، یک میلیارد و ۱5 میلیون تومان به فروش رفت. پژو ۲۰۷ تیپ 5 مدل 
 ELX-TU5 ۱4۰۲ اما بدون تغییر، ۶۶۰ میلیون تومان قیمت پیدا کرد. پژوپارس
مدل ۱4۰۲ با کاهش 5 میلیون تومانی، به قیمت ۸۱5 میلیون تومان رسید. پژوپارس 
LX مدل ۱4۰۲ اما 3۰ میلیون تومان ریزش داشــت و ۸4۰ میلیون تومان قیمت 
پیدا کرد.بنا به این گزارش، تارا اتوماتیک V۲ مدل ۱4۰3 در بازار با کاهش 5 میلیون 
تومانی، به قیمت ۸۸5 میلیون تومان رسید. تارا دنده ای V۱ مدل ۱4۰3 نیز بدون 
تغییر، ۷5۰ میلیون تومان قیمت خورده است. گزارش ها از بازار خودرو نشان می دهد 
دناپلاس اتوماتیک توربو آپشنال مدل ۱4۰3 در حدود ۲۰ میلیون تومان ارزان شد 
و ۹۹۰ میلیون تومان تومان قیمت خورد. دناپلاس اتوماتیک توربو آپشــنال مدل 
۱4۰۲ هم با کاهش ۲۰ میلیون تومانی، ۹۶۰ میلیون تومان قیمت خورده است.اما 
راناپلاس مدل ۱4۰3 در حدود ۱5میلیون تومان گران شــد و ۶35 میلیون تومان 
قیمت پیدا کرد. راناپلاس مدل ۱4۰۲ هم در بازار با افزایش ۱۰ میلیون تومانی، ۶۱5 
میلیون تومان به فروش رفت. همچنین ساینا S دنده ای دوگانه سوز مدل ۱4۰3 در 
 EF۷ بازار بدون تغییر، 45۰ میلیون تومان قیمت خورده است. اما سمند سورن پلاس
دوگانه سوز مدل ۱4۰3 در حدود ۷۶۰ میلیون تومان فروخته شد.شاهین G اتومات 
CVT مدل ۱4۰3 هم  در بازار خودرو ۸۱5 میلیون تومان قیمت پیدا کرد. همچنین 
کوییک GX L دنده ای مدل ۱4۰3 هم به قیمت 43۰ میلیون تومان به فروش رفت.

 نیش ترمز

K3، سورنتو، K5 و اسپورتیج با یک شرکت خصوصی وارد می  شوند

چهار مدل کیا به ایران می آیند اما از چین



راهنماي بازار
 روزنامه صبح ایران  سال چهاردهم  شماره 3893  یکشنبه  29 مهر  1403

راهنماي بازار
 روزنامه صبح ایران  سال چهاردهم  شماره 3893  یکشنبه  29 مهر  1403

تثبیت قیمت تُن ماهی در بازه زمانی یکساله
سیدحسین حسینی رئیس سازمان شیلات ایران اعلام کرد: »با 
اقداماتی که انجام شده، حالا شاهد تثبیت هر قوطی ۱۸۰گرمی 

کنسرو ماهی تون به قیمت ۸۷۵۰۰تومانی هستیم که طی 
یکسال گذشته با نرخ تورم صفر درصدی مواجه بوده و با استقبال 

مصرف کنندگان موجه شده است. از مهرماه ۱4۰2 تا مهرماه ۱4۰3، 
سازمان شیلات ایران الگوی موفق تنظیم بازار کنسرو ماهی کشور با 
نرخ تورم صفر درصد را به اجرا گذاشته و حتی در مقاطعی در فاصله 

زمانی  عید فطر ۱4۰2 تا پایان عید نوروز ۱4۰3 این محصولات با 
ارائه تخفیف 2۰ تا 3۰ درصدی یکچارچه فروخته شد.«

 وام کارگشا برای کارکنان شرکت ها
بانک مسکن اعلام کرده با هدف حمایت از شرکت ها و سازمان ها، طرح 
»کارگشا« را توسعه داده و به کارکنان معرفی شده از سوی این نهادها، 

تسهیلات مرابحه عام تا سقف 3۰۰میلیون تومان پرداخت می کند. در این 
طرح، اشخاص حقیقی و حقوقی ابتدا باید حساب اصلی کارگشا را در بانک 

افتتاح کرده و سپس می توانند کارکنان خود را برای افتتاح حساب تبعی 
معرفی کنند. حداقل مبلغ برای افتتاح حساب اصلی ۱۰میلیون تومان و 

برای حساب تبعی ۵۰هزار تومان است. تسهیلات در صورت بازپرداخت 
۱2ماهه، معادل ۱/۵برابر متوسط موجودی ماهانه و در صورت 

بازپرداخت تا ۱۸ماه، معادل یک برابر متوسط موجودی ماهانه محاسبه 
می شود. نرخ سود این تسهیلات نیز 23درصد سالانه تعیین شده است.
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ت 30087500 پیش فروش بلیت  قطارهای آبان ماه شروع شد 24
روابط عمومی راه آهن جمهوری اسلامی از آغاز پیش فروش بلیت  

قطارهای مسافری برای آبان ماه، از دیروز شنبه 2۸مهرماه خبر داد. 
پیش فروش بلیت برای بازه زمانی آبان ماه در همه محورها )مسیرهای 

رفت تا تاریخ 3۰آبان و مسیرهای برگشت تا یکم آذر(، از ساعت ۹ 
تا ۱۱صبح دیروز شنبه، 2۸مهرماه از طریق سکوهای مجاز فروش 
اینترنتی بلیت آغاز شد؛ همچنین پیش فروش حضوری بلیت های 

این بازه زمانی، از ساعت ۱۱ تا ۱3 روز شنبه از طریق مراکز مجاز 
فروش حضوری انجام می شود. برای کسب اطلاعات بیشتر می توانید 

به صورت شبانه روزی با سامانه اطلاع رسانی راه آهن به شماره 
۰2۱۵۱4۹ تماس بگیرید یا به پایگاه اینترنتی rai.ir مراجعه کنید.

ریزش شاخص بورس در اولین روز هفته
بازار بورس در اولین روز هفته، مثل سه روز کاری قبل، روند نزولی را طی 

کرد. روز شنبه شاخص کل با کاهش بیش از 24هزار واحد به رقم دو میلیون 
و 4۱هزار واحد رسید. شاخص هم وزن نیز دیروز ۵۷۰۵واحد کاهش یافت 

و به رقم ۶۷۵هزار و 2۷۱واحد رسید. همچنین تعداد سهام مثبت بورس 
۱۹عدد و سهام منفی 2۹۹عدد بود. به طور کلی، بازار ۱/۱۹درصد کاهش 

داشت. دیروز ۱4۵هزار فقره معامله به ارزش 4۱43میلیارد تومان در بازار 
سهام انجام شد؛ همچنین در جریان دادوستدهای دیروز بازار سرمایه، بیش 
از پنج میلیارد و ۷۹۸میلیون سهم و حق تقدم به ارزشی بالغ بر چهار هزار و 
۶۷۷میلیارد تومان در بیش از ۱4۹هزار نوبت مورد دادوستد قرار گرفت.

  خبر افزایش قیمت انواع محصولات لبنی هفته گذشــته 
منتشــر شــد و این افزایش، چهار قلم کالایی را که همیشه 
مشمول قیمت گذاری دستوری می شد را نیز در بر می گرفت. 
این گرانی واکنش های زیادی را دربرداشت تا اینکه سازمان 
ســازمان حمایت از تولیدکنندگان و مصرف کنندگان چهار 
محصول لبنی پرمصرف را به شــش قلم افزایش داد و آنها را 

مشمول قیمت گذاری دستوری کرد.
احســان ظفری، مدیرعامل اتحادیه تعاونی های لبنی ایران 
درباره جزئیات قیمت محصولات لبنی در سال جاری گفت: 
»هرســاله و در پی افزایــش قیمت لبنیــات، دولت نظارت 
ویژه ای بر قیمت  چهار قلم کالای لبنی داشــت و قیمت این 
چهار کالا همیشه براساس مصوبه ســتاد تنظیم بازار تعیین 
می شد؛ ماســت 2/5کیلویی، پنیر 400گرمی، شیر بطری و 
شیر نایلونی، این چهار قلم کالاهای یادشده هستند. امسال 
پس از افزایش قیمت شــیرخام در جلســه ای که به منظور 
تصمیم گیری درباره قیمت محصولات لبنی گذاشــته شد، 
این تصمیم اتخاذ شــد که به دنبال افزایش قیمت شیرخام 
قیمت انواع محصولات لبنی 25 تا 30درصد افزایش داشــته 
باشــد و تفاوتی که در قیمت گذاری محصولات لبنی در سال 
جاری و ســال های پیش وجود دارد، این است که چهار قلم 
کالای یادشده نیز مشمول همین میزان از افزایش می شوند 
و دیگر اســتثنایی درمورد قیمت گذاری آنها وجود ندارد. در 
همین حال، محصــولات فانتزی صنعت لبنیــات مانند انواع 
شــیرهای کاکائو، شــیر ویتامینه و از این قبیل نیز مشمول 
همین میزان از قیمت گذاری هستند و تولیدکنندگان اجازه 

افزایش بیش از این میزان را ندارند.« 
ظفری در ادامه گفت: »این افزایش 25 تا 30درصدی نسبت 
به مصوبه ســال 1402 مجاز اســت و دولت اظهار کرده که 
امســال علاوه بر قیمت چهار محصول یادشده، بر قیمت همه 
محصولات لبنی نظارت ویژه انجام می شــود. تا سال گذشته 
این امکان وجود داشــت که شــماری از محصــولات لبنی 
حتی تا 40درصــد افزایش قیمت را تجربه کنند اما از ســال 
جاری، دیگر افزایش قیمت بیش از میزان یادشــده درمورد 
هیچ یک از محصولات مجاز نیست تا قیمت ها از قدرت خرید 

مصرف کننده بیشتر نباشد.«
اما در پی تغییر رویه ســازمان حمایت از مصرف کنندگان در 
تعیین نرخ محصولات لبنی و واکنش هایی که به آزادســازی 
قیمت لبنیات نشــان داده شــد، این ســازمان بــار دیگر از 

نرخ گذاری بر شــش قلم کالای پرمصرف خبر داد. این شش 
قلم و قیمت آنها به شرح زیر است: 

شیر پاستوریزه کم چرب معمولی بطری یک لیتری 28هزار 
تومان، شیر پاستوریزه کم چرب بطری یک لیتری با ویتامین 
دی3، 29800تومان، شــیر پاســتوریزه کیسه ای کم چرب 
900گرمی 23400تومان، شیر پاستوریزه کیسه ای کم چرب 
800گرمی با ویتامین دی3، 29800تومان، شیر پاستوریزه 
کیســه ای کم چرب 900گرمی 23400تومــان، پنیر یو اف 
400گرمی نسبتا چرب 5۶هزار تومان و ماست کم چرب دبه 

2/5کیلوگرمی، ۷۷500تومان قیمت دارند.
  حداقل بودجه برای خرید آیفــون 12، حدود 40میلیون 
تومان اســت. آیفــون 12 نســخه 128گیگابایــت در این 
محدوده قیمت به فروش می رسد، اما خرید آیفون 12 نسخه 
25۶گیگابایت حــدود 10میلیون تومان بیشــتر خرج روی 
دستتان می گذارد. قیمت آیفون 13 نسخه 25۶گیگابایت نیز 
بین 5۷ تا 58میلیون اعلام شده است. در این بین آیفون 11، 
ارزان ترین گزینه برای خرید آیفون نو به حساب می آید. این 
مدل از آیفون در ارزان ترین حالت با قیمت 3۷میلیون تومان 
فروخته می شود اما گران ترین آیفون موجود در بازار آیفون 13 
پرومکس است که با یک ترابایت حافظه با قیمت 130میلیون 

تومان به فروش می رسد.
  حباب ســکه امامی در چند روز گذشته قله های جدیدی 
فتح کرده است. بعد از اینکه سکه امامی سقف تاریخی خود را 
شکست و به بالای 51میلیون تومان رسید، حالا نوبت حباب 
این سکه پرطرفدار بازار اســت. در حال حاضر، خریدارانی که 
به بازار سبزه میدان می روند تا سکه خریداری کنند، هر قطعه 
ســکه را با حباب 11میلیون و 4۷0هــزار تومانی خریداری 
می کنند. حباب ســکه امامی در هفته گذشــته حدود یک 
میلیون و ۷00هزار تومــان افزایش داشــته و در بازه زمانی 
یکماهه نیز حدود سه میلیون و 235هزار تومان رشد قیمت 

را تجربه کرده است.
   اصغر بالســینی ســخنگوی مرکز مبادله گفت: »بیش از 
49/۷هزار میلیارد تومان ارز حاصل از صادرات به چرخه اقتصاد 
کشور با حراج شمش طلا مرکز مبادله تاکنون وارد شده است. 
به گفته او در 59حراج شمش طلا مرکز مبادله ایران بیش از 
11هزار کیلوگرم شمش، تاکنون مورد معامله قرار گرفته است 
که در نتیجه آن بیش از 49/۷هزار میلیارد تومان ارز حاصل از 

صادرات به چرخه اقتصاد کشور وارد شده است.

  نبض بازار

  از قیمت گذاری دستوری محصولات لبنی تا شناسایی ارزان ترین 
و گران ترین آیفون بازار

تراکنش های بانکی همیشــه موفق و بدون دردســر نیست. 
فرقی هم ندارد روش آنلاین و استفاده از درگاه های پرداخت 
اینترنتی را انتخاب کنید یــا خودتان به صورت حضوری و از 
طریق دســتگاه های پز، کارهای بانکی را انجام دهید. در هر 
دو روش ممکن است احتمال خطا در انجام تراکنش، ناموفق 
بودن تراکنش و ناقص ماندن این فرآینــد را تجربه کنید اما 
با روش های خیلی ســاده می توانیــد تراکنش های بانکی را 

پیگیری کنید.
وقتی از طریق اپلیکیشن ها، پولی را کارت به کارت می کنید 
یا از طریق دستگاه کارتخوان، وجهی را پرداخت می کنید یا 
زمان پرداخت الکترونیک از درگاه های پرداخت اینترنتی، یک 
شماره پیگیری دریافت می کنید. به شماره پیگیری، شماره 
ارجاع هم گفته می شود. این شماره با توجه به نوع پرداخت، 
شش رقمی، 12رقمی یا 20رقمی است. همه تراکنش هایی 
که انجام می شــود، حتی تراکنش هایی که موفق نیستند و 
خطای ناموفق می دهند هم، شــماره پیگیری دارند و برای 
استعلام وضعیت تراکنش از همین شماره استفاده می شود. 
شماره پیگیری یک عدد منحصر به یک تراکنش است و هر 
تراکنشــی شــماره پیگیری متفاوتی دارد. به همین دلیل، 
شماره پیگیری مهم ترین اطلاعاتی است که از تراکنشی که 
انجام داده اید،  در دست شــما وجود دارد و با همین شماره 
تراکنش، قابل شناسایی می شود.بعضی ها تا کار بانکی خود 
را به صورت حضوری انجام ندهند، خیالشان راحت نمی شود. 

روش مراجعه حضوری به بانک، مخصوص این افراد است. با 
این اوصاف، کسانی که مشکلی در تراکنش بانکی خود پیدا 
کرده اند، باید به شــعبه بانک مبدا مراجعــه کنند. فرقی هم 
ندارد که از طریق دستگاه پز اقدام به پرداخت وجه کرده اید 
یا از طریق درگاه های آنلاین یا از طریق اپلیکیشــن ها کارت 
به کارت. بهترین راه حل، این است که به شعبه بانک مبدا که 
انتقال را از آن انجام داده اید، مراجعه کنید. برای این کار هم 
به  شماره پیگیری تراکنش خود نیاز دارید و باید آن را به بانک 
ارائه بدهید. اگر شــماره پیگیری را به همراه نداشته باشید، 
می توانید شماره کارت بانکی خود را ارائه کنید تا متصدیان 
بانک از طریق ایــن کارت وضعیت تراکنش بانکی شــما را 
پیگیری کنند.گاهی اوقات مجبور هستید پیگیری تراکنش 
بانکی را در ســاعتی انجام بدهید که بانک تعطیل است. اگر 
نمی توانید تا فردا صبر کنید یا تراکنش را در ســاعتی از روز 
پنجشنبه انجام داده اید که فردای آن روز هم بانک ها تعطیل 
هســتند، تنها راهی که دارید این است که با مرکز پشتیبانی 
و پاسخگویی که در تمام بانک ها وجود دارد، تماس بگیرید. 
وقتی با این مرکز تماس گرفتید، با ارائه اطلاعات حســاب و 
تراکنش بانکی خود به پشــتیبان بانک، می توانید وضعیت 
تراکنش بانکی خود را پیگیری کنید. در تماس تلفنی با بانک 
باز هم به شــماره پیگیری تراکنش نیاز دارید. اگر بانک مبدا 
و مقصد تراکنش یکسان اســت، بهترین روش برای پیگیری 
وضعیت تراکنش، تماس تلفنی با مرکز پشتیبانی بانک است.

  بانک

معرفی سه روش ساده برای پیگیری تراکنش های بانکی

ورزشکارها به خصوص کسانی که در طبیعت و فضای باز 
ورزش می کنند، به گوشی ضدآب و ضدضربه نیاز دارند تا 
با اولین قطره های باران و نم طبیعت خراب نشوند و اولین 
ضربه بدنه یا نمایشــگر، آنها را خرد و خاکشــیر نکند. در 
بین گوشی های مقاوم سه گوشــی خود را ثابت کرده اند 
که در محدوده قیمتی چهار میلیون و 800هزار تومان تا 
22میلیون تومان قرار دارند. گوشــی موبایل ریلمی مدل 
Note 50 با دو ســیم کارت و ظرفیت ۶4گیگابایت و رم 
3گیگابایت یکی از گوشی های مقاوم است. این گوشی با 
قیمت چهار میلیون و 800هزار تومان به فروش می رسد. 
بدنه این گوشی از نوعی پلاستیک سخت و مقاوم ساخته 
شده و به اندازه کافی، محکم به نظر می رسد. همچنین این 
گوشی دارای گواهی IP54 است که آن را در برابر گرد و 
خاک و نفوذ قطرات آب مقاوم می کند و ویژگی مناسبی 
برای گوشی در این رنج قیمتی محسوب می شود. وزن این 
گوشی فقط 18۶گرم است؛ به همین دلیل، برای پیاده روی، 
دویدن و ورزش در طبیعت گزینه مناسبی است. پردازنده 
این محصول هم Unisoc T612 اســت و با باتری پنج 
هزار میلی آمپرســاعتی برای کارهای معمولی و روزمره 
کاربردی است. گوشی موبایل راگ گیر مدل RG160 با 
دو سیم کارت و ظرفیت چهار گیگابایت و رم 512مگابایت 
نیز یکی از گوشی های مناسب برای ورزشکاران است که 
در بازار با قیمت پنج میلیون و 300هــزار تومان معامله 
می شود. این گوشی از استاندارد IP68 پشتیبانی می کند 

و همین موضوع باعث می شود تا در برابر آب مقاوم باشد 
و می توانید با  خیال راحت در شــرایط جوی متنوع از آن 
اســتفاده کنید. همچنین جنس بدنه این گوشی از مواد 
بسیارمقاوم ساخته شده تا در برابر افتادن و ضربات ناگهانی 
 مقاومت بالایی داشته باشد. گوشی موبایل سامسونگ مدل 
Galaxy S21 FE 5G بــا دو ســیم کارت و ظرفیــت 
25۶گیگابایت و رم هشت گیگابایت نسخه اسنپدراگون 
یکی دیگر از گوشــی های مقاوم در برابر ضربه و نفوذ آب 
اســت که با قیمت 22میلیون تومان فروخته می شــود. 
برای ســاخت بدنه این گوشــی از مواد با کیفیت استفاده 
شــده تا این محصول با قابلیت IP68 در عمق 1/5متری 
آب و مدت زمان 30دقیقه مقاومت داشــته باشــد. وزن 
بسیار مناســب 1۷۷گرمی Galaxy S21 FE 5G هم 
در اســتفاده های طولانی مدت، باعث خســتگی دست 
کاربــر نمی شــود. همچنین این گوشــی بــه پردازنده 
قدرتمند اســنپدراگون 5G 888 شرکت کوالکام مجهز 
 شــده اســت. با توجه به این مشــخصات باید بدانید که
 Galaxy S21 FE 5G توانایــی ارائه عملکرد بســیار 
 PUBG خوبــی را در اجرای بازی های ســنگین همانند
موبایل و کال آف دیوتی  موبایل دارد. باتری این گوشــی با 
میزان ظرفیت 4500میلی آمپر ســاعت با توجه به حضور 
پردازنده ای با معماری پنج نانومتری به ازای هر بار شارژ 
100درصدی طول عمر مفید قابل قبول نزدیک به دو روز 

در مصرف عادی دارد.

   دیجیتال

معرفی سه گوشی مقاوم برای ورزشکارها
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28 میلیون و 605 هزار

27 میلیون و 380 هزار

32 میلیون و 151 هزار

29 میلیون

32 میلیون و 900 هزار

25 میلیون و 835 هزار

31 میلیون و 460 هزار

30 میلیون

27 میلیون و 150 هزار

36 میلیون و 70 هزار

قیمت محبوب ترین ماشین ظرفشویی ها

پاکشوما

اسنوا

پاکشوما

دوو

ایکس ویژن

جی پلاس

کندی

بکو

جی پلاس

جی پلاس

PDA 3511

SDW-A20W

 PDV 3513

DW-110W

M150/W/S

GDW-M1352W

PFD 315

BDFN36641 

GDW-N1362W

GDW-P5993W

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

قیمت انواع تبلت  

شیائومی

لنوو

شیائومی

اپل

اپل

اپل

سامسونگ

سامسونگ

سامسونگ

اپل

 Redmi Pad SE

TAB M7

Pad 6

iPad Air 5th generation

 iPad Pro 11 2022 WIFI 

iPad 2022 WIFI 

 Galaxy Tab S9 FE Plus

Galaxy Tab S6 Lite 2022 

Galaxy Tab A7 Lite

iPad Mini 6th Generation 2021

12 میلیون

چهار میلیون و 890 هزار

18 میلیون و 260 هزار

29 میلیون و 490 هزار

45 میلیون و 220 هزار

24 میلیون و 190 هزار

39 میلیون و 60 هزار

24 میلیون و 550 هزار

13 میلیون و 400 هزار

26 میلیون و 350 هزار

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

بیشترین 63 هزار و 910

69 هزار و 590

17 هزار و 503

هزار و 860

54 میلیون و 170 هزار

47 میلیون و 720 هزار

29 میلیون و 260 هزار

19 میلیون و 120 هزار

هشت میلیون و 520 هزار

چهار میلیون و 251 هزار و 400

جدول قیمت طلا و ارز

دلار  آمریکا

یورو 

درهم امارات

لیر ترکیه

سکه تمام جدید

سکه تمام قدیم

سکه نیم بهار 

سکه ربع بهار

سکه گرمی

طلای 18 عیار

کمترین 63 هزار و 360 

69 هزار و 160

17 هزار و 397

هزار و 850

52 میلیون و 65 هزار

45 میلیون و 780 هزار

28 میلیون و 410 هزار

18 میلیون و 390 هزار

-

چهار میلیون و 180 هزار و 300

  اقتصاد به زبان ساده

6 نکته مهم در خرید یخچال سایدبای ساید
باآگاهیازایننکاتیکیخچالکاربردی،بیصدا،بیدردسروباقیمتمناسبمیخرید

خرید یخچال آن هم از نوع ساید بای ساید، شاید خیلی ساده 
به نظر برسد اما اگر به یک ســری نکات که خیلی مهم هم 
هستند، توجه نکنید، هم پولتان می رود و هم تا چند وقت 
انگشت حسرت می گزید. پس از آنجایی که پشیمانی اصلا 
سودی ندارد، اول این مطلب را بخوانید و بعد یخچال بخرید.

۱  ظرفیت یخچال )میان تیترها بُلد شوند(
ظرفیت و گنجایش یخچال یکی از مهم ترین مواردی است 
که زمان خریــد یخچال فریزر سایدبای ســاید باید به آن 
توجه کنید. ظرفیت داخلی یخچال با واحد لیتر و ظرفیت 
خارجی با واحد فوت اندازه گیری می شــود. با این اوصاف، 
اگر یک زوج جــوان  بخواهند یخچال بخرنــد، باید دنبال 

یخچال فریزری بــا ظرفیت 1۶0 تا 200لیتر باشــند. اگر 
عیال وار هستید و خانواده شما بین چهار تا شش نفر است، 
باید یخچال فریزری تهیه کنید کــه بین ۶00تا 800لیتر 
ظرفیت داشته باشــد؛ در غیر این صورت، برای نگهداری 
مواد غذایی و فریز کردن مرغ و گوشت فضا کم می آورید. 
ابعاد بیرونــی یخچال هم خیلی مهم اســت. یک یخچال 
با بهترین امکانات، هوشــمند و بی صدا اگر در فضایی که 
برای آن در آشــپزخانه در نظر گرفته اید   جا نشــود، کلی 
دردسر درست می کند. پس توجه به ابعاد بیرونی یخچال 
هم خیلی مهم است. قبل از خرید، راه ورودی آشپزخانه را 
بررسی کنید. این که به راحتی می توانید یخچال را به داخل 

آشپزخانه ببرید یا نه؟ آشــپزخانه  شما، فضای کافی برای 
قرارگیری یخچال سایدبای ســاید دارد؟ همچنین تهویه 
یخچال فریزر سایدبای ساید خیلی مهم است و اگر فضای 
مناسب برای قرارگیری آن وجود ندارد، یخچال بعد از چند 

وقت ممکن است مشکل پیدا کند.
2  مصرف انرژی یخچال

اگر می خواهید هر ماه مبلغ قبض برق شــما را به مرز سکته 
نرساند، بهتر اســت زمان خرید یخچال به مصرف انرژی آن 
دقت کنید؛ چون هرچه یخچال بزرگتر باشد، انرژی بیشتری 
هم مصرف خواهد کرد. رتبه بندی انرژی در یخچال  ها با نماد 
ستاره یا حروف A تا G مشخص می شود. حالا هرچه تعداد 

ستاره ها بیشتر باشــد، مصرف انرژی آن ها هم بیشتر است. 
بــرای یخچال هایی که با حروف مصرف انرژی را مشــخص 
 G نشــان دهنده حداقل مصرف و حرف A می کنند، حرف

نشان دهنده حداکثر مصرف است.
3  موتور یخچال

قدرت و میزان دور موتور یخچال برای پخش سرما در سرتاسر 
طبقات اهمیت زیادی دارد. مهم ترین و اصلی ترین قطعه ای 
که در یخچال فریزر سایدبای ســاید وجود دارد، کندانسور یا 
موتور یخچال است. یک کندانسور خوب، کارایی بالا و صدای 
بســیارکمي در هنگام کار کردن دارد. برای اینکه مطمئن 
باشید، خرید مطمئنی انجام می دهید، از فروشنده علاوه بر 
گارانتی کندانســور یخچال، گارانتی قطعات الکترونیک را 

هم بخواهید.
4 تکنولوژی خنک کنندگی

  سیستم تهویه: وظیفه سیســتم تهویه، توزیع متوازن 
رطوبت و دما در تمامی محفظه های یخچال است. با وجود 

این تکنولوژی پس از باز شدن در یخچال دمای آن خیلی 
سریع به حالت تعادل خواهد رسید.

   اســتاتیک: در مدل استاتیک سیســتم خنک کننده 
براساس حفظ رطوبت لازم برای حفظ و افزایش عمر مواد 

غذایی کار می کند.
   بدون یخ زدگی: دمای مناســب در همه قســمت های 
یخچال وجود دارد؛ بنابراین در این سیســتم مواد غذایی 

یخ نمی زند.
   یخ  زدگی دوگانه: این سیســتم نیــز ترکیبی از حالت 
تهویه و بدون یخ زدگی است. یخچال فریزر سایدبای ساید با 
دو سیستم مجزای خنک کننده کار می کند. در مدل های 
قدیمی یخچال های ســاید، سیستم خنک کنندگی باعث 
فشار زیاد به موتور یخچال می  شــد، بنابراین بازده کمی 
داشت اما مدل های جدید، دارای دو سیستم خنک کنندگی 

جداگانه و قابلیت تنظیم دما هستند.
۵  قفل کودک

بچه ها عاشــق باز و بسته کردن درِ یخچال هســتند،  اما باز 
و بسته شــدن مداوم در، به موتور یخچال فشار می آورد. با 
اســتفاده از قفل کودک تا حدود زیادی دسترسی کودکان 
به یخچال محدود و از خراب شدن موتور یخچال جلوگیری 
می شــود. قفل کودک یخچال فریزر انواع مختلفی دارد مثل 
قفل یخساز و آبسردکن، قفل صفحه نمایش و قفل در یخچال.

۶ نورپردازی مناسب
اگر نورپردازی داخل یخچال مناســب نباشــد، برای یافتن 
خوراکی موردنظر به ویژه در تاریکی دچار مشکل می شوی. 
به همین دلیل داخل طبقات یخچال باید به گونه ای روشــن 
باشند که نیازی به روشن کردن چراغ در هیچ زمانی مخصوصا 
تاریکی شب نداشته باشــید. به دلیل وجود طبقات و کشو 
متعدد در سایدبای ســاید باید نورپردازی آنقدر خوب باشد 
که تا انتهای یخچال دیده شود و پس از باز کردن در ساید به 

دنبال منبع نور دیگری نباشید.

  بازارگردي 

چای تازه دم کرده ام!
برایخریدگرانترینچایسازهایبازاربایدبین۱۶تا۳۴میلیونتومانبپردازید

گروه بازار |چای سازها کار عاشقان چای را که تا از راه نرسیده اند، دلشان یک لیوان چای خوش طعم می خواهد، راحت کرده است. البته چایی خوشمزه است که آبش در سماور یا کتری 
جوشیده باشد و در قوری گل قرمزی دم کشیده باشد. اما در دنیای مدرن و سریع که آدم ها دیگر وقتی برای منتظر ماندن ندارند، این چای سازها که در سه سوت چای را آماده می کنند، 

طرفداران زیادی پیدا کرده اند.

۱    گاستروبک مدل 42438

چای ساز گاستروبک در کمترین زمان ممکن آب را به جوش 
می آورد. علاوه بر جوشــاندن آب، با این چای ساز می توانید 
انواع دمنوش، چای، انواع فرنــی را تهیه کنید یا حتی برای 
گرم کردن غذای بچه نیز می توان از این محصول اســتفاده 
کنید. کتری این چای ساز روی یک پنل دیجیتالی قرار دارد 
که به یک نمایشگر مجهز شــده است. از دکمه های فشاری 
و ولوم این پنــل می توانید برای تنظیم دســتگاه و انتخاب 
برنامه ها اســتفاده کنید. مهمترین برنامه های این محصول 
چای سازی، ماست بندی، آبپزکردن سیب زمینی و تخم مرغ، 
جوشاندن غذاهای کنســروی و تهیه چای سبز، چای یخ و 
سفید است. این محصول در برابر شوک حرارتی، مقاوم است 

و چای و دمنوش را تا ۶0دقیقه گرم نگه می دارد.
قیمت: ۱۶ میلیون تومان

چای ساز هاردستون شــامل کتری و قوری و یک پایه است 
که کتری روی آن قــرار می گیرد. پایه  چای ســاز طراحی 
باریکی دارد و به برق وصل می شــود. بــه  این ترتیب امکان 
چرخش کتری به صورت 3۶0درجه روی این پایه وجود دارد. 
همچنین با توجه به اینکه به اتصال مستقیم کتری به کابل 
برق نیاز نیست، می توانید بدون محدودیت کتری را جابه جا 
کنید. دکمه روشن و خاموش دستگاه روی دسته کتری تعبیه  
شده است. در کنار دستگیره کتری، قسمت شفاف و مدرجي 
وجود دارد تا میزان موجودی آب داخل کتری مشخص شود. 
داخل قوری این چای ساز یک صافی استیل طراحی شده تا 
بعد از دم کشیدن چای یا دمنوش اجازه ندهد، برگ چای یا 
برگ گیاهان وارد لیوان شود. این دســتگاه دارای سیستم 
ایمنی هوشــمند است و بعد از چند ســاعت بدون استفاده 

ماندن به طور کامل خاموش می شود. 
قیمت: 34 میلیون تومان

مهمترین ویژگی برنامه ریزی شــده این دســتگاه این است 
که تنظیمات قابل تنظیمی برای انواع چــای از جمله چای 
سیاه، سبز، سفید و دمنوش های گیاهی را دارد. این محصول 
سبد چای هم دارد. این ســبد به صورت خودکار متناسب با 
دمای آب به پایین فرو می رود و به آرامی چای دم می شــود. 
این فرآیند باعث می شــود که طعم واقعی چای را بچشید. 
تنظیمات خودکار گرم نگهدارنده چای هم از دیگر ویژگی های 
این چای ســاز است. با اســتفاده از این سیســتم می توانید 
زمان بندی را قبل از بیدار شدن از خواب انجام دهید تا قبل 
از اینکه شما از خواب بیدار می شوید، چای شما آماده باشد 
و همچنین سیســتم گرم نگهدارنده آن تا ۶0دقیقه چای را 
گرم نگه  دارد. با این دســتگاه میزان دم کردن چای خود را 

می توانید تنظیم کنید.
قیمت: 24 میلیون تومان
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از صفر تا یک میلیون
اگر بخواهید برای فرزند هفت ســال به بالای خود 
اســباب بازی بخرید، بازی های فکــری محبوبیت 
زیــادی دارند. مثلا بــازی گل  یا پوچ کــه به دلیل 
برنامه ای با همین نام محبوب شده، 220 هزار تومان 
قیمت دارد. با کمتر از 200 هــزار تومان می توانید 
عروســک هایی کوچکی بخرید که اغلــب یا ایرانی 
یا چینی هســتند. میوه های مصنوعــی برای بازی 
بچه های کم ســن و ســال حدودا 110 هزار تومان 
قیمت دارد و حلزون هایی که با یک نخ بچه ها را همه 
جا همراهی می کند، حــدود 40 هزار تومان قیمت 
دارد. قیمت بسته های کوچک خمیربازی ۶0 هزار 
تومان اســت و اگر بخواهید مدل های سطلی را از 
برندی مانند آریا بخرید باید 95 هزار تومان هزینه 
کنید. تفنگ بــازی مدل کلــت در کمترین حالت 
حدود 150 هزار تومــان قیمت دارد. بازی هایی که 
اشکال هندســی را به فرزندانتان آموزش می دهند 
حدود 200 هزار تومان قیمت دارند. شما می توانید 
با ۶00 هزار تومان تا ۷00 هزار تومان ماشین بازی 
کنترلی هم بخرید که البته اندازه آن چندان بزرگ 

نیست و جای زیادی هم در خانه اشغال نخواهد کرد. 
خانه های عروسکی پلاستیکی را می توانید با 150 
هزار تومان تهیه کنید. در صورتی که بخواهید توپ 
پارچه ای بخرید که در خانه هم قابل استفاده باشد، 
می توانید کارتان را با 52 هــزار تومان راه بیندازید. 
بازی فکری کهربا هم که جــزو گزینه های محبوب 
اســت، 443 هزار تومــان قیمــت دارد. همچنین 
برای فرزندانی که مدرســه رفته اند می توانید منچ 
یا شــطرنج بخرید که بین 200 هزار تومان تا 300 
هزار تومان قیمت دارند. ماشــین های اسباب بازی 
تولید ایران در اندازه های کوچک حدود 100 هزار 
تومــان تا 200 هــزار تومان قیمــت دارند. قیمت 
بازی های آموزشــی که به بچه های کوچک اجازه 
ســاخت برج های رنگی و هیجان انگیــز می دهند، 
حوالی 300 هزار تومان اســت. با ایــن مقدار پول 
می توانید ماشــین بازی کنترلی مدل تریلی بخرید 
که یک میلیون تومان اســت. یک گزینه دیگر برای 
کســانی که می خواهند یک میلیــون تومان برای 
خرید اسباب بازی هزینه کنند، ربات کنترلی مدل 
فوتبالیســت اســت که دارای یک عدد ربات، یک 

توپ، زمین فوتبال با دروازه و ریموت كنترل است. 
خرید عروسک هم همین مقدار پول می خواهد. مثلا 
قیمت عروســک نوزاد با جنس پلاســتیک نرم که 
وسایل نوزاد را هم با خود دارد، یک میلیون تعیین 
شده اســت. برخی از فیگورهای عروسکی کوچک 
یا غیراصــل را هم می توانید با 800 هــزار تومان تا 
یک میلیون تومان تهیــه کنید. ربات کنترلی طرح 
ســگ که خیلی در اسباب بازی فروشی ها فروخته 
می شود، بین 900 هزار تومان تا یک میلیون تومان 

قیمت دارد. 
یک میلیون تا سه میلیون

با کمی بیش از یک میلیون تومان می توانید تفنگ 
بازی ژله ای بخرید. همزمان قیمت بازی فکری مانترا 
مدل سکونت در مریخ هم همین قیمت است. یک 
ماشین آتش نشانی ســاختنی که در چین ساخته 
شده و مناسب بچه های بالای شــش سال و دارای 
150 تکه اســت، یک میلیون و 380 هــزار تومان 
فروش می رود. بیبی یودا که محبوبیت زیادی دارد، 
با قد 28 سانتی متر و از جنس پلاستیک و پارچه یک 
میلیون و 250 هزار تومان است. قیمت عروسک های 

مدل دختر بــا ارتفاع ۶0ســانتی متر یک میلیون و 
۷00 هزار تومان است. داشتن یک ماسک مدل مرد 

عنکبوتی می تواند جذاب باشد.
 برای خرید چنین گزینــه ای می توانید دو میلیون 
و ۶00 هزار تومــان هزینه کنید. اگر فرزند شــما 
از دایناسورها خوشش می آید، شــاید خرید ربات 
دایناســور که صدای این حیوانات منقرض شــده 
را تقلیــد می کند، خوشــحالش کنــد. قیمت این 
ربات دو میلیــون و 300 هزار تومان اســت. با یک 
میلیون و ۶20 هزار تومان می توانید ســراغ خرید 
هواپیمای ضدآب و کنترلی بروید که اگر به ســقف 
خانه وصل شود، می تواند برایتان به خوبی پرواز کند. 
تفنگ های بازی که کیفیت بالایی دارند هم اگرچه 
این روزها خریدشــان برای بچه ها توصیه نمی شود 
اما به هرحال، در فروشــگاه ها موجودند و بین یک 
میلیون و 800 هــزار تومان تــا دو میلیون تومان 
هستند. اکشــن فیگورهای دیزنی نکا یا وودی بین 
یک میلیون و 200 هزار تومان تا یک میلیون و 900 
هزار تومان فروخته می شــوند. با دو میلیون و 300 
هزار تومان می شــود ایرهاکی کوچک خرید و سر 

بچه ها را گرم کرد. اگر بخواهید دو ربات دنبال یک 
توپ بیفتند و فوتبال بازی کنند تا ســر بچه هایتان 
گرم شود، باید دو میلیون و 100 هزار تومان کارت 
بکشید. شاید باورش سخت باشد اما قیمت مکعب 
روبیکا از برنــد کای وای یک میلیــون و 500 هزار 
تومان اســت. بچه هایی که به رباتیک علاقه دارند 
ممکن است از داشتن یک کیت آموزشی روبویونیک 
به قیمت یک میلیون و 300 هزار تومان کیف کنند. 
عروسک های نوزاد که ممکن اســت هرکسی را به 
اشتباه بیندازند و اندازه کوچکی دارند نزدیک به دو 
میلیون تومان فروخته می شــوند.قیمت مونوپولی 
که بازی فکری محبوبی به شمار می رود، دو میلیون 
و 250 هــزار تومان تعییــن شــده. لپ تاپ های 
اســباب بازی دو میلیون تومان قیمت دارند و البته 
فانتزی و پلاستیکی هستند. با یک میلیون و 580 
هزار تومان می شــود یک اسباب بازی مدل موشک 
فضاپیما خرید که نوجوانان را هــم راضی می کند 

و حتی برای آدم  بزرگ ها هم هدیه جذابی است. 
سه میلیون تا پنج میلیون

اگر بخواهید ســه تا پنــج میلیون تومــان هزینه 

کنید، دســتتان برای انتخاب حســابی باز است. 
ماشین کنترلی های بزرگ یکی از گزینه ها هستند. 
مثلا یک مدل ماشین کنترلی مدل آفرود نزدیک به 
چهار میلیون تومان است. با سه میلیون و 300 هزار 
تومان می توانید موتور جــذاب کنترلی طرح هوندا 
بخرید. لگو سری کلاســیک، که شامل ۷90قطعه 
است را می شود با چهار میلیون و 450 هزار تومان 
خرید. فقط حواستان باشــد که این قطعه ها قابل 
بلعیدن هستند و بهتر اســت برای کودکان کمتر 
از پنج سال خریداری نشــوند. اگر دنبال یک خانه 
عروسکی از پلاستیک و با کیفیت بالا باشید، نزدیک 
به پنج میلیون تومان پــول می خواهید. این مدل 
دارای عروسک های کوچک و وســایل خانه است. 
در صورتی که بخواهید اکشــن فیگورهای داستان 
اسباب بازی را بخرید، ســه میلیون پول نیاز است. 
قیمت یک ربات دایناسور با اندازه بزرگ سه میلیون 
و 550 هزار تومان اســت. عروســک مــدل دختر 
از جنس ســیلیکون با اندازه 580ســانتی متر پنج 
میلیون تومان فروخته می شود و البته احتمالا برای 
بازی کردن گزینه ایده آلی نیست اما از نظر زیبایی و 

هیجان انگیز بودن، می تواند یک خرید جالب باشد. 
اگر مسلســل اســباب بازی بخواهید باید بین سه 
میلیون و 500 هزار تومان تــا چهار میلیون تومان 
هزینه کنید. برخی از لگوهای اصــل هم با همین 
پول ها قابل خرید هســتند. مثلا لگو مرسدس بنز، 
با تعداد 5۶4 قطعه که قابــل حرکت و 500 گرمی 
است را می شود با چهار میلیون و 8۷0 هزار تومان 
خرید. یک اســباب بازی دســتگاه خودپرداز سه 
میلیون و ۶00 هزار تومان قیمت خورده است. اگر 
فضای کافی در خانه دارید که یک تور بسکتبال، به 
همراه مانیتور و پایه را جایــی بگذارید تا فرزندتان 
در خانه سرگرم شود، کارتان با سه میلیون و 280 
هزار تومان راه می افتد. کیت های آموزشی روباتیک 
که ساخت هلند هستند را می شود با سه میلیون و 
800 هزار تومان خرید که اغلــب به درد بچه هایی 
می خورد که مدرسه را شروع کرده اند. با سه میلیون 
و 500 هزار تومان می توانید اســباب بازی صندلی 
فروشگاهی مدل سوپرمارکت بخرید که یک چرخ 
خرید هم دارد و می تواند قلب هر فردی را تســخیر 
کند. ماشــین بازی کنترلی اتوبوس دو طبقه ســه 
میلیون و 50 هزار تومان اســت. بــا نزدیک به پنج 
میلیون تومــان می توانید یک پیانو اســباب بازی 
کوچک بخرید. اکشن فیگور نسبتا بزرگ مرد آهنی 
ســه میلیون و 350 هزار تومان اســت و لگو سری 
ســونیک ســه میلیون و 200 هزار تومان فروخته 
می شود. طرفداران هری پاتر احتمالا از بازی با لگوی 
مدل دابی، جن معروف هری استقبال خواهند کرد.

پنج میلیون به بالا
ربات انرژی لب که جهت یابی مغناطیســی داشته 
و واکنش های زیادی از خود نشان داده و روی میز 
هم جا می شود، 11 میلیون و 500 هزار تومان است. 
این مدل به احساسات شما واکنش نشان داده و کار 
ساعت را هم انجام می دهد و حســابی سرگرمتان 
می کند. کیت آموزشــی رباتیک آریانا که آموزشی 
بوده و مناسب اســتفاده چهار نفر است را می شود 
با پنج میلیون و 200 هــزار تومان خرید. این کیت 
برای بالای هشت سال مناسب است و پنج کیلوگرم 
وزن دارد و دانش آموزان و علاقه مندان به رباتیک را 
به خود جلب می کند. اگر دوســت دارید با لگو یک 
جنگل درست و حسابی شامل حیوانات و درخت ها 
و پرندگان داشته باشید، باید شش میلیون و 300 
هزار تومــان پول در جیب داشــته باشــید. تعداد 
قطعات آن ۷1 عدد اســت. با پنــج میلیون و 900 
هزار تومان می شود اسباب بازی موس مدل مجیک 
میکســیز دیگ جادویی را خریــد و بچه هایی که 
شــیفته کیمیاگری و بازی های اسرارآمیز هستند، 
خوشحال کرد. یک خانه اسباب بازی مدل چرا غ دار 
که با باتری قلمی کار کرده و بسیار زیبا طراحی شده 
و وسایل خواب و آشــپزی و ... دارد، پنج میلیون و 
۶00 هزار تومان قیمت خورده اســت. ست اسباب 
بازی آشــپزخانه کــه کامل و خوش رنــگ و لعاب 
اســت را می توانید با هشــت میلیون و 900 هزار 
تومان تهیه کنید. با نزدیک به شش میلیون تومان 
می شود عروسک سالیوان با قد یک متر خرید. این 
مدل پولیشی بوده و نرم اســت و قابلیت شستشو 
در ماشین لباسشــویی را دارد. اسباب بازی جنگی 
مدل تانک ضد هوایی که کنترلی و شــارژی است، 
پنج میلیون و 880 هزار تومان بوده و ماشــین های 
مرسدس بنز و بی ام و که برای کودکان جالب به نظر 
می رســند و آنها می توانند سوارشــان شوند، 11 
میلیون تومان تا 15 میلیون تومــان قیمت دارند. 
پازل هــزار تکه مدل پیــاده روی بــا حیوانات پنج 
میلیون است. این روزها عروســک های سرامیکی 
بزرگ دیگر چندان فروشی ندارند. اما اگر شما هنوز 
هم از طرفداران این مدل عروســک ها باشید، برای 
خرید یک مدل با ارتفاع ۶۷ســانتی متر باید هفت 

میلیون و 800 هزار تومان هزینه کنید.
 کیت ماشــین بازی ریســینگ بچه ها را در فضای 
ماشین بازی و مســابقه قرار داده و با قیمت شش 

میلیون و 100 هزار تومان فروش می رود.
 ســاختنی مــدل کشــتی تایتانیــک یکــی از 
گران ترین هاســت و برای خریــدش 24 میلیون 
تومان پول نیاز است. این مدل ضدحساسیت بوده، 
قابل تجزیه اســت، از پری پروپیلن ســاخته شده، 
شــامل بیش از 9 هزار قطعه می شود و تولید کشور 

چین است.

داستان 
اسباب بازی ها

با۱00هزارتومانتا2۴میلیونتومانبرایبچههاچهبخریم؟

گروه بازار|       دنیای اســباب بازی ها حتی با وجود ممنوعیت هــای واردات و ...، هنوز پر از 
گزینه های هیجان انگیز برای خرید است. شما می توانید با کمتر از یک میلیون تومان پازل یا 
لگو بخرید، بازی فکری تهیه کنید یا سراغ ماشین کنترلی های کوچک بروید. گزینه های دیگری 
که دارید خانه های عروسکی یا عروسک های نرم و گرم حیوانات هستند. همچنین یک بسته 
خمیربازی با قیمت کمتر از 200هزار تومان برای سرگرم کردن اغلب بچه ها یک انتخاب خوب 
است. با قیمت بالای یک میلیون تومان تا سه میلیون تومان اکشن فیگورها نمونه های جذابی 
هســتند. برخی از ربات ها هم چنین قیمتی دارند. لگوهای اصل هم قیمتشان از همین حدود 
شروع می شود. ماشین های کنترلی، تفنگ های جالب و کیت های رباتیک از دیگر وسایلی است 
که خریدشان برای بچه ها جالب از آب در می آید. هرچه یک عروسک جزئیات بیشتری داشته 
و اندازه بزرگتری داشته باشد، قیمت آن بالاتر می رود. در مورد کیت های رباتیک هم همینطور 
است و آنهایی که امکانات بیشتری دارند، قیمتشان تا شش میلیون تومان هم می رسد. کماکان 
گران ترین انواع اسباب بازی لگوها هستند. برخی از آنها از برند اصلی لگو هستند و برخی با 
وجود اینکه تولید کشور چین هستند،  تا 24میلیون تومان هم قیمت دارند. البته قیمت لگو 

بستگی به کشور سازنده، تعداد قطعات، زیبایی و به روز بودنش دارد.

  اگر بخواهید سه تا پنج میلیون 
تومان هزینه کنید، دستتان 

برای انتخاب حسابی باز است. 
ماشین کنترلی های بزرگ یکی از 

گزینه ها هستند. مثلا یک مدل 
ماشین کنترلی مدل آفرود نزدیک 

به چهار میلیون تومان است. با 
سه میلیون و 300 هزار تومان 

می توانید موتور جذاب کنترلی 
طرح هوندا بخرید. لگو سری 

کلاسیک، که شامل 790قطعه 
است را می شود با چهار میلیون 

و 450 هزار تومان خرید. فقط 
حواستان باشد که این قطعه ها 

قابل بلعیدن هستند و بهتر است 
برای کودکان کمتر از پنج سال 

خریداری نشوند. اگر دنبال یک 
خانه عروسکی از پلاستیک و با 

کیفیت بالا باشید، نزدیک به پنج 
میلیون تومان پول می خواهید.

کته
ن
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دولت های مختلف در حال سرمایه گذاری و حمایت از دنیای فناوری برای سهم گرفتن 
از آینده هستند. موضوعی که می توان آن را یکی از محوری ترین رویکردهای جیتکس 
هم برشمرد. یعنی قدرتنمایی دولت هایی که می دانند بدون مسلح شدن به ابزارهای 
فناورانه و داشتن اکوسیستم های نوآوری و استارتاپی احتمالا در آینده بحران و چالش 
زیادی خواهند داشت. چالش هایی از مهاجرت و فرار سرمایه و نیروی انسانی گرفته 
تا عقب ماندن زیرســاخت های اقتصادی و اجتماعی آن ها به دلیل وابسته شدن به 

فناوری شرکت های بزرگ چندملیتی.
نمایشــگاه جیتکس 2024 نشــان داد دولت هایی چون دولت امارات یا عربستان 
ســرمایه زیادی را وارد دنیای فناوری کرده اند و گویا ترجیح شان این بوده و هست 
که همکاری های خود را با چنیــن بازیگران قدرقدرتی تعریف کننــد. از هوآوی تا 
مایکروسافت و آمازون، این شــرکت ها خدمات B2G متنوعی را در جیتکس برای 
دولت ها تعریف کرده اند تا آنجا که اگر یک چرخ مختصر در جیتکس می زدید به این 
نتیجه می رسیدید که حکمرانی خوب بدون استفاده از فناوری ها و زیرساخت های 

غول های فناوری عملا غیرممکن شده است! 
غرفه های کشورهایی چون کره و ژاپن و ترکیه و اروپای شرقی و غربی هم موید همین 
نکته بودند که دولت ها در حرکت به سمت تحول دیجیتال و همگرا کردن خدمات 
و زندگی برای شهروندانشان حســاب زیادی روی برندهای باسابقه جهان فناوری 

کرده اند.
البته که این موضوع و تحلیل بیشــتر در حوزه هایی چون زیرساخت، شهر همگرا و 
هوشمند، حمل ونقل و راه کارهای سازمانی صادق است و هنوز در حوزه هایی چون 
سلامت و مالی و فناوری های نوظهوری چون بلاکچین و هوش مصنوعی، استارتاپ ها 

و تازه واردها خرده شانسی دارند.
برنامه های دولت امارات هم در نوع خود جالب توجــه بود. برنامه های حمایتی برای 
تقویت یک اکوسیســتم بومی استارتاپی. با تســلط خارجی ها در حوزه هایی چون 
نرم افزار و هوش مصنوعی و زیرساخت که اغلب نوآوران و استارتاپی های ملیت های 
اروپایی و هندی در آن فعالیت دارند و همینطور اهمیت راهبردی حوزه های آموزش 
و سلامت برای دولت امارات یک تقسیم کار جالب توجه به شکلی نامحسوس توسط 

سیاست گذاران فناوری امارات ازجمله شهر دوبی انجام شده است. 
یعنی آنجا که مصرف کننده محصولات و خدمات فناوری، مستقیما شهروندان اماراتی 
هستند )مانند ســلامت و آموزش و تغذیه( ترجیح دولت این بوده که روی فاندرها 
و نوآوران اماراتی سرمایه گذاری شــود و آنجا که شرکت هایی با خدمات بین المللی 
)توســعه نرم افزار، ســرویس های ابری، مالی و ...( در بازار امارات فعال هستند بازار 

استارتاپی را به دست خارجی ها داده اند.
درباره حضور ایــران هم در یک کلمه می توان فقط حســرت خــورد و حرص! یک 
غرفه محقر در منتها علیه گوشــه پرتی از یکی از ســالن های نه چندان مهم! به نظر 
می رسد هنوز غرفه سازها و ام دی اف کارها برای حضور ایران در بزرگترین نمایشگاه 
فناوری جهان که از قضا بیخ گوش مان برگزار می شود و دسترسی خوبی به آن داریم 

برنامه ریزی می کنند و تصمیم می گیرند!

حضور قابل توجه دولت ها در جیتکس
     اقتصاد دیجیتال

رضا جمیلی| نمایشــگاه جیتکس هفته گذشــته و به 
مدت 5 روز در شهر دوبی برگزار شد. نمایشگاهی که خود 
اماراتی ها می گویند بزرگترین نمایش فناوری در دنیاست. 
نمایشــی عظیم از برندهای فناوری و نــوآوری جهان با 
تاکید پررنگ تر بر برخی کلیدواژه های ســال های اخیر. 
کلیدواژه هایی چون هوش مصنوعی، فناوری های همگرا، 
ربات های انسان نما و البته حمل ونقل و زندگی هوشمند که 
همه آن ها را زیر چتر »تحول دیجیتال« می توان یک کاسه 
کرد! طی چهار روز در این نمایشــگاه حضور داشــتم و 
می خواهم مهم ترین مشــاهداتم از ایــن آوردگاه لوکس 
و پرهزینه فنــاوری را که با حضور تقریبــا همه برندهای 
شناخته شــده آمریکایی، اروپایی و چینی برگزار شد را با 

شما در میان بگذارم.

    استارتاپ های کوچک شانس زیادی ندارند
در جیتکس چیزی که متمایز از ســال پیش و ســالیان 
پیشتر آن بود قدرت گرفتن بیشتر و بیشتر برندهایی است 
که مدت هاست در فهرست برترین ها یا همان تاپ تن های 
جهان فناوری جا خوش کرده اند. برندهایی چون اینتل و 
سیســکو و گوگل و آمازون و کلادفلر و حالا حتی هوآوی 
و اتصالات، که وجه اشــتراک همه آن ها این اســت که 
زیرساخت کسب وکاری یا بهتر بگوییم زندگی دیجیتالی 

ارائه می دهند.
آنقدر قدرت و تســلط این برندها بر دنیــای فناوری زیاد 
شده که عملا بســیاری از غرفه های نمایشگاه جیتکس، 
یا نمایندگی این شرکت ها هســتند یا فروشنده باواسطه 

خدمات آن ها. 
به نظر می رسد بازی بزرگان، ترکیب نهایی خود را تاحدود 
زیادی شــناخته اســت. دیگر صحبت از کسب وکارهاي 
تازه وارد و  ناشناخته و استارتاپ هایی که در آینده زندگی 
دیجیتالی بشر شــاید تاثیرگذار باشند کار خیلی سختی 

شده است. 
شــانس زیــادی نمی شــود بــرای ایده هــا و آدم ها و 
کسب وکارهای جدید قائل بود وقتی که »اینترپرایزهای« 
بزرگ که پول و دسترسی و منابع انسانی وحشتناک زیادی 
دارند اینجور روی اقتصاد و زندگی دیجیتال چنبره زده اند. 
اگرچه که همیشه هستند آدم ها و ایده های انقلابی که هر 
یک یا دو دهه یکبار ســر برمی آورند و خود را به فهرست  
بزرگان تحمیل می کنند. اما حداقل فعلا روی کاغذ به نظر 
می رسد چنین فهرست هایی ســخت برای کسی کارت 

عضویت جدید صادر کنند!

   جوانان اماراتی  کم کم وارد می شوند
در یک شهر-دولت چندملیتی صحبت از استارتاپ های 
اماراتی کردن، کمی سخت است اما پاویون امارات متحده 
عربی در بخش استارتاپی نمایشگاه جیتکس 2024 نشان 
می دهد که کدام بازارها و حوزه های اقتصادی برای دولت 

امارات اهمیت بیشتری دارند. 
مشــاهدات من از حضور بیش از 1800 اســتارتاپ در 
بخش اکســپندنورث اســتار که از 13 تــا 1۶ اکتبر در 
دوبی هاربر و با همــکاری اتاق اقتصــاد دیجیتال دوبی 
برگزار شد گویای آن اســت که فرصت های ایرانی ها در 
بازار استارتاپی امارات بسیار محدود شده و تنها با توجه به 
برخی سیاست گذاری های حاکمیتی در این شهر و کشور 
است که شاید بتوان برای ایده های نوآوران ایرانی در این 

منطقه روبه رشد فناوری، فرصت هایی ایجاد کرد. 
حوزه هایی چون آموزش، سلامت، تاثیرگذاری اجتماعی، 
تغذیه و فناوری های مرتبط با غذا بیشترین فراوانی را در 
بین استندهایی داشــتند که معدود جوانان و نوجوانان 
اماراتی در آن ها مستقر شده بودند. نشانه ای از جهت گیری 
داخلــی دولت امارات برای توســعه برخــی فناوری ها و 
کسب وکارهایی که احتمالا بیشــتر به کار جامعه محلی 

امارات می آیند.
و البته این حوزه ها را شــاید بتوان بازارهایی دانست که 
وی سی ها و صندوق های ســرمایه گذاری اماراتی مانند 
صندوق کارآفرینی شیخ محمد روی آن ها بیشتر تمرکز 
دارند و ایده ها و استارتاپ های این حوزه را با علاقه مندی 

بیشتری بررسی می کنند.
در کنــار این حوزه ها می تــوان به تعدد اســتارتاپ های 
مرتبط با موضوعاتی چون پایداری، آب و محیط زیست و 
البته فرهنگ سازی های مرتبط با خانواده هم اشاره کرد. 
به نظر می رسد این بخش از بازار اســتارتاپی جیتکس و 
منطقه خاورمیانه برای سیاســت گذاران اماراتی اهمیت 
بیشتری نســبت به ســال های گذشــته پیدا کرده و با 
سرمایه گذاری های دولتی و حمایت های نهادهای مختلف 
سیاست گذاری تلاش دارند جمعیت نسبتا کم جوانان و 
نوجوانان اماراتی مشتاق فناوری را به کار در این بخش ها 

سوق دهند. 

   حضور پرقدرت اروپایی ها در بخش استارتاپی 
نکته قابل توجه ماجرا اینجاســت که اروپایی ها امسال 
یکی از قدرتمندترین و بزرگتریــن حضورهای خود را 
در بخش اکسپند نورث استار داشــته اند. بیش از 450 

اســتارتاپ و بیش از هزار SME اروپایی در کنار صدها 
سرمایه گذار از بیش از 35 کشور این قاره نشان می دهد 
که اســتارتاپ ها و ایده پردازان اروپایــی برای گرفتن 
بازار و البته ســرمایه های خطرپذیر منطقه برنامه های 

جاه طلبانه ای در نظر دارند.
نمی توان گفت شرکت های ایرانی مستقر در شهر دوبی 
چقدر امکان و فرصت اســتفاده از توجــه اماراتی ها به 
این حوزه هــا را دارند اما با قاطعیــت می توان گفت در 
حوزه هایی چون نرم افزار و زیرساخت و هوش مصنوعی 
عملا دیگر فرصت خاصی برای استارتاپ های ایرانی در 

شهر دوبی وجود ندارد. 
هندی ها و اروپایی ها چنان بازار مستعد این بخش ها را 
در سال های گذشته قرق کرده اند که کمتر کشوری توان 

رقابت با آن ها را دارد. 

   سخت افزار اقتصاد دیجیتال از نرم افزار و پلتفرم 
جا مانده است

موضوع محوری روز چهارم جیتکس، موضوع دیتاسنترها 
بود. در پنل های مختلف درباره ترندهــا و آینده بازار آن 
تا ســال 2030 صحبت شــد و مهم تر اینکه چطور باید 
هزینه های راه اندازی، نگهداری و البتــه انرژی موردنیاز 
برای نگهداری از داده ها را در اقتصــاد دیجیتال کمتر و 

کمتر کرد.
تاکید اصلی و راه کاری که بیشــتر مــورد توجه بود هم 
اســتفاده از هوش مصنوعی برای بهینه کردن فرآیندها 

بود.
 دور از انتظار نیست که با ســرمایه گذاری هایی که روی 
هوش مصنوعی در ســال های گذشــته انجام شده آن را 
در هر صنعتی بــه عنوان یک راه کار و ابزار بهینه ســازی 
بخواهند معرفی کننــد و صنعتگران و نوآوران حوزه های 
مختلف را به استفاده بیشتر و بیشتر از این روند رو به رشد 

دنیای فناوری ترغیب کنند. اما شــاید همه راه کارهای 
موردنیاز مراکز ذخیره ســازی داده ها )دیتاسنترها( نزد 
هوش مصنوعی نباشد. آنجا که پنلیست ها از شرکت های 
بزرگ تولیدکننده تجهیزات زیرســاخت و انرژی بودند 
بیشــتر از اینکه از هــوش مصنوعی صحبت شــود از 
روش ها و فناوری های جدید خنک ســازی مراکز داده 
صحبت به میان می آمد. یکی از مدیران ارشــد شرکت 
اشنایدرالکتریک آینده دیتاسنترها را مبتنی بر استفاده 
از انرژی خورشــیدی و همینطور فناوری هایی دانست 
که میزان مصرف انرژی در زمینه خنک ســازی آن ها را 

حداقلی کند.
تکنولوژی هایی که به نظر می رسد برخلاف انتظار فاصله 
خیلی نزدیکی هم با آن ها نداریم! بیشتر وعده ها به تاریخ 
میلادی یا 2030 است یا 2035. به نظر می رسد دنیای 
فناوری و اقتصاد دیجیتال آنقدر که در سال های گذشته 
روی نرم افزار و راه کارهای سازمانی سرمایه گذاری کرده 
برای سخت افزار موردنیازش ســرمایه و توجه نگذاشته 
اســت! موضوعی که در صحبت های کارشناســان هم 
مشهود بود! اینکه ســخت افزار دنیای فناوری و اقتصاد 
دیجیتال از نرم افزار و هوش مصنوعی و ذهنیت نوآوران 
عقب مانده و باید بخشی از سرمایه گذاری های جسورانه 

به این سمت بیاید. 
وعده هایی کــه فناوری ها و کســب وکارهای حوزه هایی 
چون اینترنت اشیا، هوش مصنوعی و البته وب 3 می دهند 
با روند فعلی دنیای سخت افزار و دیتاسنترها و پردازنده ها 
به نظر می رسد شانس زیادی برای عملیاتی شدن نداشته 

باشند.
از این روست که شــاید بتوان ســال های آینده را برای 
سخت افزار آی تی و زیرساخت های حوزه اقتصاد دیجیتال 
سال های مهم تری از دهه گذشته دانست و کسب وکارها و 

محصولات متنوع تری را در این زمینه ببینیم.

دنیای فناوری دست کیست؟
نگاهی به 5 روز نمایشگاه جیتکس که آوردگاه بزرگترین و 

معروف ترین برندهای دنیای دیجیتال بود

     کسب و کار آنلاین

امیــن کلاهــدوزان، رئیس مرکز توســعه تجارت 
الکترونیکی در همایش روز ملی تجارت الکترونیکی 
با اشــاره به ادامه دار بودن رشــد ارزش معاملات 
تجارت الکترونیکی در شــش ماه اول سال 1403 
گفت: »ارزش معاملات تجــارت الکترونیکی طی 
شش ماه اول امسال 20۷8 هزار میلیارد تومان بوده 
که نسبت به زمان مشابه سال قبل 55 درصد رشد 

داشته است.«
کلاهدوزان با اشاره به این موضوع که متوسط مبلغ 
تراکنش ها نیز افزایش داشته اســت که به معنای 
افزایش خرید های با قیمت بیشتر است، توضیح داد: 

»طی شش ماه نخست امســال تعداد کل معاملات 
تجارت الکترونیکی به حــدود 2204 میلیارد فقره 
رسیده است که نسبت به مدت مشابه سال قبل 20 
درصد رشد داشته است. همچنین بیش از 2 میلیون 
و ۷9۷ هزار گواهی امضای الکترونیکی طی شــش 
ماه نخست امسال صادر شــده که نسبت به زمان 
مشابه ۷9.5 درصد رشد داشته است.« او در رابطه  با 
تعداد اینمادهای فعال گفت: »تعداد کل اینماد های 
فعال تا پایان شهریور بیش از 250 هزار عدد است 
و در شش ماه نخست بیش از 48 هزار اینماد صادر 
شده است. ۷3 درصد جنسیت صاحبان اینماد های 

صادر شده در نیمه نخست ســال مرد و 2۷ درصد 
زن بوده است که شاهد رشــد در این زمینه بودیم. 
باز شــدن قفل معاملات خودرو در این بستر یکی 
از اتفاقات بســیار خوبی بود که محقق شد. موضوع 
دیگر بحث سندباکس ها بود که یکی برای بورس و 
دیگری برای وزارت صمت بود، امسال محقق شد. در 
یک ماه آینده 4 طرح جدید در سندباکس پذیرش 
می شوند.« او گفت: »هدف گذاری ما حجم معاملات 
9 هزار همتی در 5 سال آینده است که باید به این 
سمت حرکت کنیم و باتوجه به شناختی که وجود 

دارد این مسیر شدنی است.«

اندازه بازار تجارت الکترونیک ایران

انتخابــات اتحادیه کســب وکارهای مجازی آخر 
مهرماه برگزار می شــود.110 نفر بــرای دومین 
دوره انتخابــات اعضــای هیات مدیــره اتحادیه 
کســب وکارهای مجازی ثبت نام کرده بودند که 
در نهایت کمتر از نیمی از آنها یعنی 4۶ نفر تأیید 
صلاحیت شدند.  »اشــکان آرمندهی« مدیرعامل 
دیوار یکی از افرادی اســت کــه صلاحیتش برای 
انتخابات اتحادیه تأیید نشده است. او در این باره به 
»شبکه شرق« گفت: »براساس نظر کمیته تطبیق 

وزارت صمت کــه طبق قانون مســئول برگزاری 
انتخابات اتحادیه کشوری صنف کسب و کارهای 
مجازی است، من با استناد به »بند 2 ماده 22 مکرر 
– اعتقاد و التزام عملی به نظام جمهوری اسلامی 
ایران« رد صلاحیت شدم. ما نسبت به این موضوع 

براساس روال قانونی اعتراض هم کردیم..«
او با اشاره به تجربه  نسبتا بلندمدت و شناختی که 
در این سال ها نســبت به مسائل کسب و کارهای 
مجازی به دســت آورده ، اعتقاد دارد می تواند در 

کنار دیگر نامزدهای انتخابات، در راستای بهبود 
شرایط کشــور قدم بردارد: »اما متاسفانه به نظر 
می رسد با وجود تغییراتی که در دولت اتفاق افتاده 
و وعده هایی که در راســتای وفاق ملی داده شده 
همچنان ما فعالان حوزه کسب و کارهای مجازی 
از نظر مســئولان غیر خودی محسوب می شویم 
و حتی اجازه نداریم بــرای انتخاباتی که مربوط 
به اتحادیه و صنف خودمان اســت وارد شــویم و 

تصمیم بگیریم.«

رد صلاحیت مدیرعامل دیوار برای حضور در انتخابات اتحادیه مجازی ها

ســامان ابطحــی، مدیــر ارشــد بازاریابــی 
سوپرمارکت اسنپ، از سهم 1.5 درصدی این 

پلتفرم از بازار مواد غذایی کشور خبر داد.
ابطحی در هفتمین نشست تخصصی اتحادیه 
کشــوری فروشــگاه های زنجیره ای، با عنوان 
»نقش و جایگاه واحد بازاریابی در توسعه و رشد 
فروشــگاه های زنجیره ای با رویکرد تبلیغات 
و رســانه«، درباره تاثیر پلتفرم های آنلاین در 
رشد و توســعه بازار خرده فروشی مواد غذایی 
صحبت کرد و درباره این که سوپرمارکت اسنپ 
چه سهمی از بازار خرده فروشی مواد غذایی در 
کشــور دارد گفت: »در صورتی که اندازه بازار 
را در سال جاری 1200 همت در نظر بگیریم 

سهم ما 1.5 درصد از این بازار خواهد بود.«
مدیر ارشــد بازاریابی ســوپرمارکت اســنپ 
همچنین در پاسخ به این سوال که آیا سرعت 
رو به رشد خرده فروشی های آنلاین، می تواند 
زنگ خطری برای فروشگاه های فیزیکی باشد 
توضیح داد: »گســترش خرده فروشــی های 
آنلاین نه تنها زنگ خطری برای فروشگاه های 
فیزیکی بــه شــمار نمی آید، بلکــه فرصت 
و بســتری برای رشد و گسترش ســهم بازار 

همین فروشگاه ها فراهم می کند. پلتفرم های 
خرده فروشی آنلاین با دســترس پذیر کردن 
خدمات چه برای فروشگاه ها و چه برای کاربران 
به توسعه این بازار کمک می کنند. به بیان دیگر 
این پلتفرم ها به فروشــگاه ها کمک می کنند 
تا به دایره وســیع تری از مخاطبان دسترسی 
پیدا کنند و به کاربــران امکان می دهند تنوع 
گســترده تری از کالاها و خدمات را در اختیار 
بگیرند. این موضوع به معنی بزرگ تر شدن بازار 
است نه به خطر افتادن ســهم بازار برای دیگر 
بازیگران. مثال واضح این اتفاق، فروش آنلاین 
روزانه 100 هزار بستنی در ماه های گرم سال 
در سوپرمارکت اسنپ است که مطمئنا با توجه 
به گرمای هوا، کاربران هیچ وقت حاضر به انجام 
حضوری ایــن خرید نبودنــد. همین مثال در 
ماه های سرد برای کالاهایی مثل تنقلات وجود 
دارد که سرمای هوا مانع از انجام حضوری خرید 
برای کاربران می شود. بنابراین به عقیده من، 
پلتفرم های آنلاین یک فرصت مناســب برای 
رشد و توسعه در اختیار کسب وکارهای سنتی 
قرار می دهند که باید از طرف این کسب وکارها 

مورد توجه قرار بگیرد و از آن استفاده شود.«

دیجی پون از استارتاپ های جوانی است که در سومین 
نمایشگاه ایران ایتکس شرکت کرده است؛ این نمایشگاه 
با محوریت کسب وکارهای حوزه فناوری برگزار می شود 
و کارجویان و کســب وکارها برای جذب و استخدام در 
آن شرکت می کنند و شرایط خود را برای یکدیگر شرح 
می دهند. دیجی پون یکی از اســتارتاپ های پورتفوی 
شتاب دهی پلنت اســت. این پلتفرم به کاربران امکان 
می دهد در زمان کوتاه و با قیمت مناسبی کد تخفیف 
خود را بــرای فروش بگذارند. همچنیــن هر لحظه که 
تصمیم به خرید محصول یا دریافت خدماتی داشــتند 
می توانند در دیجی پون کــد تخفیفی برای آن بیابند و 
آن را بخرند. در ادامه گفت وگوی ســیاوش محسنیان، 
بنیان گذار دیجی پون در نمایشــگاه ایــران ایتکس با   

»کارنگ« آمده است.
دیجی پون استارتاپ جوانی اســت که حدود یک سال 
از آغاز فعالیتش می گــذرد. یکی از چالش هایی که این 
استارتاپ در طول این یک ســال داشته، نام برند خود 
بوده است. سیاوش محســنیان، بنیانگذار دیجی پون، 
درباره نام دیجی پون توضیح داد: »دیجی پون برگرفته 

از یک مفهوم جهانی، یعنی »دیجیتال کوپن« است. 

پلتفرمی برای خرید و فروش آنلاین روزی 100 هزار بستنی!
فروش کدهای تخفیف

در 6 ماه اول سال 1403 محقق گردید؛
یارانه  ریال  میلیارد  هزار  از 434  بیش  تخصیص 

سوخت در آذربایجان شرقی
 - صبح  هفت 
مدیر  پاشایی:  لیلا 
پخش  ملی  شرکت 
نفتی  های  فرآورده 
آذربایجان  منطقه 
تخصیص  از  شرقی 
هزار   ۴۳۴ از  بیش 
یارانه  ریال  میلیارد 
سوخت در ۶ ماه اول سال ۱۴۰۳ با توزیع فرآورده های نفتی و 

گاز مایع در این استان خبر داد.
ناصر راشدی با اشاره به پرداخت یارانه سوخت به بخش 
های مختلف مصرف و سهم آن در سبد خانوار استان آذربایجان 
شرقی افزود: با توجه به تفاوت قیمت مصوب داخلی و نرخ فوب 
خلیج فارس در ۶ ماهه اول سال ۱۴۰۳ یارانه سوخت تخصیص 

داده شده در استان به بیش از ۴۳۴ هزار میلیارد ریال رسید.
در  سوخت  یارانه  مبلغ  بیشترین  اینکه  بیان  با  راشدی 
بازه زمانی مذکور با ۱92هزار میلیارد ریال به فرآورده بنزین 
اختصاص یافته است، اظهار کرد: به دلیل گستردگی مصرف 
نفتگاز در بخش حمل و نقل، صنعت، کشاورزی و خدمات، یارانه 
اختصاص یافته به این فرآورده نزدیک به ۱۶۰ هزار میلیارد ریال 

در مدت زمان مذکور بوده که در رتبه دوم قرار دارد.
مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه آذربایجان 
شرقی خاطرنشان کرد: با توجه به توسعه و بهره مندی روزافزون 
از گاز طبیعی در خانوارهای شهری و روستایی، تعداد خانوارهای 
نفت سفید سوز استان به طور چشمگیری کاهش یافته است 
لذا کمترین یارانه سوخت با 7۰۰ میلیارد ریال به فرآورده نفت 

سفید تخصیص داده شده است.

اجرای ضربه گیر گردان برای اولین بار در ورودی 
تقاطع های غیرهمسطح

افضلیان:  زهرا  یزد-  
ایمنی  و  مهندسی  مدیر 
از  یزد  شهرداری  ترافیک 
گردان  گیر  ضربه  اجرای 
در  بار  اولین  برای  ارتجاعی 

ایران در ورودی تقاطع های غیرهمسطح شهر یزد خبر داد.
حمید دهقان اظهار داشت: ضربه گیر گردان بنا به اعلام نیاز 
و درخواست حوزه مدیریت مهندسی و ایمنی ترافیک شهرداری 

توسط پیمانکار بومی شهر یزد ساخته و به مرحله اجرا رسید.
وی گفت: با توجه به شدت برخورد خودروها با دماغه ی پل 
ها و زیرگذرها و خسارت به مردم و اموال عمومی، کارشناسان 
حوزه ترافیک بعد از چندین ماه تحقیق در خصوص کاهش 
شدت برخورد در این نقاط و با همت یکی از پیمانکاران بومی 
شهر یزد، ضربه گیرهای گردان برای اولین بار در ایران در شهر 
یزد ساخته و در محل زیرگذر میدان امام حسین)ع( نصب شد.

مدیر مهندسی و ایمنی ترافیک شهرداری یزد هزینه اجرای 
ضربه گیر گردان ارتجاعی را ۴۰۰ میلیون ریال عنوان کرد و 
افزود: عملکرد این ضربه گیرها به گونه ای است که زمان برخورد 
خودرو، ضربه گیرها شروع به چرخیدن کرده و خودرو را از 
برخورد با دیواره بتنی پل ها دور کرده و خسارت را به حداقل 

می رساند.
دهقان با توصیه به رانندگان مبنی بر رعایت حفظ حریم 
از شهروندان  رانندگی،  و  راهنمایی  رعایت حقوق  و  یکدیگر 
خواست از بروز تخلفاتی اعم از سرعت و سبقت غیرمجاز و حرف 
زدن با تلفن همراه حین رانندگی اجتناب کنند تا شاهد بروز 

تخلفات حادثه ساز در سطح معابر شهری نباشیم.

مدیر عامل شرکت نفت و گاز آغاجاری خبرداد:
تحقق صددرصدی برنامه تولید نفت در نیمه نخست 

سال 1403
رحمان  سید   - اهواز 
تقی زاده،  جواد  محمدی: 
بهره  شرکت  عامل  مدیر 
برداری نفت و گاز آغاجاری 
بینی  پیش  جلسه  در 
با حضور مهندس  که  این شرکت  بهره دهی چاه ها  پنج ساله 
ابراهیم پیرامون، مدیر عامل شرکت ملي مناطق نفتخیز جنوب 
برگزار شده بود، اظهار کرد: با انجام اقدامات ترمیمی روی چاه 
از دستگاه های فرآورش سیار و همچنین  بهینه  ها، استفاده 
اجرای طرح ها و اقدامات فنی و عملیاتی میزان تولید نفت این 

شرکت به طور کامل محقق شد.
تقی زاده از تحقق صددرصدی برنامه تولید نفت شرکت 
بهره برداری نفت و گاز آغاجاری در نیمه نخست سال خبرداد 
و افزود: 5/۱۱7 درصد از برنامه تولید نفتا و 5/۱۱۴ درصد در 
تولید میعانات گازی در شرکت نفت و گاز آغاجاری محقق شد. 
تقی زاده با اشاره به عملکرد تولیدی این شرکت در نیمه نخست 
سال جاری، عنوان کرد: در جهت اجرای تعهدات تولید بیش از 
۴2 عملیات ترمیمی بر روی چاه ها انجام شد که حاصل این 
اقدامات افزایش تولید به میزان 2۰ هزار بشکه در روز بوده است.
و  سازی  ایمن  آغاجاری  گاز  و  نفت  شرکت  عامل  مدیر 
تعویض شیرآلات تاج چاه ها بدون حضور دکل حفاری را بخشی 
دیگری از اقدامات شرکت برشمرد و افزود: در همین راستا بیش 
از 5 حلقه چاه در میادین این شرکت بدون حضور دکل حفاری 
ایمن  سازی و شیرآلات سر چاهی آن تعویض شد که علاوه بر 
افزایش تولید صرفه جویی ۴۸۰۰ میلیارد ریالی را در بر داشت.

وي گفت: احداث چندراهه اقماری در واحد بهره برداری 
رامشیر با هدف مستقل سازی خطوط جریانی چاه ها ، جدا 
سازی نفت شیرین از نفت نمکی تولیدی چاه ها و بهبود شرایط 
تولید در نمک زدایی رگ سفید یک و مارون 2 در جهت افزایش 
تولید انجام گرفت. مدیر عامل شرکت بهره برداري نفت و گاز 
آغاجاري همچنین عنوان کرد: در ادامه تولید از چاه های کم 
فشار و کم بازده در میدان پازنان با استفاده از امکانات تفکیک گر 
سیار به میزان 2۸۰ هزار بشکه در ادامه تولید سال گذشته به 
میزان ۱ میلیون بشکه محقق شد. وي در پایان گفت: امیدواریم 
لوله های شرکت  و  تأسیسات  فرسودگی  با وجود  بتوانیم  که 
ارزنده ای داشته  نیز دستاوردهای  آغاجاری در سایر تولیدات 
باشیم و برنامه ریزی های مدیریت جدید را در راستای افزایش 

تولید شرکت های بهره بردار محقق کنیم.

تفاهم نامه همکاری مشترک بین دانشگاه گیلان و 
اداره کل آموزش و پرورش گیلان منعقد شد

رشت- زهرا رضازاده :  
تفاهم نامه همکاری مشترک 
اداره  و  گیلان  دانشگاه  بین 
کل آموزش و پرورش استان 
گیلان با هدف هم افزایی در 
امر آموزش و پرورش، به امضای دکتر محمد دوستار رئیس 
دانشگاه گیلان و دکتر محمدحسین رمضانی مدیرکل آموزش 
پرورش  و  آموزش  به گزارش  استان گیلان رسید.  پرورش  و 
گیلان ؛ تفاهم نامه همکاری مشترک بین دانشگاه گیلان و اداره 
کل آموزش و پرورش استان گیلان با هدف هم افزایی در امر 
آموزش و پرورش، به امضای دکتر محمد دوستار رئیس دانشگاه 
گیلان و دکتر محمدحسین رمضانی مدیرکل آموزش و پرورش 
استان گیلان رسید. همکاری در شناسایی دانش آموزان مستعد 
)طرح شهاب(، همکاری در برگزاری مسابقات دانش آموزی و 
رویدادهای علمی و مدرسه های فصلی، معرفی قطب های علمی 

بستر  فراهم سازی  نخبه،  دانش آموزان  جذب  برای  دانشگاه 
مناسب برای حضور استادان و مفاحر دانشگاه در مدارس، ایجاد 
امکان در اجرای طرح های پژوهشی مشترک بین استادان و 

معلمان و… از محورهای مورد توافق در این تفاهم نامه است.

نماینده مردم گرگان و آق قلا در مجلس شورای اسلامی:
شهر گرگان زنده نیست؛ مدیر ناکارآمد باید برکنار شود

گرگان- نماینده مردم گرگان و 
آق قلا در مجلس شورای اسلامی 
گفت: مدیری که نمی تواند کار را 
انجام دهد باید کنار برود و فضا 
کند. فراهم  دیگر  فرد  برای  را 

رمضانعلی سنگدوینی در جمع 
استان  کرد:  اظهار  خبرنگاران 
گلستان یکی از استان هایی است 
که با تنش آبی مواجه است.وی با اشاره به اینکه در حال حاضر 
برای رفع این مشکل چاره ای جز احداث چاه وجود ندارد، افزود: 
برای رفع این مشکل باید هرچه زودتر سد نرماب راه اندازی شود 
که در غیر این صورت مردم شرق گلستان با مشکل جدی مواجه 
خواهند شد.نماینده مردم گرگان و آق قلا در مجلس شورای 
اسلامی گفت: در حال حاضر گلستان جهت تکمیل سد نرماب 
نیازمند به سه هزار میلیارد تومان اعتبار است و با تکمیل این 
پروژه تمامی چاه هایی که در منطقه آب شرب را تامین می کنند 
از مدار خارج شده و در اختیار بخش کشاورزی قرار می گیرند.وی 
در خصوص سد میرداماد گرگان هم افزود: طبق برآوردهای انجام 
شده ممکن است این پروژه طی ۶ سال آینده به بهره برداری 
برسد.سنگدوینی با اشاره به اینکه یکی دیگر از راه های تامین آب 
شرب برای مردم شهر گرگان و غرب استان استفاده از آب دریا 
است، اظهار کرد: طبق توافق نامه ای که بین کشورهای حاشیه 
دریا خزر انجام شد تنها تا سال 2۰25 فرصت استفاده از آب دریا 
باقی است و می توانیم ۳۳ درصد آن را استفاده کنیم.وی افزود: در 
حال حاضر منطقه پایین دست مانند گمیشان، بندرترکمن و آق 
قلا از آب شرب بالادست تامین می شوند.نماینده مردم گرگان و آق 
قلا در مجلس شورای اسلامی گفت: اولویت نخست استان تامین 
آب شرب است چرا که زنده ماندن مردم، صنعت و کشاورزی در 
گروه آب است.وی با بیان اینکه در حال حاضر 9۰۰ میلیون متر 
مکعب گاز در کشور در حال تولید است، یادآور شد: اگر بهینه 
سازی مصرف سوخت به درستی اجرایی شود سالانه ۱۰۰ میلیارد 
دلار برای کشور سودآوری خواهد داشت.وی مخالفت خود را در 
خصوص افزایش قیمت بنزین اعلام کرد و ادامه داد: در حال حاضر 
زیر ساخت های کشور آماده اجرای این طرح نیست و با اجرای 
آن قشر ضعیف جامعه حتماً دچار آسیب خواهند شد.سنگدوینی 
اظهار کرد: اگرچه انرژی در کشور ارزان است اما حقوق و درآمد 
مردم هم پایین است و در گام نخست باید چاره ای اساسی در 
این راستا اندیشیده شود.نماینده مردم گرگان و آق قلا در مجلس 
شورای اسلامی در ادامه با اشاره به طرح ترافیکی شهر گرگان، 
گفت: باید برای شهر گرگان خط ویژه تاکسی و اتوبوس در نظر 
گرفته شود.وی اظهار کرد: شورای شهر و شهرداری نباید بودجه 
و درآمد مردم را برای پروژه های بزرگ مانند شهر بازی هزینه 
کنند بلکه باید در بخش خدمات رسانی به مردم استفاده شود.

سنگدوینی اظهار کرد: باید برای اجرای پروژه های شهری سرمایه 
گذار را وارد کار کرد.وی از نارضایتی خود نسبت به روند مدیریت 
شهری خبر داد و ادامه داد: اکنون شهر گرگان زنده نیست و مردم 
گرگان مستحق استفاده از خدمات خوب شهری هستند.نماینده 
مردم گرگان و آق قلا در مجلس شورای اسلامی گفت: مدیری 
که نمی تواند کار را انجام دهد باید کنار برود و فضا را برای فرد 
دیگر فراهم کند.وی افزود: اکنون خروجی گرگان از ضلع شرقی به 
لحاظ ترافیکی دچار مشکل است که باید مدیران شهری چاره ای 

برای آن اندیشیده شود.

خبر
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   توئیت بازی
خندوانه راند  nام!

کامنت ها

از مصاحبه اخیر رامبد جــوان با خبرگزاری ایســنا خبر دارید 
که گفته فعلا نمی خواهد بــا تلویزیون کار کنــد و فصل جدید 
»خندوانه« را بســازد. این صحبت وقتی پیش آمد که او گفت: 
»واقعا نمی دانم سراغ کدام پروژه می رفتم. الان هم احتمال اینکه 
فیلمی را شروع کنم، وجود دارد؛ منتها فعلًا پروژه بزرگی به اسم 
»کارناوال« را می خواهم )برای شبکه نمایش خانگی( بسازم که 
یک مسابقه جذاب و عجیب خواهد شد.« مصاحبه کننده پرسید: 
»نمی خواستید دوباره با تلویزیون کار کنید؟« و رامبد جواب داد: 
»فعلًا نه.« او در جواب این پرسش که پیشنهادی هم نشده؟ مثلا 
برای »خندوانه«، اینطور جواب داده: »چرا، پرسیدند که می آیی؟ 
گفتم خیر و پیگیری دیگری هم نشد... از شهریور ۱۴۰۱ که همه 
چیز تحت تأثیر قرار گرفت، همه حال و احوال دیگری داشتیم و 
قطعا من در آن دوران به این فکر نمی کردم که یک برنامه کمدی 
بسازم.« رامبد جوان چند وقت پیش در فوتبال 36۰ به سوال عادل 
فردوسی پور مبنی بر اینکه: »به خندوانه فکر می کنی؟«   اینطور 
پاسخ داد: »معلوم است به آن فکر می کنم؛ معلوم است از اینکه آن 
را نمی سازم ناراحتم. این جمله از سوی مردم زیاد تکرار می شود 

که می گویند کاش خندوانه را می ساختی. فکر ما هم باشید.«   

  احمد رنجبر: بعضی محصــولات یک دوره طلایی دارند و 
تداوم آنها توام با ریسک است. درباره برندهای تلویزیونی، جدا 
از اینکه ظرفیت تداوم داشته باشــند یا نه، فرامتن نیز دخیل 
است. مثلا »خندوانه« حتی اگر با کیفیت اعلا هم تولید شود، 
جایگاه پیشین میان مخاطبان را کسب نخواهد کرد. این ماجرا 
به حال عجیب تلویزیون برمی گردد و همان بهتر که جوان سراغ 

محصولی مشابه در شبکه خانگی برود. 

  منیژه خسروی: اغلب ابزارهای موفقیتی که رامبد جوان 
در اختیار داشت، حالا در دسترس نیست. مثلا دیگر نمی تواند از 
چهره های مطرح دعوت کند و با آنها بگو بخند راه بیندازد. چون 
شرایط تغییر کرده و طبعا بدون ابزار کافی نمی توان انتظارات از 

»خندوانه« را برآورده ساخت.

   آنالیز    رصد خانه

سحر دولتشاهی این روزها فیلم »یادگار جنوب« را در اکران آنلاین فیلیمو دارد. او نقش 
زنی جنوبی به اسم حرا را بازی می کند که مشغول قاچاق کالا است و اعتبار و ابهتی نیز 
دست و پا کرده. دولتشاهی گریم و لباس زنان خطه بندرعباس را دارد و همچنین با لهجه 
صحبت می کند. حتما باید اهل فن و اهالی این دیار نظر دهند ولی به نظر ما و نیز خیلی 
از مخاطبان او عملکردی خوب در بخش لهجه دارد و همین به باورپذیرتر شــدن نقش 
کمک کرده. همچنین بازی سحر دولتشاهی در »یادگار جنوب« مورد تحسین کاربران 
قرار گرفته است؛ چون در عین قدرتمند بودن در بازنمایی ویژگی های زنانه رفتاری توام 
با وسواس و دقت دارد. سحر دولتشاهی در سریال نه چندان موفق »داریوش« هم گلیم 

خود را به خوبی از آب بیرون کشید و نظر موافق خیلی ها را به خود دید. 

»جادوی سفید« به کارگردانی آیدا پناهنده پیش از این قرار بود در پلتفرم فیلم نت تهیه و 
منتشر شود، اما حالا خبر می رسد با اینکه مراحل اولیه پیش تولید در فیلم نت انجام شده، 
سریال به فیلیمو واگذار شده و این پلتفرم رسما تهیه و انتشار آن را بر عهده دارد. به نوشته 
روزنامه سینما، آنچه درباره علت عوض شدن پلتفرم عنوان شده، دلایل مالی است و برآورد 
اولیه سریال باعث شده فیلم نت به همکاری با این ســریال ادامه ندهد. سریال اکنون در 
مرحله پیش تولید قرار دارد و گروه این روزها در روستایی در تهران در حال ساخت لوکیشن 
اصلی و تســت گریم و لباس بازیگران و مراحل دورخوانی فیلمنامه هستند. ضمن اینکه 
بخش های زیادی از سریال هم در شیراز فیلمبرداری می شود. پارسا پیروزفر، علی شادمان، 
ندا جبرائیلی، پردیس پورعابدینی و سحر گلدوست از بازیگران »جادوی سفید« هستند.

بعد از گذشت بیش از ۱۰ ســال از راه اندازی آخرین استودیوی موشن کپچر  که خدمات ثبت 
حرکات بازیگر را به تولید کنندگان ایرانی ارائه می داد، مجموعه مهوا، بزرگ ترین و به روزترین 
استودیو ی موشن کپچر غرب آسیا را راه اندازی کرد. این استودیو با نام »شهریار« شروع به فعالیت 
کرده است که از ویژگی های آن می توان به قابلیت ثبت حرکات ۷ کاراکتر به صورت همزمان در 
محیطی به مساحت ۴۰۰ متر مربع و در ارتفاع 6 متر اشاره کرد. همچنین از ویژگی های دیگر این 
استودیو استفاده از  3۲ دوربین ثبت حرکت با استفاده از پیشرفته ترین نرم افزار و سامانه ضبط 
حرکات است که یک امکان برای افزایش قابل توجه کیفیت و سرعت در تولید انبوه محتوای 
صنعت دیجیتال کشور محسوب می شود. این استودیو همچنین  قابلیت کپچر همزمان ۷ بازیگر، 

کپچر ۱۰ انگشت، کپچر حرکات صورت قابلیت ثبت حرکات حیوانات و ... را دارد.

چالش روز      سحر و لهجه بندری

تغییر روز      جادوی سفید برای فیلیمو

افتتاح روز      بهره برداری از یک استودیوی خاص

روز گذشته خبرهایی جدید از 
سریال »موسی کلیم الله)ع(« به 

کارگردانی ابراهیم حاتمی کیا 
و تهیه کنندگی سیدمحمود 
رضوی منتشر شد که حاوی 

نکات جالبی است. مثلا اینکه 
قرار است یک نسخه سینمایی 

از آن در جشنواره فیلم فجر 
اکران شود. این خبر را ابتدا 

هفت صبح چند ماه قبل منتشر 
کرده بود.   

بعد از پایان مسابقه »گل یاپوچ«، پلتفرم فیلیمو یکشنبه ها فصل جدید »شام ایرانی« را به کارگردانی سعید ابوطالب 
منتشر می کند که اولین قسمت آن امروز منتشر می شود. سعید ابوطالب در سری جدید »شام ایرانی« تمرکز را روی 
رقابت میان زوج ها گذاشته و به این وسیله تفاوت ایجاد کرده است. در این مسابقه علاوه بر رقابت بر سر غذا، به صورت 
موازی شاهد یک مسابقه مافیا هم میان شرکت کننده ها خواهیم بود.»شام ایرانی« اولین بار سال ۱39۰ به دنبال موج 
استقبال از برنامه »بفرمایید شام« به کارگردانی بیژن بیرنگ تولید شد. دو فصل اول این برنامه به قدری مورد توجه 
قرار گرفت که کارگردان های زیادی به فکر تولید آن افتادند. بعد از بیژن بیرنگ، محمد شایســته، سروش صحت و 
سعید ابوطالب به شیوه خاص خودشان »شــام ایرانی« را در چند فصل تولید کردند. ابوطالب بعد از 9 فصل »شام 
ایرانی«، در سال ۱399 فصل آخر آن را منتشر کرد و بعد از آن این مسابقه دیگر ادامه پیدا نکرد.ابوطالب بعد از »شام 
ایرانی« درگیر تولید رئالیتی شوهای مافیایی از جمله »شب های مافیا«، »ارتش سری«، »ضد« و »پدرخوانده« شد و 
سبک و سیاق مسابقه هایش را تغییر داد. حالا پس از پایان »پدرخوانده« مجددا سراغ تولید »شام ایرانی« رفته است.
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مسابقه »قهرمان« که از اوایل 
مرداد، راهی آنتن شبکه سه 

شده بود، بعد از پخش ۳۰ قسمت 
امشب به پایان می رسد. در این 

مسابقه ۱۶۷ ورزشکار از ایران و ۱۷ 
شرکت کننده از کشورهای دیگر 

به رقابت با یکدیگر پرداختند. 
»قهرمان« نسخه ایرانی مسابقات 

جهانی نینجاست.

تهیه کننده سریال »سلمان 
فارسی« با اشاره به اینکه اکنون 

نزدیک به ۵۰ درصد تولید سریال 
در فصل دومش یعنی فصل ایران 
به اتمام رسیده و بعد از آن، فصل 

حجاز کلید می خورد، گفت: 
برنامه ریزی کرده ایم کار را به موقع 

و در زمان معین شده به پخش 
برسانیم.

اطلاعات جديد از پروژه موسی کلیم الله )ع(

 شبکهساعتقالببرنامه

ورزش/ آنتن۱۴سریA ایتالیاامپولی - ناپولی
ورزش/ آنتن۱8:۱5لیگ برتر ایرانآلومینیوم اراک - فولاد

یک۱9مستند پشت صحنهطوبی

آنتن۱9لیگ برتر انگلیسلیورپول - چلسی

ورزش/ آنتن۲۲:۱5 سریA ایتالیاآاس رم - اینتر

آنتن۲۲:3۰لالیگا اسپانیابارسلونا – سویا

گروه تلویزیون   
هفتصبح

مدتی بود که کاری به برنامه هــای صبح تلویزیون 
نداشتیم! البته که حسب وظیفه آنها را رصد می کنیم 
و به زودی گزارشی درباره کیفیت هر کدام خواهیم 
نوشت. فعلا سوژه، عملکرد مجریان صبحگاهی است 
که خود می دانید نقشی بســزا در موفقیت یا ناکامی 
هر برنامه دارند. مثلا در سال های دورتر محمدرضا 
شــهیدی فرد در این بازه زمانی می درخشید و بعدا 
نوبت به رضا رشــیدپور رسید. برنامه ای مثل »سلام 
صبح بخیر« در فصل اول به دلیل رویکرد متفاوت به 
سوژه ها و نیز روش خاص حسین کلهر در اجرا، سر 
زبان ها افتاد. حالا اما عدد برنامه های شاخص کم است 
و خیلی از مجریان معمولی هســتند. در این میان اما 

نمی توان چشم به موفقیت چهار مجری بست.

   مورد اول| وحید رونقی
متانت، مهم ترین شــاخصه وحید رونقــی هنگام اجرای 
برنامه »صبحانه ایرانی« شــبکه دو اســت. او در روشی 

تحسین آمیز، حواسش هســت که ضمن تزریق انرژی به 
مخاطبان تازه بیدار شده از خواب، برای دیده شدن خود 
را به در و دیوار نکوبد! رونقی صدایی دلنشــین و تربیت 
شــده دارد که حاصل ســال ها تجربه گویندگی و دوبله 
است و به راحتی می تواند بسته به هر موقعیت و موضوع، 
آن را تغییر دهد. او پس از اجــرای متمادی در »صبحانه 
ایرانی« تبدیل به شناسنامه برنامه شــده و همچنان در 
فرآیند ایجاد صمیمیت با مخاطبان موفق عمل می کند. 
ظاهرا اینگونه است که رونقی یک مجری جدی محسوب 
می شود؛ شاید دلیل آن به برنامه های قبلی او مثل »سینما 
ملت« برمی گردد که جنسی متفاوت می طلبید. او اما بلد 
است به اجرای صبحگاهی خود رنگی از جذابیت ببخشید 
و چاشنی طنز را به وقت نیاز به کلام بیفزاید. این مسئله 
در بخــش پیامک خوانی و نیز مراوده بــا همکاران کاملا 
مشهود است. او در مواجهه با مهمان نیز آداب میزبانی را به 
درستی رعایت می کند و البته تسلطی خوب بر هر موضوع 
دارد. این را هم از یاد نبریم که وحید رونقی همیشه تلاش 
کرده جانــب انصاف را رعایت کند. مثــلا وقتی یک خبر 
درباره یک چهره خوانده می شــود، نیمه پر لیوان را هم 
می بیند. نمونه اش ماجرای پست جنجالی سردار آزمون 
که چندی پیش می رفت او را گرفتار حاشــیه ای بی مورد 

و خطرناک کند. رونقی به جــای تقبیح کامل ملی پوش 
کشورمان، گفت باید حرف خود آزمون را هم شنید و چه 
بسا پشــیمان اســت. اتفاقی که در نهایت با حذف پست 
اینستاگرامی این فوتبالیست نیز محقق شد. وحید رونقی 
در ویژه برنامه های شاد شبکه دو هم موفق است که فعلا 

موضوع گزارش امروز نیست. 

   مورد دوم| المیرا شریفی مقدم
شــبکه دو ســال ها فاقد یک برنامه مســتمر و با هویت 
صبحگاهی بود. »صبحانه ایرانی« اما به این اتفاق بد پایان 
داده اســت و با کنار هم قرار دادن مجریان موفق، تبدیل 
به برنامه ای قابل قبول شده. از جمله نکات مثبت برنامه، 
دعوت از المیرا شریفی مقدم است که سال ها در شبکه خبر 
گوینده و مجری بود و به خوبی توانست خود را در قامت 
یک چهره موفق اثبات کند. جنس اجرای صبحگاهی اما 
متفاوت اســت و برنامه ای چون »چاپ اول« شبکه خبر 
آنقدر عمر نداشت که شریفی مقدم در آن جا بیفتد. او در 
آغازین قسمت های »صبحانه ایرانی« چندان موفق نبود 
اما رفته رفته فاصله ای معنادار از شمایل گویندگی گرفت. 
حالا می تــوان او را یکی از بهتریــن مجریان صبحگاهی 
دانســت که هم در مصاحبه های صمیمانه و جدی و هم 

در مراوده با مخاطبان و همــکاران، اصولی رفتار می کند. 
ترکیب المیرا شــریفی مقدم و وحید رونقی و البته مجید 

یحیایی در »صبحانه ایرانی« برنده است.

   مورد سوم| زهرا محمودوند
سابقه اجرا دارد ولی این »دست اول« شبکه ورزش بود که 
نام زهرا محمودوند را سر زبان ها انداخت. او مسئولیت های 
اجرایی در حــوزه ورزش هم دارد که جمــع اینها باعث 
می شود موقع حضور مقابل دوربین، مسلط و مطمئن باشد. 
از این رو است که ســازندگان »صبح بخیر ایران« شبکه 
یک، بخش ورزشی این برنامه را به محمودوند سپرده اند. او 
صاحب صدا و بیانی خوب است و اطلاعات فرامتن مفیدی 
از دنیای ورزش در اختیار مخاطبان قرار می دهد. پرانرژی 
و سرحال است و کنایه هایی درست به ضعف ها و ایرادات 

حوزه ورزش نیز می زند. 

   مورد چهارم | فریبا باقری
در دور جدید »ســلام تهران« مجری اصلی برنامه است 
و حالا می توان اذعــان کرد به خوبی از پــس ماموریت 
برآمده. فریبا باقری سابقه گویندگی دارد و در تلویزیون 
برنامه هایی مختلف اجرا کرده. او تجربیات پیشــین را به 
کار بسته و به مدلی متناسب برای یک برنامه صبحگاهی 
دست یافته. باقری صاحب انرژی کافی در اجراست اما داد 
و فریاد نمی زند و نشاط صبحگاهی را با قاعده و اصول، به 
مخاطب تزریق می  کند. در بخــش مصاحبه ها نیز موفق 
است و خوشــبختانه اســیر اجراهای کلیشه ای نیست. 
مراوده خوب او با عروسک »سلام تهران« و بهره مندی از 
قواعد بازیگری مقابل دوربین هــم از دیگر امتیازات بارز 

فریبا باقری است.

درباره مجریان برتر برنامه های صبحگاهی تلویزیون به انتخاب هفت صبح: وحید رونقی، المیرا 
شریفی مقدم، زهرا محمودوند و فریبا باقری

ترکیب طلایی وحید   و     المیرا

         منظر اول| نمايش در فجر طبق اعلام رسمی روابط عمومی پروژه، نســخه پایلوت سریال برای نمایش در 
جشنواره فیلم فجر آماده می شود و نسخه ســریال نیز در 5 فصل جلوی دوربین می رود. این سریال، با فناوری 
پیشرفته »تولید مجازی Virtual Production« تولید خواهد شد. در پایلوت یا اپیزود اولیه، تکنولوژی های 
به کار گرفته شده، سنجیده می شود.در تکنولوژی تولید مجازی که بخش هایی از آن بومی سازی شده است، عوامل 
پیش از نسخه پایلوت، چندین بار با حضور بازیگران غیراصلی و هنروران، تست های مختلفی را انجام داده اند که 
گزیده ای از تست ها توسط شبکه های خبری  صدا و سیما منتشر شــده است. تکنولوژی تولید مجازی،  یکی از 
فناوری های به روز جهانی در حوزه تولید فیلم و سریال است که می تواند علاوه بر سرعت بخشیدن به تولید به 

ویژه در آثار تاریخی، صرفه جویی قابل توجهی در دکورسازی و هزینه های تعمیر و نگهداری آن داشته باشد.

         منظر دوم| توضیحات جبلی پیمان جبلی در بازدید از این پروژه، به این نکته اشاره کرده که :» با وجود اینکه 
نزدیک به سه دهه از ایده پردازی، طراحی، نگارش و آماده سازی تولید این مجموعه فاخر گذشته، ما شاهد به 
ثمر رسیدن این پروژه ایم.« رئیس سازمان صدا و سیما ابراز امیدواری کرد که با تولید مجموعه الف ویژه فاخر 
»حضرت موسی )ع(« شاهد اثری به یادماندنی، جریان ساز و تاریخ ساز باشیم:» تیم تولید به صورت فشرده در 
حال فعالیت هستند تا بتوانند هرچه زودتر این سریال به ویژه نسخه پیش نمایش آن را آماده کنند. سرعت تولید 
بسیار مطلوب است و همکاران مدت قابل توجهی را صرف برداشت  های آزمایشی کردند، تا برای اولین بار سریال 
»حضرت موسی )ع(« در تاریخ تلویزیون و سینما به عنوان سریالی با فناوری بسیار پیشرفته تولید شود.« جبلی 

ادامه داد: »مجموعه »حضرت موسی )ع(« انقلابی فناورانه در تولید سینما و تلویزیون ایجاد خواهد کرد.«

شام ایرانی
  پخش:   پلتفرم فیلیمو

  کارگردان: سعید ابوطالب
  شرکت کنندگان: پژمان بازغی، امیرعلی 

نبویان، مجتبی شفیعی، سپند امیرسلیمانی، 
حسین رفیعی، امیر کربلایی زاده، عبدالله روا، 

الیکا عبدالرزاقی، مونا کرمی و ...
  محصول:ایران/ ۱4۰۳
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سامسونگ و اپل در صدر بازار موبایل

سامسونگ و اپل به اتفاق هم توانستند رتبه نخست پرفروش ترین برند گوشی 
در جهان را در سه ماه سوم سال 2024 به خود اختصاص دهند. طبق گزارش 
اولیه شرکت Canalys درباره بازار جهانی گوشی های هوشمند در سه ماهه 
سوم سال 2024، فروش گوشی های هوشمند به شکل سالانه و فصلی رشد 
داشته است. این گزارش نشان می دهد که مهم ترین عامل این رشد، چرخه 
جایگزینی دســتگاه های قدیمی بوده که از ماه ژوئیه تا ســپتامبر موجب 
رقابتی تر شدن بازار شده است. سامســونگ همچنان صدرنشین بازار باقی 
مانده، اما به سختی توانسته جایگاه اول خود را حفظ کند. چرا که شرکت اپل 
از نظر سهم بازار بسیار به سامسونگ نزدیک است. در واقع، با گرد کردن اعداد 
سهم بازار به درصد، هر دو شرکت سهمی برابر دارند. در نتیجه، سامسونگ 
و اپل همزمان پرفروش ترین برند گوشی در جهان به حساب می آیند. علاوه 
بر سامسونگ و اپل، شــرکت های شــیائومی، اوپو، و ویوو نیز در میان پنج 
تولیدکننده برتر قرار گرفتند. اما تمرکز اصلی بازار روی اپل بود. چرا که این 
شرکت آمریکایی بالاترین حجم فروش خود در سه ماهه سوم را تجربه کرد. 
تقاضای قوی برای آیفون 1۵ و دســتگاه های جدیدی که انتظار می رود به 
زودی با ویژگی های هوش مصنوعی اپل به روزرسانی شوند، از عوامل اصلی 
این افزایش فروش بودند. با این حال، دلیل اصلی رشــد اپل در بازار، تغییر 

تمرکز مشتریان به سمت دستگاه های پرمیوم بوده است.

نسل جدید کارت های گرافیک در راه است

 شــواهد امر گویای این موضوع اســت کــه کارت های گرافیکــی انویدیا
 RTX ۵0 نهایتاً تا سه ماهه اول سال 202۵ میلادی راهی بازار خواهند شد. 
اگر اخبار فناوری را در رسانه ســرگرمی دنبال کرده باشید، احتمالًا اطلاع 
دارید که شرکت انویدیا خود را برای آغاز نسل جدید کارت های گرافیک آماده 
می کند؛ کارت هایی با معماری بلک ول که ظاهرا به لطف ارتقای سخت افزارها 
و بازنگری در طراحی ها، از نظر عملکرد تفاوت زیادی با نســل های گذشته 
خواهند داشت. در همین راستا، ساعاتی پیش کانال برد )Board( که یکی 
از شــرکای تجاری انویدیا به شمار می رود، در پســت جدید خود به تاریخ 
عرضه کارت های گرافیکی بالارده و میان رده سری RTX ۵0 اشاره کرده که 
با استناد بر ادعای این منبع، به نظر می رسد این کارت ها در بازه های زمانی 
نسبتاً کوتاهی عرضه می شوند. به بیان دقیق تر، احتمالًا کارت های رده بالای 
RTX ۵090 و RTX ۵080 در ماه ژانویه سال 202۵ میلادی )دی یا بهمن 
ماه پیش رو( عرضه می شوند. همچنین، گویا مدل ۵090D برای بازار کشور 
چین نیز در همین بازه به بازار راه می یابد. همچنین، با گذشــت یک ماه از 
عرضه این کارت هــا، مدل اســتاندارد و Ti کارت گرافیک RTX ۵070 در 

دسترس گیمرها قرار می گیرد.

فرار کاربرهای توئیتر به بلواسکای
شــبکه اجتماعی بلواسکای، اخیراً در 
پی تغییــرات سیاســت های ایکس، 
شاهد افزایش چشــمگیری در تعداد 
کاربران خود بوده است. در 24 ساعت 
گذشــته، این پلتفرم توانست بیش از 
۵00 هزار کاربر جدید جذب کند. این 
افزایش ناگهانی پــس از اعلان ایکس 
درباره  تغییــرات در سیســتم بلاک 
کردن کاربران صورت گرفته اســت. 
چندی پیش ایکــس، تغییراتی را در 
سیســتم بلاک کردن خود اعلام کرد 
که طبق آن افراد بلاک شده می توانند 
پست های عمومی فرد بلاک کننده را 
مشــاهده کنند؛ ولی نمی توانند با آن ها تعامل داشته باشند. هرچند از نظر 
ایلان ماســک این سیاســت جدید می تواند در مواردی کمک کننده باشد؛ 
اما این تغییرات با نقدهای زیادی روبه رو شــده و حتی حامیان ماسک نیز 
نگرانی های خود را درباره  امنیت کاربــران ابراز کرده اند. به گزارش زومیت، 
شبکه اجتماعی بلواسکای به عنوان یک پلتفرم جدید و نوآورانه، توانست از 
این فرصت استفاده کند و کاربران ناراضی از ایکس را به سوی خود جذب کند. 
این پلتفرم به عنوان یک شــرکت عمومی مفید ثبت شده و خود را به عنوان 
یک شبکه اجتماعی غیرمتمرکز معرفی می کند. این ویژگی ها باعث شده تا 
بسیاری از کاربران بلواسکای را به عنوان یک جایگزین امن تر و شفاف تر برای 

ایکس درنظر بگیرند.

کسب درآمد با هوش 
مصنوعی

کسب درآمد و پولســازی با اســتفاده از هوش مصنوعی 
شاید برایتان عجیب باشــد اما دنیا تغییر کرده و امروز با 
استفاده از این ابزارها می توان به درآمد رسید. اپلیکیشن 
AI Trading ، برنامــه ای اســت که قرار اســت دنیای 
تجارت رمزارزها را دگرگون کند. احتمالا شــنیده اید که 
برخی افراد از طریق سرمایه گذاری درآمد کسب می کنند. 
اما ممکن اســت ندانید از کجا شــروع کنید. در گذشته، 
سرمایه گذاری مانند یک شغل تمام وقت به نظر می رسید 
که نسبت به سایر کسب وکارهای بسیاری از مردم، دانش و 
صبر بیشتری می طلبید. اکنون با فناوری هوش مصنوعی، 
سرمایه گذاری ساده تر از همیشه شده است. حتی اگر تجربه 
کمی دارید، هوش مصنوعی می تواند به شــما کمک کند، 
ضریب اشتباهات را کاهش و شانس خود را برای کسب سود 
افزایش دهید. سال گذشته، شاهد بودیم که شرکت های 
بزرگ، هوش مصنوعی را به روش هــای مختلف ترکیب و 
تقریبا در تمام جنبه هــای زندگی ما انقلابی ایجاد کردند. 
هوش مصنوعــی اکنون به بخش مهمــی از جهان تبدیل 
شده اســت؛ از اتومبیل های خودران و خانه های هوشمند 
گرفته تا وب سایت هایی که پاسخ های دقیقی به سوالات 
پیچیده می دهند. این پیشرفت ها زندگی را راحت تر کرده 
است، اما اگر هوش مصنوعی بتواند کارهای بیشتری انجام 
دهد، چه؟ اخیرا، برنامه نویسان روی یک هوش مصنوعی 
خاص به نــام AI Trading کار می کنند که می تواند به 
افراد عادی کمک کند تا پول در بیاورند و خطای انســانی 
را به حداقل برسانند. پتانســیل سود نیز بسیار زیاد است. 
این، دقیقا همان کاری است که این برنامه برای شما انجام 
می دهد؛ حتی زمانی که خواب هستید! تا کنون بزرگترین 
مزیت این اپلیکیشــن هوش مصنوعی حداقل کار دستی 
مورد نیاز اســت که به برخی از کاربران امکان می دهد تا 
147۵0پوند در ماه درآمد داشــته باشند که بسیار بالاتر 
از میانگین برنامه های مشابهی اســت که هزینه عضویت 
بالایی دارند. این برنامه دارای یک رابط کاربری ساده است، 
بنابراین هیچ دانش فنی یا تجربه ای مورد نیاز نیست. همراه 
با الگوریتمی است که به طور مستقل تعیین می کند کدام 
ارز یا سهام را بخرد و بفروشد تا سود را به حداکثر برساند. 
برداشت ها به سرعت، ظرف دو روز پس از درخواست شما 
پردازش می شــوند. روش های پرداخت مختلفی از جمله 
کارت، حساب های آنلاین و تراکنش های بانکی پشتیبانی 
می شود. برای استفاده از AI Trading، باید مقدار کمی 
از وجوه را به حساب خود واریز کنید تا اپلیکیشن پولساز 
هوش مصنوعی بتواند به طور خــودکار خرید و فروش ارز، 
سهام یا اوراق بهادار را برای دریافت سود آغاز کند. تمامی 
معاملات در زمان نســبتا کوتاهی از چنــد دقیقه تا چند 
ساعت انجام می شود. این اپلیکیشــن با تجزیه و تحلیل 
هزاران شاخص بازار، از تحلیل تکنیکال نمودارها گرفته تا 
اخبار جهانی که بر نوسانات نرخ ارز تاثیر می گذارند، تعیین 
می کند که کدام ارزها را بخرد و بفروشــد و چه زمانی این 
کار را انجام دهد. قدرت واقعی که این برنامه را از سایرین 
متمایز می کند، الگوریتم هوش مصنوعی پیشرفته آن است 
که هزاران سیگنال را در هر دقیقه تجزیه و تحلیل می کند 
و می تواند با دقتي فوق العــاده پیش بینی کند که در زمان 
مناسب چه چیزی را بخرد و بفروشــد تا به حداکثر سود 
برسد. این برنامه چندین ماه است که در نسخه بتا عرضه 
شده است و تنها حلقه کوچکی از افراد زمانی که ثبت نام ها 
برای اولین بار در دو ماه پیش باز شد، به آن دسترسی پیدا 
کردند. داده های اولیه نشان می دهد که میانگین سود هر 
کاربر کمی بیش از 14700پوند در ماه بوده است، اما این 
عمدتا به اندازه سرمایه گذاری و توسعه الگوریتم بستگی 
دارد که به گفتــه بنیانگذاران، روز بــه روز در حال بهبود 
است و در حال حاضر، میزان موفقیت آن 92درصد برآورد 
شده است. بنیانگذاران اپلیکیشن AI Trading تصمیم 
گرفتند که آن را در یک نسخه بتا در دسترس قرار دهند تا 
اپلیکیشن را برای الگوریتم های ماشینی آماده کنند. برای 
استفاده از این اپلیکیشن فقط یک حساب برای هر نفر باید 
ایجاد می شود. هنگام ثبت نام، مهم است که اطلاعات خود 
را درست بررســی کنید؛ زیرا دارنده  حساب احراز هویت 
می شود. سپس می توانید از برنامه استفاده کنید. نهایتا باید 
به این موضوع اشاره کرد که چنین شکلی از سرمایه گذاری 
آن هم توسط هوش مصنوعی در آینده ای نزدیک می تواند 
مشــکلاتی را هم به همراه داشته باشــد. جایی که تعداد 
زیادی از هوش مصنوعی هایی این چنین در بازار به شکل 
همزمان فعالیــت کرده و جریان های مصنوعی را شــکل 
می دهند. موضوعی که می تواند در سلامت و واقع گرایانه 

بودن بازار مدنظر تاثیر مستقیمی داشته باشد.

آیفون 1۶ هم اکنون با حداقل قیمت 800دلار 
در بازار قابل خرید اســت. این قیمت البته برای 
نسخه 128گیگابایت این گوشی است و اگر قصد 
داشته باشــید از حافظه بالاتر بهره مند شوید، 
باید به ترتیب 900 و 1100دلار پرداخت کنید. 
در عین حال، اگــر به دنبال یــک پرچمدار اپل 
با همین مشــخصات و اندازه ای بزرگتر باشید، 
آیفــون 1۶پلاس با صفحه نمایــش ۶/7 اینچ و 
شــروع قیمت 900دلار بهترین گزینه بازار در 
حال حاضر به شــمار می رود. با این وجود، اگر 
بتوانید اندکی صبر کنید، ممکن اســت بتوانید 
در سه ماه نخست ســال آینده آیفون اس ای 4 
را حداقل قیمت ۵00دلار که به مراتب پایین تر 
از آیفون 1۶ به شــمار می رود، تهیه کنید. نسل 
پیشین ســری آیفون اس ای اپل البته با شروع 
قیمت 430دلار روانه بازار شــد. بــا این وجود 
در ادامه متوجه خواهید شــد کــه قابلیت ها و 
مشخصات آیفون اس ای 202۵ ارزش 70دلار 

هزینه اضافی را خواهد داشت.

یکی از مشــکلات بزرگ آیفون اس ای 2022 
طراحی از مد افتــاده آن اســت. در دنیایی که 
طراحی گوشــی های موبایل به ســمت حذف 
تمامــی کلیدهــای فیزیکــی و ارائــه صفحه 
نمایش های لبه تــا لبه در حرکت اســت، این 
گوشی همچنان طراحی یک دهه پیش را ارائه 
کرده و تنها گوشــی آیفون مجهز به حسگر تاچ 
آیدی به شــمار می رود. این مشــکل قرار است 
ســال آینده به طــور کامل برطرف شــود؛ زیرا 
براساس شایعات، طراحی آیفون اس ای 4 بسیار 
شبیه به آیفون 14 بوده و از یک صفحه نمایش 
۶/1اینچ با حاشیه های بسیار باریک بهره خواهد 
برد. همچنین حسگر فیس آیدی اپل نیز در این 
گوشی جایگزین حسگر اثر انگشت خواهد شد. 
بنابراین آیفون اقتصادی سال آینده بیش از هر 
سال دیگری به نســخه های اصلی آیفون شبیه 
خواهد بود. این البته به معنای شــباهت کامل 
طراحی این دو گوشی نیســت؛ زیرا آیفون 1۶ 
هنوز دست بالاتر را نسبت به مدل ارزان قیمت 

خواهد داشــت. مهم ترین تفاوت این دو گوشی 
تجهیــز آیفون 1۶ به ناحیه کپســولی شــکل 
داینامیک آیلند خواهد بــود که از آیفون 14 به 
این پرچمداران افزوده شده و مورداستقبال هم 
قرار گرفت. از سوی دیگر، انتظار می رود آیفون 
اس ای 4 همچنان با تاچ قدیمی روانه بازار شود. 
علاوه بر این، اخبار پیرامون آیفون اس ای 202۵ 
همچنین حاکی از بازگشــت اســلایدر قطع و 
وصل کردن زنگ خور گوشی در آن هستند. به 
این ترتیب آیفون اقتصادی فاقد کلید برنامه پذیر 
اکشن باتن بوده و همچنین از کلید جدید کمرا 

کنترل نیز در آن خبری نخواهد بود.
اپل قبلا نشــان داده که از دســت و دلبازی در 
مشــخصات فنی آیفون های اقتصادی اش ابایی 
ندارد. این روند احتمالا سال آینده نیز ادامه دار 
خواهد بود و آیفون اس ای 4 با مشــخصات فنی 
قدرتمند هم تراز ســری آیفــون 1۶ روانه بازار 
خواهد شد. نسل پیشین این سری گوشی ها به 
همان تراشه A1۵ که در مدل پریمیوم آیفون 14 

به کار رفته بود مجهز شده بود و امسال نیز ظاهرا 
قرار اســت آیفون اس ای 4 با تراشــه پرچمدار 
A18 که در آیفون 1۶ به کار رفته رونمایی شود. 
این تراشــه علاوه بر اینکه فوق العــاده توانمند 
 Apple و ســریع اســت، پای هوش مصنوعی
Intelligence و قابلیت های استثنایی آن را 
به گوشــی های اقتصادی اپل باز خواهد کرد. از 
سوی دیگر، مارک گورمن از بلومبرگ همچنین 
خبــر داده که آیفــون اس ای ســال آینده اپل 
برای بهره بــردن از قابلیت های هوش مصنوعی 
اپل با ارتقای چشــمگیر در ظرفیت رم روبه رو 
شده و شــاهد تعبیه رم هشت گیگابایتي در آن 
خواهیم بود کــه دو برابر ظرفیت رم در نســل 
کنونی آن است. علاوه بر این، تغییر بسیار مهم 
دیگر برای آیفون اقتصادی اپــل، کوتاه کردن 
پای صفحه نمایش های ال سی دی از این سری 
گوشــی ها و اســتفاده از پانل اولد در آن هاست 
که رنگ های دقیق تر، مشــکی های واقعی تر و 
کنتراست بالاتر را برای آن ها به ارمغان خواهد 

آورد. البته نمی توان انتظار صفحه نمایش های 
پروموشــن اپل با نرخ رفرش 120هرتزی را در 
آیفون اس ای4 داشت. با این وجود حتی در این 
صورت نیــز انتظار می رود وضعیت دو گوشــی 
آیفون اس ای 4 و آیفــون 1۶ در بخش صفحه 
نمایش تقریبا یکسان باشــد. آیفون 1۶ امسال 
با دو دوربین در ماژول پشــت رونمایی شــده 
اســت. دوربین اصلی این گوشــی رزولوشنی 
48 مگاپیکســلی دارد؛ در حالی کــه دوربیــن 
فوق عریض 12مگاپیکســلی است و خبری هم 
از دوربیــن اختصاصی تله فوتو در آن نیســت. 
بزرگنمایــی دو برابری در آیفــون 1۶ از طریق 
ادغــام پیکســل ها رخ داده و لنز فــوق عریض 
12مگاپیکســلی این گوشــی نیز امسال برای 
نخســتین بار توانایی عکس برداری ماکرو را به 
کاربران این گوشی خواهد بخشید. از سوی دیگر 
می توان انتظار داشــت که آیفــون اس ای4 نیز 
همانند تمامی نسل های گذشته خود، بار دیگر با 
تنها یک دوربین در قسمت پشت روانه بازار شود.

  تحلیل 

استارتاپ آمریکایی REMspace مدعی شده که 
با استفاده از تجهیزاتی خاص، برای اولین بار ارتباط 
دو انسان در خواب را شبیه سازی کرده است. ارتباط 
میان انسان ها عموما در حالت خودآگاه و در بیداری 
کامل رخ می دهد اما بشر بارها ایده های خود را در 
قالب آمال و آرزو در قالب فیلم های سینمایی نشان 
 )Inception( داده اســت. نمونه آن فیلم تلقین
ساخته کریستوفر نولان است که محوریت داستان 
آن بر رویاها و ضمیر ناخودآگاه انســان می چرخد. 
حال یــک اســتارتاپ آمریکایی واقــع در ایالت 
کالیفرنیا آمریکا مدعی شــده که با استفاده از علم 
فیزیک، در حالت خواب و رویای شفاف ارتباط دو 
انســان با یکدیگر را عملی کرده است. این تحقیق 
پیشگامانه ممکن است علمی- تخیلی به نظر برسد، 
اما موفقیت آن راه های جدیدی را برای احتمالات 

حالت رویایی ذهن انســان باز می کنــد. به تازگی 
اســتاراپ REMspace مدعی شــده آزمایشی 
انجام داده است که طی آن دو نفر در حالت رویای 
شفاف پیامی ردوبدل کرده اند. هر فرد درگیر در این 
آزمایش به مکانیزمی متصل بــود که فعالیت مغز 
آنها را کنترل می کرد. این استارتاپ فناوری هایی 
برای بهبود خواب و رویای شــفاف فراهم می کند. 
رویای شفاف زمانی اســت که فرد می داند در رویا 
اســت و با این وجود، در آن وضعیت باقی می ماند. 
این حالت به نوعی یک هوشیاری عجیب در حالت 
رویای ناخودآگاه است. این شرکت به طور خاص از 
تجهیزاتی که به طور مخصوص طراحی شده بودند 
از جمله یک هدفون مخصوص، سرور، یک ماشین، 
وای فای و حســگر های مختلف اســتفاده کرد، اما 
هرگز فناوری بــه کار رفته را به طــور دقیق فاش 

نکرده است. این دستاورد یک نقطه عطف مهم در 
ارتباطات انسانی بی نظیر است که قبلا هرگز سابقه 
نداشته اســت. در این آزمایش، شرکت کنندگان 
در خانه های جدا خوابیدنــد و محققان کلمه را با 
اســتفاده از یک زبان خاص ابداع شده بین آنها، با 
اشعه تاباندند. البته شرکت دقیقا آشکار نکرده چه 
تجهیزاتی در آزمایش بــه کار رفته، اما اعلام کرد 
در این فرآیند یک ماشــینی به کار رفته که امواج 
مغزی شــرکت کنندگان و دیگر داده های زیستی 
آنها را ردیابی کرد. در این فرآیند سرور مخصوص 
می توانــد هنگامی که افــراد وارد وضعیت رویای 
شفاف می شــوند، آن را ردیابی کند و پیامی برای 
انتقال به آنها تولید کند. در طول رویای شــفاف، 
شخص اساســا آگاه اســت که این واقعی نیست. 
محققان مستقر در REMspace کالیفرنیا راهی 
را برای مهار آگاهی در طول حالت رویا شناسایی 
کرده اند که ارتباطات رویایی را به واقعیت تبدیل 
می کند. پس از آنکه سرور دریافت یکی از شرکت 

کنندگان در تحقیق وارد حالت رویای شفاف شده، 
واژه تصادفــی را با زبانی خاص تولیــد و از طریق 
هدفون مخصوص به وی منتقل کرد. شرکت کننده 
واژه مذکور را در خوابش تکرار کرد. سرور نیز این 
واکنــش را ذخیره کرد. حدود هشــت دقیقه بعد 
شرکت کننده دوم وارد وضعیت رویای شفاف شد. 
سرور پیام ذخیره شده از شرکت کننده اول را به او 
منتقل کرد. معمولا رمزگذاری و رمزگشایی پیام 
در حالت رویا رخ می دهد. ایــن موضوع منجر به 
 REMspace شد که  Remmyo فرمولاسیون
آن را اولین زبان الکترومیوگرافی تفســیر شده از 
طریق حســگرهای مختلف می نامد. این در اصل 
یک زبان رویایی است که در رویاهای شفاف و فلج 
خواب استفاده می شــود. این زبان پتانسیل آن را 
دارد که اسرار بیشــتری از حالت رویایی باز کند. 
در صورت تاییدشــدن این فنــاوری، نقطه عطف 
مهمی در تحقیقات روی خواب حاصل می شــود 
و در زمینه درمان ســلامت مغــزی، مهارت های 

آموزشی و ... کاربرد خواهد داشت. انجام آزمایش 
در وضعیت رویای شفاف به افراد اجازه می دهد تا به 
جای تعامل تصادفی با دنیای رویا، بدون هیچگونه 
حس کنترلی، در رویا های خود اعمالی انجام دهند. 
نهایتا باید به این مسئله توجه داشت که آزمایش و 
فرآیند صورت گرفته در یک محیط کنترل شده به 

سرانجام و نتیجه مطلوب رسیده و باید در آینده چه 
پارامترهای خارجی دیگری برای چنین تکنولوژی 
در نظر گرفته می شود. موضوعی که شاید روزی به 
حدی پیشــرفت کند که بتوان چیزی شبیه به آن 
چه در فیلم Inception  دیده بودیم را در زندگی 

واقعی تجربه کنیم.

ذرهبین
رضانوبخت

 
  آتلیه

هرسالشایدبیشازهزارانبازیدرنقاطمختلفدنیامنتشرمیشود.بازیهاییکهشایدحتیاسمبرخیازآنهاراهمنشنویدامامخاطبینخاصخودرادارند.هرهفتهدربخشآتلیهسعیمیکنیمبهجدیدترینبازیهایمنتشرشدهدریکهفتهاخیربپردازیم.
ازآثارپرهزینهوجدیبرایکنسولهاوکامپیوترگرفتهتابازیهاییکهبرایپلتفرمهایهمراهمنتشرمیشوند. این هفته چی بازی کنیم؟

Metaphor:ReFantazio
Atlus           سازنده
94          متوسط امتیاز

سالهابودکهاستودیوAtlusتمام
تمرکزخودرارویتوسعهنسخههای

مختلفمجموعهبازیمحبوب
Personaقراردادهبوداماحالااین
فرصتدراختیارشانقرارگرفتهتا
هنرخودرادرعنوانیکاملاجدیدبه
Metaphorنمایشبگذارند.بازی
دقیقاهمچوندیگرساختههای

Atlusدرژانرنقشآفرینیژاپنیقرار
گرفتهوبهشکلنوبتیدنبالمیشود.


GoPlaneRush

E-Studio           سازنده
100هزار          متوسط امتیاز

اکثربازیهاییکهرویموبایل
عرضهمیشوندوکنترلهواپیما
یاسفینهایرابرعهدهشماقرار
میدهند،جریانخودرابهشکل
OnRailدنبالمیکند.شکلیاز

گیمپلیکهطیآنشمافقطکنترل
حرکتبهچپیاراستدارید.
اینجااماسازندگانبازیکمی

بلندپروازیکردهوکنترلکامل
یکهواپیماالبتههمچناناززاویه
دیددوبعدیرابرعهدهشماقرار

دادهاند.

تلقین؛ از هالیوود تا دنیای واقعی
  بررسی کوتاه

ادامه ای ناامیدکننده برای انحصاری بزرگ


RoadsideEmpire

HighcoreLabs           سازنده
100هزار          متوسط امتیاز

درروزهاییکهمشاغلمختلفتبدیلبهمحوریتبازیهای
RoadsideEmpire،ویدئوییبهخصوصرویموبایلهاشدهاند
بهشماکنترلیکمجموعهرفاهیجادهایرامیدهد.جاییکه

گیمرکارخودرابامدیریتیکپمپبنزینشروعکردهودرادامه
میتواندامپراطوریخودرابارستورانومراکزتفریحیتکمیل

کند.


Neva

NomadaStudio           سازنده
87          متوسط امتیاز

GrisباانتشاربازیNomadaچندسالپیشبودکهاستودیو
بهیکبارهدرکانونتوجهگیمرهاقرارگرفت.اثریکهتمام

تمرکزخودرارویارائهیکتجربههنریوخاصقراردادهبود
ودراینمسیرموفقبود.اکنونامانوبتبهساختهجدیدآنها
یعنیNevaرسیدهکهبازهمهمانرویکردرادنبالکردهو

البتهموفقهمظاهرشده.

تقریبا یکسال پیش بازی Starfield عرضه شد و بعد 
 Bethesda از تجربه بازی، با خود می گفتم که شاید
دیگر آن استودیویی نباشــد که آثار به یادماندنی ای 
مثل Skyrim یا Oblivion را ســاخته، اما هنوز 
هم می داند که چطور دل حداقل طرفداران خودش 
را به دست آورد. با همین ذهنیت و خوش بینی سراغ 
اولین بســته گســترش دهنده بازی Starfield  با 
نــام Shattered Space هم رفتــم و چیزی جز 
 Va’ruun’kai ناامیدی عایدم نشد. بازی در سیاره
جریان دارد و بعــد از یک مقدمه کوتــاه و نه چندان 
جذاب، کاراکتر شما وارد این سیاره می شود که تنها 
ســیاره جدید بازی در DLC اســت. با اینکه سیاره 
جدید واروون کای از نظر بصری کمی متفاوت است و 
زیبایی های خود را دارد، اما این تفاوت صرفا در پوسته 
بازی محدود می شود و عملا شاهد هیچ چیز منحصر 

به فردی در خود ســیاره نیســتیم. تمام فعالیت ها، 
مکان ها، و ماموریت های جانبی قبلا هم در بازی وجود 
 Starfield: Shattered Space داشــته اند و در
صرفا شاهد اسپم شدن بیشــتر فعالیت های جانبیِ 
 ،Starfield  شده هســتیم. مثل خود Generate
متاسفانه بســته الحاقی Shattered Space هم 
روی موضوع »فرد برگزیده« مانــور می دهد و از هر 
کاراکتری که در شهر حضور دارد می شنویم که چطور 
کاراکتر شما همان Chosen One  است که قرن ها 
خبری ازش نبــوده و حالا به ناگهان پیدایش شــده 
است. بعد از این آغاز خسته و بی حال، بازی شروع به 
معرفی جزئیات داستانی می کند که حقیقتا اگر خود 
Starfield را دنبال کرده باشید، برایتان ناامیدکننده 
 Va’ruun خاندان  Starfield خواهد بود. در بازی
یکی از رمز و رازهای بازی بود که جزئیات زیادی در 

خصوص آنها نمی دانستیم و همه از این می گفتند که 
چطور این خاندان ســال ها پیش به تبعیت از خدای 
خود، مار بزرگ، سلســله جنگ هایی را در کهکشان 
آغاز کرده اند تــا با فتح ســیاره های جدید، به هدف 
غایی خود که اعلای کلمه مار بزرگ اســت برسند. 
این پیش زمینه داستانی از خاندان Va’ruun شاید 
باعث شــده بود که بیش از هر Faction  دیگری در 
بازی، به این گروه علاقه مند شوم و وقتی فهمیدم که 
Starfield: Shattered Space  هم قرار اســت 
حول این خاندان بچرخد، واقعا خوشحال شده بودم. 
متاسفانه بازی تمام این داســتان ها را کنار گذاشته 
و ترجیح داده یک قصه ی شــل و بی رمق از خاندان 
مرموز وارون تعریف کند. در ابتدا به شما گفته می شود 
که تمامی کسانی که با لقب خاندان وارون دیده اید، 
مجرم و خلافکاری بیش نیستند و اعضای اصلی این 
خاندان بسیار صلح طلب و مهربان اند؛ دقیقا خلاف آن 
چیزی که بازی اصلی از این خاندان به ما نشان داده 
بود. بعد از این، مشــخص می شود که خود خاندان از 

سه خانواده بزرگ تشکیل شــده که هر کدام بخشی 
از امور سیاســی و نظامی را برعهده دارند که وظیفه 
شما در دی ال ســی Shattered Space، خدمت 
به این سه خانواده اســت، چرا که »همه باید خدمت 
کنند!« همانطور که حتما می دانید، یار و همراه شما 
در بازی های نقش آفرینی همیشه نقش پررنگی دارد 
و حتی اگر حضور فعالی در داســتان اصلی نداشــته 
باشــد، با دیالوگ ها و اظهارنظرهای جالب می تواند 
 Starfield: تُن بازی را تغییر دهد. متاســفانه بازی
Shattered Space نه تنها هیــچ یار جدیدی به 
بازی اضافه نکرده )که در نوع خود واقعا عجیب است 
و این حدس که شــاید Shattered Space صرفا 
یک خط داستانی فرعی برای بازی اصلی بوده و بعدا 
حذف شده را تقویت می کند(، بلکه حداقل شخصیت 
آندرجا را هم برای دی ال سی تغییر نداده. آندرجا که 
از اعضای Constellation اســت، در بازی اصلی 
خود را یکی از اعضای خاندان وارون معرفی می کند 
 Starfield: Shattered و کمترین انتظاری که از

Space  می رفت این بود که حداقل آندرجا را تبدیل 
به یار مناسب شما در دی ال سی کند، اما هیچ تفاوتی 
بین آوردن آندرجا یا ســارا مورگان یا باقی همراه ها 
وجود ندارد و در نهایت همه شــان به دیالوگ های از 
پیش آماده شده بسنده می کنند. اگر قصد تجربه بازی 
 Shattered استارفیلد را دارید، اصلا به بود و نبود

Space فکر نکنید. این بســته قابل دانلود را شــاید 
 Bethesda بتوان از ضعیف ترین بسته های الحاقی
دانست که شــاید اگر وجود نداشــت، خوشحال تر 
بودیم. پیشنهاد من این است که از بازی اصلی لذت 
ببرید و به هیچ وجه فکر خرید DLC را هم در ذهن 

نداشته باشید.


Diablo4VesselofHatred

Blizzard           سازنده
84          متوسط امتیاز

یکسالبعدازانتشاراولیهدیابلو4،حالانوبتبه
عرضهاولینبستهالحاقیآنشدهکهتحتعنوان

VesselofHatredشناختهمیشود.دراین
محتوایجدیدشاهدادامهایبرایخطداستانی
بازیاصلیهستیمکهالبتهبایککلاسجدیددر

انتخابشخصیتهمهمراهشدهاست.دراینبسته
همچنینمحیطهایجدیدیدربازیقرارگرفته.

  بی سیم

گوگل در آستانه تحولی بزرگ
در یک تحول قابل توجه در دنیای فناوری، گوگل اعلام کرده اســت که تغییرات 
گسترده ای در ســاختار مدیریتی خود ایجاد خواهد کرد. این تغییرات که با هدف 
تقویت تمرکز بر هوش مصنوعی و بهبود کارایی شرکت صورت می گیرد، نشان از 
آمادگی گوگل برای ورود به فصل جدیدی از رقابت در بازار فناوری دارد. پراباکار 
راگهاوان، یکی از چهره های کلیدی گوگل، از ســمت خود به عنوان معاون ارشد و 
مسئول بخش های جستجو، تبلیغات و سایر بخش های مهم کناره گیری کرده و به 
عنوان مدیر ارشد فناوری منصوب شــده است. این تغییر نشان می دهد که گوگل 
به دنبال تقویت زیرساخت های فنی خود و ایجاد نوآوری های بیشتر در این حوزه 
اســت. نیک فاکس، یکی از همکاران نزدیک راگهاوان، جایگزین وی خواهد شد. 
به گزارش آی تی رسان، فاکس که سابقه درخشانی در راه اندازی محصولات موفق 
مانند Google Fi و پیام رسانی RCS دارد، مسئولیت هدایت بخش های جستجو، 
تبلیغات، جغرافیا و تجارت گوگل را بر عهــده خواهد گرفت. علاوه بر تغییرات در 
سطح مدیریت ارشــد، گوگل تغییرات دیگری نیز در ساختار سازمانی خود ایجاد 
کرده است. از جمله این تغییرات می توان به ادغام بخش مسئول برنامه جمنای با 
گوگل دیپ مایند و ادغام تیم گوگل اسیستنت با اداره پلتفرم ها و دستگاه ها اشاره 
کرد. این تغییرات نشان می دهد که گوگل قصد دارد با تمرکز بر هوش مصنوعی، 
محصولات و خدمات خود را به سطح بالاتری برساند. کارشناسان معتقدند که این 
تغییرات در شرایطی صورت می گیرد که گوگل با چالش های جدی در بازار فناوری 
روبه رو است. از یک ســو، رقابت شدید با شــرکت های بزرگ فناوری مانند متا و 
مایکروسافت، و از سوی دیگر، فشارهای نظارتی بر این شرکت، گوگل را مجبور کرده 
است تا برای حفظ موقعیت خود در بازار، تغییرات اساسی ایجاد کند. این تغییرات 
در ساختار مدیریتی و ســازمانی گوگل می تواند تأثیر قابل توجهی بر کاربران این 
شرکت داشته باشد. با تمرکز بیشتر بر هوش مصنوعی، می توان انتظار داشت که 
محصولات و خدمات گوگل هوشمندتر و شخصی تر شوند. همچنین، این تغییرات 

می تواند منجر به بهبود تجربه کاربری و ارائه خدمات بهتر به کاربران شود.

آیفون مناطق محروم!
بررسی تمامی شایعات پیرامون محصول اقتصادی اپل

تاییدعرضهاسپایدرمن2
برایکامپیوتر

استودیو»اینسامنیاک«تاییدکرد
کهاسپایدرمن2برایکامپیوترهای
شخصیمنتشرخواهدشد.همچنین
گفتهشدهکهاینبازیهیچمحتوای

داستانیاضافیدریافتنخواهد
کرد.ساختهاینسامنیاکدرتاریخ
30ژانویهبرایرایانههایشخصی
عرضهمیشود.اینبازیدراستیم
وفروشگاهاپیکگیمزدردسترس

خواهدبود.استودیوNixxesدرکنار
InsomniacGamesبرایتوسعهو

بهینهسازینسخهرایانهشخصیبازی
Marvel’sهمکاریمیکنند.بازی

2Spider-Manبامجموعهای
ازویژگیهایپیشرفتهبرایرایانه
شخصیمنتشرخواهدشد.نسخه

رایانهشخصیدارایگزینههای»ری
ترسینگ«پیشرفتهاست.اینعنوان
همچنیندارایپشتیبانیازصفحه

نمایشفوقعریضوگزینههای
گرافیکیمتعددخواهدبود.

گ
الو

آن

SilentHillارســلانخودی|امیرپایدار|برایمدتیطولانی،طرفدارانسریبازی
منتظرلحظهایبودندتاتحرکیبرایاینمجموعهدوستداشتنیازسمتكوناميصورت
بگیرد.آنهادرســال2014وبادمویبینظیرP.TازHideoKojimaتامرزدرآغوش
کشیدنعنوانیدیگرازاینسریبازیپیشرفتندکهبهدلیلاختلافكوجیماوكونامي
بهبنبستخورد.امانسلنهمکنسولهاکهدرآنبازیهایبسیاریدرقالبریمِیکیا
ریمستر،دوبارهعرضهمیشدند،برایطرفدارانسایلنتهیلنیزخوشیمنبود.آنها
قراربودنسخهریمِیکیکیازبهترینبازیهایترســناکروانشناختیتاریخیعنی
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شکلخواهدگرفت.

بسیاری از طرفداران سایلنت هیل، از نگاه بلوبرتیم 
به گیم پلی و چهره برخی شــخصیت ها )مشــخصا 
شخصیت آنجلا(، رضایت چندانی نداشتند و معتقد 
بودند که این اســتودیو، چهره این شــخصیت ها را 
از قصد زشــت طراحی کرده تا با برخی جریان های 
فرهنگی، اجتماعی و سیاسی همراه شود. از عرضه 
سایلنت هیل2 روی کنســول پلي استیشن2 بیش 
از دو دهه گذشــته است. سه نســل از کنسول ها با 
پیشرفت های تکنولوژیک آمده  و بازی ها از جنبه های 
مختلف فنی و هنری پیشرفت های فراوانی کرده اند. 
حالا، در نســلی کــه بازی هــای موردعلاقه مان، 
یک به یک همچــون زامبی هــا از دل خاک بیرون 
می آیند و برایمان دســت تکان می دهند، نوبت به 
سایلنت هیل رسیده تا نسخه  ریمِیک داشته باشد. 
دو دهه پیشــرفت فنی، اولین چیزی اســت که در 
سایلنت هیل2 به چشم می آید. گرافیک فنی بازی 
که با استفاده از Unreal Engine ۵ جان گرفته، 
مثال زدنی اســت. اولین پیشــرفت را در کات سین 
ابتدایی بازی می توان دید؛ یعنی لحظه ای که جیمز 
خود را در آینه نگاه می کند. کات سین های CGI و 
از پیش رندر شــده، جای خود را به کات سین هایی 
داده اند که بــا موتــور Unreal Engine ۵ و به 
صورت ریِل تایم رندر و نمایش داده می شــوند. این 
کات سین ها به لطف سایه زنی های پیشرفته و تعامل 

نور با پوست و پارچه و از همه مهم تر انیمیشن های 
مثال زدنی چهره ها، ظرافت بی نظیری پیدا کرده اند. 
هر کات ســین با وفاداری به نســخه اصلی خود، با 
استفاده از Motion Capture  بازسازی شده و 
این مسئله، سبب واقعی ترشدن رفتار شخصیت ها 
در کات سین ها شده است. تمام این ها را صداگذاری 
درجه یــک هر یک از شــخصیت ها کامــل کرده. 
همان قدر که حالت هایــی هم چون اضطراب، ترس 
و عدم اطمینان را می توان در چهره های شخصیت ها 
دید، در لحن و صدایشان نیز می توان حسشان کرد. 
تردید در کلام و لرزش صدای ناشــی از عدم اعتماد 
به نفس شــخصیت ها یا کوتاه کردن جملاتشــان 
به خاطر ترس از محیط ناشناخته اطرافشان، نکاتی 
است که شخصیت پردازی ســایلنت هیل2 را کامل 
کرده. امری که آن را مدیون صداگذاری فوق العاده 

شخصیت هاست.
اما آنچه نسخه پلي استیشــن2 این بازی را جذاب 
می کرد، نه زرق و برق محیط و شات های هنری اش، 
بلکه اتمسفر بی نظیر آن بود. فضایی که نسخه 2001 
بازی ســایلنت هیل2 خلق می کرد، ترس و آرامش 
را به طور هم زمان به گیمر تزریــق می کرد. اگر در 
ســری Resident Evil با زامبی ها می جنگیدیم، 
در ســایلنت هیل، نبرد اصلی با شــیاطین درونی 
بود. این عذاب وجدان و مجــازات برای گناهان هر 

شــخصیت بود که موجودات شهر ســایلنت هیل 
را ترســناک می کرد. همه چیز، از محیط گرفته تا 
موجودات بازی، جلوه ای از شــخصیت اصلی بودند 
که با پیش روی در داستان، زوایای آن روشن می شد. 
این جلوه روان شناختی بی نظیر بازی، سبب پیدایش 
حال و هوایی مرموز شده بود که به سبب ناشناخته 
بودن اش، از آن می ترســیدیم. این جلوه دلهره آور 
با استفاده قدرت ســخت افزاری پلي استیشن2 در 
آن زمان ساخته شــده  بود و شــاید یکی از دلایل 
ترسناک بودنش، تصویری بود که در نمایشگرهای 
قدیمی CRT در زمان ارائه می داد. تجربه نســخه 
اصلی سایلنت هیل2 در آن زمان، شبیه به تماشای 
یک فیلم وحشتناک در دستگاه VHS بود. بازتولید 
وفادارانه فضای تولید شده در نسخه اصلی با توجه 
به دوربین جدید و نیز تغییر ســلیقه هواداران ژانر 
وحشت، امری سخت به نظر می رســد که نیازمند 
رویکری جدید و بهره گیــری از تکنولوژی های روز 
است. امری که استودیوی ســازنده نیز به آن توجه 

کرده. آن ها افکت های Film Grain ســنگین و 
فضای فیلم های ترســناک قدیمی در VHS را در 
نسخه ریمیک کنار گذاشــته  و رویکردی مدرن تر 
و پر زرق و برق تر از نسخه اصلی در پیش گرفته اند. 
چیزی که در اولین نگاه به تریلر ریمیک، هواداران 

بازی را نگران کرده بود.
پازل های جذاب نسخه اصلی که نقطه قوت گیم پلی 
آن بودند، در این نســخه نیز وجود دارند. پازل ها 
به خوبــی در جریــان گیم پلی عرضه می شــوند. 
جســت وجو بــرای ســرنخ های هرکــدام از این 
پازل ها با محیط های وحشــتناک بازی ترکیب و 
به بزرگ ترین چرخ دنده گیم پلی در کنار اکشــن، 
تبدیل می شــود. تلاش برای یافتن سرنخ و عناصر 
پازل ها با تصمیمات غیرمنطقی شــخصیت ها در 
آثار ترســناک که همه از پشــت نمایشگرهایمان 
قضاوتشــان می کنیم، همراه اســت. بازتولید آثار 
کلاسیکی که طرفداران قدیمی اش روی آن غیرت 
دارند، امری بســیار دشوار اســت. سایلنت هیل2 

عنوانی انقلابی بود که با تعریف مسیری جدید در 
ژانر وحشت، شاخه ای پیچیده و درگیر با موضوعات 
روان شــناختی را پیش روی گیمر قرار می داد که 
آن ها را به شکلی جدید می ترساند. حفظ روح این 
اثر و بازتولید آن با استانداردهای مدرن بازیسازی، 
کاری بسیار دشوار اســت. همان طور که در تریلر 
ریمِیک این بازی دیدیم، هواداران به سرعت علیه 
این ریمیک و مســیر تولیدش جبهه گرفتند. اما 
اســتودیو بلوبرتیم خلاف جبهه گیری ها و سختی 
بی انــدازه در حفظ روح یک اثر کلاســیک، موفق 
می شــود تا ریمِیکی وفادارانه و مــدرن از یکی از 
بهترین بازی های ترسناک روان شناختی تاریخ ارائه 
کند. آن ها با استفاده از تکنولوژی روز، سایلنت هیل 
2 را آن طور که در ذهنمان تصور می کردیم پیش 
رویمان قرار می دهند و با بهینه کردن مکانیک های 
بازی متناســب بــا ســلیقه مــدرن، نه تنها یک 
تجدیدخاطره بی نظیر، بلکه یک اثر مدرن شایسته 

تقدیر در ژانر وحشت عرضه می کنند.

تعریفی دوباره از ژانر ترس در تپه خاموش
نقد و بررسی نسخه بازسازی شده بازی »سایلنت هیل2«
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   گزارش

از واکنش مطبوعات انگلیســی می توان متوجه شد 
انتخاب توماس توخل به عنوان ســرمربی جدید تیم 
ملی این کشــور اســتقبال چندان زیادی به همراه 
نداشته است. دلیل این عدم اســتقبال کاملًا روشن 
اســت؛ توماس توخل نه تنها انگلیســی نیست، بلکه 
آلمانی اســت و میزان محبوبیتِ فوتبــال آلمانی در 
موطن فوتبال، شناخته شده اســت. به همین دلیل 
برخی روزنامه ها از انتخاب توخل با عنوان »روزی سیاه 
برای انگلستان« یاد کرده اند. با این همه، این پرسش 
مطرح می شــود که کدام مربی انگلیسی می توانست 

انتخاب بهتری باشد؟
بی تردید دلایل قانع کننده ای به نفع یا علیه توماس 
توخل برای نشســتن روی نیمکت انگلستان وجود 
دارد، دلایلی که در ســال های اخیر به خوبی آشکار 
شده اند. از منظر فوتبالی، توماس توخل یک متخصص 
به شمار می رود. او سه سال پیش هدایت چلسی - که 
در آن زمان اوضاع آشفته ای داشت - را بر عهده گرفت 
و توانســت با ایده های خود ظرف مدت چند ماه این 
تیم را از رده دهم به رده چهارم رقابت های لیگ برتر و 
همچنین قهرمانی در لیگ قهرمانان اروپا برساند. این 
دو اتفاق فارغ از ملیتش در انگلســتان مثبت ارزیابی 
شده اند و شــهرت بالایی را برای او در این کشور به 
ارمغان آوردند؛ به ویژه این که ایستادن بر بام فوتبال 
باشــگاهی در اروپا و پیروزی در فینــال مقابل تیم 

گواردیولا، هرگز تصادفی نبوده است.

با این وجود، نحوه ســرمربیگری او در بایرن مونیخ 
انتقادات فراوانی را به همراه داشته و بی تردید توخل 
مســئول اولین فصل بدون عنوانِ مونیخی ها، پس از 
بیش از یک دهه اســت. از نمایش های ضعیف تیم، 
انتقادات آشکار از بازیکنان و درگیری با کارشناسان 
می توان به عنوان سایر نقاط ضعف در دوران حضور 

این سرمربی در مونیخ نام برد.
پرسشــی که حال مطرح می شــود این است که آیا 
توماس توخل و سه شیرها، مناسب یکدیگر هستند؟ 
مقایسه میان انگلستان و بایرن مونیخ چندان منطقی 
نیســت چون کار در ســطح ملی اصطکاک با تنش 
کمتری به همراه اســت. این یعنی ســرمربی دیگر 
نیازی به حضور مرتب و پاســخگویی همیشــگی به 
مطبوعات ندارد و به همین دلیل حساسیت او نسبت 
به نظریات کارشناســان کمتر می شــود و همچنین 
برای خرید بازیکنان جدید با مدیران باشــگاه دچار 
اختلاف نمی شــود چون خودش مســئول انتخاب 

بازیکنان است.
از این گذشــته، هری کین به عنوان کاپیتان تیم که 
از سابقه همکاری با توخل در مونیخ برخوردار است، 
یکی از حامیان او به شــمار مــی رود. توخل کادری 
فوق العاده در تیم ملی انگلســتان در اختیار خواهد 
داشت، تیمی که تنها نیازمند ایده ای روشن از فوتبال 
است و بی تردید توخل می تواند خلاف سرمربی سابق 

انگلستان، چنین ایده ای را به تیم انتقال

دهد.
این سرمربی آلمانی به احتمال فراوان همانند دوران 
حضور خود در چلســی از چیدمان  1-2-4-3 بهره 
خواهد برد، چیدمانی که امکان استفاده از بازیکنان 
بیشتری در بخش تهاجمی را فراهم می آورد )بازیکنان 
خارق العاده ای نظیر فیل فودن، جود بلینگام و کول 
پالمر( و همچنین به ســاختار دفاعی تیم نیز ثبات 
می بخشــد. توماس توخل به انــدازه کافی باهوش 
اســت که رفتاری فروتنانه و متواضعانه در انگلستان 
داشــته باشــد؛ رفتاری که او در مونیخ از خود نشان 
نمی داد. البته این مسئله را می بایست بخشی از رفتار 

صادقانه اش در بیان آشکارِ حقایق تلخ دانست.
توخل به خوبی می داند که دوره حضورش در تیم ملی 
انگلستان تنها در صورتی مســتمر خواهد بود که او 
بتواند این مسیر  را با بازیکنان به صورت مشترک طی 
کند و به همین دلیل، انتقاد از بازیکنان چه به صورت 
علنی و چه در داخل تیم، چندان ســودمند نخواهد 
بود. با این همه، با توجه به حضور همزمان نسلی عالی 
و مستعد و سرمربی ای با کیفیت و بادانش، می تواند 
شانس انگلســتان را برای فتح جام جهانی 2026 و 
پایان  دادن به انتظاری 60 ساله بسیار افزایش دهد؛ 
اتفاقی که اگر توسط یک آلمانی رقم زده شود، برای 
انگلیســی ها طعم متفاوتی خواهد داشت. به همین 
دلیل شاید در آینده از شانزدهم اکتبر 2024 به عنوان 

روزی خوب برای انگلستان یاد شود.

   وقت کم
یکــی از بزرگ تریــن انتقاداتی که هــواداران 
اســتقلال از مدیران باشگاه داشــتند، از دست 
دادن دو فیفادی برای تغییــر مربی بود. در این 
دو مقطع، موسیمانه یا هر مربی خارجی دیگری 
می توانست تیمش را در تمرینات به خوبی زیر 
نظر بگیرد و حداقل با داشته های خودش آشنا 
شود. با توجه به اینکه استقلال ملی پوشان زیادی 
هم نداشت، سرمربی جدید می توانست تا حدود 
زیادی با شرایط تیمش آشنا شود و در این مدت 
با یکی دو بازی نسبتا آسان مثل بازی با هوادار، 
ذوب آهن و حتی السدی که دیگر آن ابرقدرت 
چند سال اخیر نیســت، برای خودش فرصت 
بخرد. اما حالا تیم او سه شنبه باید مقابل النصر 
عربستان قرار بگیرد و چند روز بعد در خرم آباد 
با خیبر روبرو شــود. بعد هم بــازی با تراکتور و 
الهلال فرا می رسد و مشکل بزرگ اینکه فاصله 
این بازی ها بیشــتر از 5 روز نیســت. تا ماه بعد 
هم خبری از فیفادی نیست و موسیمانه باید در 

کمترین زمان ممکن، تیمش را بشناسد و بسازد 
و به هواداران ارائه کند. چیزی که کار را سخت تر 
هم می کند این است که موسیمانه هنوز به ایران 
نیامده و گفته می شود در بازی مقابل النصر هم 

روی نیمکت استقلال نخواهد نشست! 
   بازی های سخت

وقتی یک مربی هرچند باکارنامه، وارد کشوری 
جدید و فضایی جدید می شود و می بیند تیمی 
که تحویل گرفته در 3 بــازی از 4 بازی آخرش 
شکســت خورده، ترجیح می دهــد تیمش در 
روزهای ابتدایی با حریفانی نه چندان قدرتمند 
روبرو شود تا احتمال تکرار نتایج ضعیف یا حتی 
بدتر از قبل کمتر شود. اما موسیمانه از این لحاظ 
اصلا مربی خوش شانسی نیســت. استقلال در 
روزهای آینده با تیم هایی مثل النصر عربستان، 
الهلال عربستان و تراکتور ایران روبرو شود. حتی 
تیمی مثــل خیبر خرم آباد هم حریف آســانی 
برای آبی ها به شــمار نمی رود. دو قدرت بزرگ 
و بین المللی کشــور عربستان با ســتاره هایی 
حسرت برانگیز و تراکتوری که به نظر می رسد از 

تمام تراکتورهای چند سال اخیر بهتر و کامل تر 
و خطرناک تر است، می توانند روزهای سختی را 
برای موسیمانه رقم بزنند. النصر که در 6 بازی 
آخر خود پیروز شــده، الهلال هم 14 بازی آخر 
خود در تمام تورنمنت ها را با پیروزی پشت سر 
گذاشته است. قطعا موســیمانه ترجیح می داد 
اســتقلال در روزهای پیش رو با تیم هایی مثل 
الغرافه، الشرطه، هوادار و نساجی روبرو شود اما 
حالا این احتمال وجود دارد که استقلال در یک 
یا چند بازی پیش رویش شکست هایی پرگل و 

تحقیرآمیز را تجربه کند.
   زمین های بد

یکی از مشخصه های تیم های موسیمانه، بازی 
بابرنامه روی زمین و مالکانه است. او چند سال 
پیش که با تیمش یعنی الاهلی مصر باید مقابل 
الهلال عربســتان پرســتاره قرار می گرفت، در 
نشســت خبری قبل از بازی گفتــه بود که اگر 
بازیکنانش توپ را در این بازی به الهلال واگذار 
کند، نابود خواهد شــد. اتفاقا در همین بازی، 
نمایش بازیکنان الاهلی مصر به شکلی بود که به 

خوبی توپ را در اختیار گرفتند و در نهایت موفق 
شدند با 4 گل الهلال را درهم بکوبند و در جام 
جهانی باشگاه ها، سوم شــوند. موسیمانه نشان 
داده که بیشتر از هر چیزی به بازی مالکانه علاقه 
دارد و می تواند با این ســبک بازی نتایج خوبی 
هم بگیرد اما او برای اجرای برنامه هایش و سبک 
مورد علاقه اش در ایران کار ســختی در پیش 
دارد. تقریبا تک تک زمین های مورد اســتفاده 
در لیگ برتر ایران وضعیت نامناســبی دارند و 
فرصت ارائه بازی مالکانه و روی زمین را به تیم ها 
نمی دهند. موسیمانه یا باید به طور موقت سبک 
مورد نظرش را کنار بگذارد و به سیستمی روی 
بیاورد که باعث ابقای او شود یا باید پیه همه چیز 
را به تنش بمالد و به سبک مورد علاقه اش در این 

زمین ها وفادار بماند.
   هوادار خسته و کم حوصله

درست اســت که هواداران اســتقلال از حضور 
موســیمانه در تیم شــان اســتقبال کرده اند. 
درست اســت که آنها از کارنامه پر از جام او به 
وجد آمده انــد و قابل پیش بینی اســت که در 

روزهای ابتدایی به شدت او را تشویق کنند، حتی 
اگر با باخت و نتایج بد شــروع کند؛ اما واقعیت 
این است که هواداران اســتقلال دیگر حوصله 
شکســت های زیاد و نتایج ضعیف را ندارند. با 
توجه به سال های طولانی ناکامی و پایین بودن 
در جدول از پرسپولیس در این مدت، صبر آنها 
به پایان رسیده اســت. آنها منتظرند که هر چه 
زودتر تیم شان پیشــرفت کند و نتیجه بگیرد. 
البته موســیمانه تقریبا از این فضایی که وجود 
دارد بی خبر است و شــاید عجله ای برای بهتر 
کردن کیفیت بازی و نتایج اســتقلال نداشته 
باشــد و بخواهد همه چیز را با آرامش درست 
کند اما هواداران اســتقلال به انــدازه او تحمل 
و صبر ندارند. موســیمانه اگر می خواهد خیلی 
زود از سوی هواداران پذیرفته شود و درحاشیه 
امن حمایت آنها قرار بگیرد، یا باید هر چه زودتر 
نتیجه بگیــرد یا آنقدر در ســبک بازی تیمش 
تغییرات مثبت ایجاد کند که هوادار به او اعتماد 
کند و منتظر بهتر شــدن نتایج هم بماند. مثل 

برانکو در نیم فصل دوم لیگ چهاردهم!

شروع فاجعه بار؛ فصل از دست رفت؟
با شکست عجیب و ناباورانه 3 بر صفر استقلال، شرایط این تیم وخیم تر 

از قبل شد و یکی از بدترین شروع های این تیم در تاریخ لیگ برتر رقم 
خورد. استقلال پس از 7 بازی متحمل 3 شکست شده و هنوز کلین شیتی 

نداشته است. چنین آماری برای استقلال بی سابقه نبوده و بعضاً پایان 
خوشی برای این تیم همراه داشته است.

    امیدوار به تکرار خاطرات لیگ هشتم
بدترین عملکرد استقلال پس از 7 بازی به لیگ هفدهم باز می گردد که 

در این تعداد بازی تنها 5 امتیاز کسب کرد. شرایط این دو فصل استقلال 
تا حد زیادی شبیه هم است. استقلال در آن دوره مانند این فصل در شروع 

لیگ سرمربی فصل قبل خود را حفظ کرد ولی در همان ابتدای فصل 
مجبور به تغییر در کادر فنی شد. حضور وینفرد شفر در استقلال، شوک 
مثبتی در این تیم ایجاد کرد ولی استقلال امتیازهای زیادی را در شروع 
لیگ از دست داد و آنقدر در کورس عقب مانده بود که دیگر نتوانست به 

پرسپولیس برسد.
استقلال در لیگ شانزدهم در 7 بازی نخست 7 امتیاز به دست آورد که 

دومین شروع ضعیف استقلال به شمار می رود. آبی پوشان در لیگ هشتم 
مشابه این فصل پس از 7 بازی 8 امتیاز داشت. این تیم در مقطعی از فصل 

با یک بازی کمتر در رده هفدهم جدول هجده تیمی آن فصل بود که 
بدترین رتبه تاریخ این تیم در ادوار لیگ است. استقلال در ادامه فصل 
احیا شد و توانست به یکی از دراماتیک ترین قهرمانی های تاریخ خود 

دست یابد. حال آبی پوشان مصمم هستند که خاطرات آن فصل خود را 
تکرار کنند.

    بدترین کارنامه دفاعی تاریخ
صرف نظر از نتایج ضعیف استقلال، عملکرد عجیب دفاعی این تیم 

بیشتر جلب توجه می کند. استقلال در این فصل 11 گل خورده و تنها در 
سومین دوره لیگ برتر چنین آماری از خود به جای گذاشت. استقلال 
همچنان موفق به کلین شیت نشده که آخرین بار در لیگ هفتم بود که 

پس از 7 بازی موفق به بسته نگه داشتن دروازه نشده بود. بدترین عملکرد 
استقلال در شروع لیگ به لیگ سوم باز می گردد که تا هفته دهم در ثبت 

کلین شیت توفیقی نداشت.
    غلامپور می رود یا می ماند؟

هواداران استقلال معتقدند که بهزاد غلامپور نمی تواند دروازه بان های 
تیم شان را به خوبی آماده کند چراکه آنها عملکرد ضعیفی در استقلال 
داشته اند. اگرچه غلامپور سابقه بازی برای استقلال و تیم ملی را دارد و 

چند سالی می شود که به عنوان مربی دروازه بان ها در جمع آبی ها حضور 
دارد اما اکثر هواداران استقلال بر این موضوع تاکید دارند که او هم باید 

از جمع کادرفنی آبی ها جدا شود. نکته جالب اینکه در کادر معرفی شده 
توسط پیتسو، مربی دروازه بان ها وجود ندارد و اصلا بعید نیست که 

غلامپور به خاطر قراردادی که با استقلال دارد، در کادر فنی جدید باشگاه 
هم حضور داشته باشد.

منبع: فوتبال 360
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وساطت در سرقت گوشی؟ چه جالب!
ویدئویی کوتاه، حدودا 20 ثانیه ای منتشر شده که در آن محمدحسین کنعانی زادگان ظاهرا در کرج، در حال حمله 
به فرد یا افرادی است و چند نفر که احتمالا برخی از آنان همراه او هستند یا او را می شناسند، سعی می کنند مانع 
درگیری شوند. درنهایت کنعانی زادگان سوار خودرویش می شود. حتی صدایی هم شنیده می شود که می گوید: 
»حسین، برو دیگه حسین«. ویدئو در همین لحظه به پایان می رسد و ساعتی بعد از اینکه در فضای مجازی منتشر 
می شود، کنعانی زادگان درباره آن توضیح می دهد. او درباره این ویدئو گفته: »شب گذشته و بعد از انجام فیزیوتراپی 
در حال عزیمت به سمت خانه مان بودم که فردی به قصد دزدیدن گوشی به من حمله کرد. این حرکت او با واکنش 
من همراه شد و نگذاشتم موفق به دزدی و فرار شود و با هم درگیر شدیم. در همین حین خوشبختانه عابرهای آن 
محل هم وقتی متوجه موضوع شدند، به کمک من آمدند و موضوع فیصله پیدا کرد. فکر کردند می توانند گوشی 
من را بزنند! پرونده ای هم در این زمینه تشکیل شده و خوشبختانه موضوع در حال پیگیری است.« راستش ما 
خیلی ســعی کردیم  توضیحات و روایت کنعانی زادگان را   باور کنیم اما   نمی توانیم! هیچ جای اظهارات او با آنچه 
  در ویدئو می بینیم، همخوانی ندارد. معمولا سارقان گوشی، بعد از سرقت موفق یا ناموفق، باموتور فرار می کنند و 
نمی دانیم در کجای دنیا سارق گوشی شما می ایستد تا شما به او حمله کنید و با او درگیر شوید؟ بامزه اینکه مردم 
هم این وسط میانجیگری می کنند! انگار می خواهند سارق را هم آرام کنند که درگیری شدیدتر نشود! فقط کم 

مانده بود با یک صلوات همه چیز ختم به خیر شود! عجیب نیست؟

مشکل شما آفریقایی بودن پیتسو است؟
درباره سرمربی جدید استقلال در همین چند ســاعت به اندازه کافی در رسانه ها نوشته شده. سابقه او، رزومه اش، 
افتخاراتش و ناکامی هایش. در واقع چیزی که بیشتر از همه باید مورد توجه قرار بگیرد، همین است. دیگر اینکه اهل 
کجاست یا کشــورش اصلا فوتبال دارد یا نه، خیلی اهمیت ندارد. اما از لحظه اعلام انتخاب »پیتسو موسیمانه« به 
عنوان سرمربی استقلال، دو واکنش عجیب و شاید زشت را شاهد بودیم. آتیلا حجازی پیشکسوت استقلال در یک 
استوری نوشته: »واقعا مربی آفریقایی به چه دردی می خورد؟ از چه اسامی به اینجا رسیدیم؟« می خواهیم خوشبین 
باشیم و تاکید آتیلا روی آفریقایی بودن سرمربی استقلال را به حساب خدای نکرده نژادپرستی نگذاریم ولی واقعا 
سخت است که از این جملات چیز دیگری را استنباط کنیم. اگر هم استاد معتقد است که مربیان آفریقایی بار فنی 
زیادی ندارند، خب این هم موارد نقض زیادی دارد. مثل آقای »حسین عموته« که تیم ملی کشورش یعنی مراکش را 
تا نیمه نهایی جام جهانی 2022 بالا آورد. قطعا موارد دیگری هم هست اما نیازی به شمردن آنها نیست و همین برای 
روشن شدن ماجرا کافی است. جناب حسن روشن هم گفته اند: »فوتبال آفریقای جنوبی چه جایگاهی در دنیا دارد 
که ما از این کشور برای استقلال مربی آوردیم؟« کاری به این نداریم که تیم ملی آفریقای جنوبی در یکی دو دهه اخیر 
از تیم های رو به رشد و سطح بالای آفریقا بوده اما انصافا این هم شد دلیل؟ با منطق جناب روشن، منچستریونایتد 
هم نباید سرالکس فرگوسن را انتخاب می کرد چون فوتبال اسکاتلند در آن مقاطع هیچ جایگاهی در فوتبال اروپا و 

جهان نداشت. واقعا دوستان بلد نیستند فنی تر حرف بزنند؟ به هر ضرب و زوری که شده باید انتقاد کنند؟

روزی خوب برای 
انگلستان

انتخاب توماس توخل به 
عنوان سرمربی جدید تیم 

ملی انگلستان بازتابی بیشتر 
منفی داشته اما او بی تردید 
گزینه ای مناسب برای این 

پُست است

بیچاره موسیمانه
سرمربی جدید آبی ها در سخت ترین شرایط 
ممکن آمده تا این تیم را از بحران نجات بدهد

نادر نامدار | درست دقایقی بعد از اینکه استقلال در خانه با نتیجه وحشتناک  
3 بر صفر مغلوب ذوب آهن شد، پیتسو موسیمانه به عنوان سرمربی جدید 
این تیم معرفی شد. شاید این بهترین راه برای آرام کردن هوادارانی بود که 
از وضعیت تیم شان و نتایج ضعیفش عصبانی بودند. حالا موسیمانه آمده تا 
به اوضاع بحرانی استقلال سر و سامانی بدهد اما او چالش های زیادی در این 

مسیر خواهد داشت.

پاریسی ها به دنبال جذب تورام
پایگاه خبری کالچومرکاتوی ایتالیا ادعا کرد   پاری سن ژرمن آماده است 
مارکوس تورام را با ارائه پیشنهادی هنگفت تا 80 میلیون یورو از اینتر 
بخرد اما مهاجم فرانسوی تمایلی به ترک نراتزوری ندارد. عملکرد خوب 
تورام 27 ساله در اینتر و شروع تحسین برانگیز او در فصل جدید که در 
7 هفته سپری شده، از سری A هفت گل و سه پاس گل به ثبت رسانده، 
توجه مدیران PSG را جلب کرده اســت. تورام در حال حاضر در کنار 
متئو رتگی، مهاجم نوک تیم فوتبال جنوا در صدر جدول برترین گلزنان 
سری A قرار دارد و این در حالیست که پاری سن ژرمن هنوز آنطور که 
باید و شاید نتوانسته جای خالی ستاره پیشین خود، کیلیان امباپه را پر 
کند. باتوجه به رویکرد مالکان جدید باشــگاه اینتر که جذب و پرورش 
استعدادهای جوان است، بعید به نظر می رسد که این باشگاه به آسانی 
حاضر به فروش تورام شود اما در صورتی که این اتفاق رخ دهد اینتر از 
محل انتقال بازیکن فرانسوی خود صاحب سود هنگفتی خواهد شد، چرا 
که او را در ماه ژوئن سال 2023 به عنوان بازیکن آزاد به خدمت گرفت. 
تورام که چند پســتی بودنش به ارزش های او افزوده است؛ تا ماه ژوئن 

سال 2028 با اینتر قرارداد دارد.

احتمال رویارویی مسی و بارسلونا در 
تورنمنت جدید فیفا

فیفا تصمیم گرفته از تیــم اینترمیامی آمریکا به عنــوان میهمان برای 
حضور در نخســتین دوره جام جهانی باشــگاه ها دعوت به عمل آورد و 
این موضوع را اعلام رســمی خواهد کرد. نخســتین دوره نسخه جدید 
جام جهانی باشگاه ها که 32 تیمی شده، تابستان سال گذشته با حضور 
برترین های فوتبال باشگاهی تمام قاره ها برگزار خواهد شد و تا الان چهره 
30 تیم شرکت کننده در این رویداد مشخص شده است. تنها تکلیف دو 
سهمیه دیگر این رقابت ها مشخص نشده بود که یکی از آنها قرار است به 
اینترمیامی به عنوان میهمان اعطا شود و دیگری به قهرمان لیبرتادورس 
)جام باشگاه های آمریکای جنوبی( اختصاص خواهد یافت. این سناریو 
بدان معناست که احتمال رویارویی مسی با تیم سابقش بارسلونا، رقیب 
دیرینه آن رئال مادرید یا حتی نماینده کشــورش بوکاجونیورز وجود 
خواهد داشت. فیفا این امکان را داشــت که از کشور میزبان یک تیم را 
به جام جهانی باشــگاه ها دعوت کند و از آنجایی که اینترمیامی عنوان 
بهترین تیم مرحله گروهی MLS را کســب کرده، ترجیح داده شده که 
این سهمیه به مسی و یارانش اختصاص داده شود. به این ترتیب آخرین 
تیم باقیمانده از فهرســت تیم های حاضر در جام جهانی باشــگاه ها ماه 
دسامبر همزمان با برگزار فینال جام لیبرتادورس مشخص خواهد شد. 

لورکوزن، ویرتز را به آلمانی ها نمی دهد
فلورین ویرتز این روزها به یکــی از جذاب ترین بازیکنان حاضر در بازار 
نقل و انتقالات فوتبال اروپا تبدیل شده و بسیاری از باشگاه های بزرگ 
خواهان به خدمت گرفتن او در پنجره نقل و انتقالات تابســتانی سال 
آینده هستند. بایرلورکوزن به لطف درخشــش این بازیکن موفق شد 
قهرمانی فصل گذشته رقابت های بوندســلیگا را جشن بگیرد و دوست 
داشت که همچنان او را در ترکیب تیمش حفظ کند اما به نظر می رسد   
این ستاره آلمانی هم مایل است که تجربه جدیدی را در دوران فوتبالش 
به دست آورد. اولین باشگاهی که نامش در کنار نام این بازیکن مطرح 
شــد بایرن مونیخ بود  اما حالا اسکای اســپورت آلمان خبر داده است 
که مدیران لورکوزن حاضر نیســتند او را تحت هیچ شرایطی به بایرن 
بفروشند و مصمم هستند که او را به یکی از باشگاه های بزرگ اروپایی 
در خارج از آلمان واگذار کنند. باشگاه هایی مانند منچسترسیتی، رئال 
مادرید، لیورپول، آرسنال و منچســتریونایتد از علاقه مندان به جذب 
ویرتز هستند اما اسکای اســپورت تاکید دارد که سیتی محتمل ترین 
گزینه برای جذب این بازیکن اســت و این در حالی است که رئال هم 
گزینه ای جدی برای او خواهد بود. سیتی امیدوار است که بتواند او را به 

عنوان جانشین دی بروینه به جمع بازیکنانش اضافه کند.

غیبت ادامه دار حسینی در تمرین استقلال
با وجود اتفاقات عجیبی که روز جمعه در جریان بازی استقلال و ذوب آهن 
رخ داد و هواداران استقلال به شــدت از سیدحسین حسینی دروازه بان 
تیم خود در قبال تصمیم احمد شــهریاری رئیس هیات مدیره باشگاه 
حمایت کردند، اما اختلاف پیش آمده میان حسینی و شهریاری همچنان 
پابرجاست. در شــرایطی که تصور می شــد کاپیتان استقلال با دعوت 
مدیریت باشگاه دیروز در جلسه ای شرکت کند و کدورت ها به پایان برسد 
اما مسئولان باشگاه استقلال هیچ تماسی با کاپیتان خود برقرار نکردند تا 
مشکلات ادامه یابد. با تصمیم احمد شهریاری کاپیتان استقلال همچنان 
حق حضور در تمرینات تیمــش را ندارد و غیبت حســینی در تمرین 

ریکاوری صبح دیروز آبی پوشان این مسئله را نشان داد .

هر چهار نیمکت اصلی لیگ به خارجی ها
 واگذار شد

استقلال با انتخاب پیتسو موســیمانه به عنوان سرمربی جدید خود، به 
جمع تیم های لیگ برتری پیوست که نیمکت هایشان را به مربیان خارجی 
ســپرده اند. جواد نکونام که تا همین چندی پیش سرمربی استقلال بود 
و سپس ســهراب بختیاری زاده را به عنوان سرمربی موقت روی صندلی 
خود دید، جای خود را به مربی کارکشته آفریقایی داد تا با این تغییر، تیم 
آبی پوش تهرانی نیز وارد جریان مربیگری بین المللی شود. دیگر تیم های 
مدعی لیگ برتر ایران نیز از ابتدای فصل، به سراغ مربیان خارجی رفته اند. 
در پرسپولیس خوان کارلوس گاریدو از اسپانیا، سپاهان با ژوزه مورایس 
پرتغالی و تراکتور با دراگان اسکوچیچ کروات هدایت می شوند. هر کدام از 
این مربیان با رزومه و تجربه های گوناگون خود به ایران آمده اند تا شانس 
قهرمانی تیم هایشان را افزایش دهند. این در حالی است که از لیگ نوزدهم 
تا بیست و سوم، ســرمربیان داخلی موفق به کسب عنوان قهرمانی لیگ 
برتر شدند و فصل گذشته نیز اوسمار ویه را به عنوان جانشین یحیی، میوه 

درخت او را چید و پرسپولیس را بر بام فوتبال ایران نشاند.

تلخکامی استقلالی ها پس از 10 سال
هشتمین هفته لیگ بیســت و چهارم در شــرایطی دنبال شد که تیم 
اســتقلال در خانه با نتیجه 3 بر صفر به ذوب آهن باخت. این شکست 
نکته ای تلخ را به استقلالی ها متذکر می شود: آخرین بار که این تیم در 
لیگ برتر با اختلاف بیشتر از دو گل شکست خورده بود، به فصل 93-94 
برمی گردد. به روز 20 اردیبهشــت 94 و بازی برگشت مقابل تراکتور. 
جایی که استقلال در ورزشگاه آزادی با نتیجه 4 بر یک به تیم تبریزی 
باخت. یعنی چیزی حدود 9 ســال و نیم پیش! آبی ها بعد از نزدیک به 
10 سال یک بار دیگر شکستی سنگین در فوتبال ایران را تجربه کردند 
منتها این بار در مصاف با تیمی جــوان و باانگیزه به نام ذوب آهن! البته 
اســتقلال در این بین دو باخت با اختلاف زیاد در لیگ قهرمانان آسیا 
داشت. اولینش به فصل 2017 و باخت 6 بر یک به العین مربوط است و 
دیگری هم حدود یک سال و نیم بعد که مقابل الدحیل 3 بر صفر بازی 
را باختند. حتی از شــب باخت به العین بیش از 7 سال می گذرد و حالا 
می توان گفت آبی ها در تمام این 7 سال و اندی هرگز شبی به این تلخی 

تجربه نکرده بودند.

    گوشه و کنار مستطیل سبز
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توقيف بيش از 50 هزار ليتر گازوئيل قاچاق
فرمانده انتظامي استان از توقيف بيش از 50 هزار ليتر گازوئيل قاچاق در ايست 
و بازرسي سه راهي راين خبر داد. سردار ناصر فرشيد،در تشريح اين خبر گفت: 
ماموران ايست و بازرسي ســه راهي راين هنگام بازرسي شبانه محور بم-کرمان  
دو دستگاه تانکر عبوري را جهت بررسي متوقف کردند. سردار فرشيد افزود: در 
بازرســي از اين دو تانکر که با فاصله کمي از يکديگر در حال انتقال محموله هاي 
خود به شرق کشور بودند بيش از 50 هزارو 300 ليتر گازوئيل قاچاق کشف شد. 
فرمانده انتظامي استان با اشاره به تشديد طرح هاي برخورد با قاچاق کالا و سوخت 
تصريح کرد: در اين رابطه دو متهم که درصدد انتقال اين محموله به شرق و خروج 

آن ها از کشور بودند با تشکيل پرونده تحويل مراجع قضايي شدند.

به دام افتادن 2 برادر کلاهبردار
رئيس پليس آگاهي تهران از دستگيري  دو برادر کلاهبردار که بيش از 20 
ميليارد ريال از شــهروندان کلاهبرداري کرده بودند، خبر داد. سردار علي 
وليپور گــودرزي، رئيس پليس آگاهي تهران بزرگ اظهــار کرد: در مرداد 
ماه سال جاري، فردي با مراجعه به پايگاه دوم پليس آگاهي مدعي شد که  
دونفر ناشــناس با مراجعه به تعميرگاه او، هزينه تعمير خودرو را به صورت 
آنلاين پرداخت کرده و پس از ارائه رسيد پرداخت جعلي، از محل متواري 
شده اند. سردار گودرزی افزود: با آغاز تحقيقات، کارآگاهان پليس با بررسي 
دوربين هاي مداربسته موفق به شناسايي خودرو و مالک آن شدند. پس از 
شناسايي متهمان و هماهنگي با مقام قضائي،کارآگاهان پليس با مراجعه 
به محل سکونت متهمان، آنها را دستگير و به همراه خودروي ماکسيماي 
مورد اســتفاده در عمليات کلاهبرداري به پليس آگاهــي منتقل کردند. 
رئيس پليس آگاهي پايتخت با بيان اينکه متهمان با يکديگر برادر هستند، 
گفت: اين دو برادر در اعترافات خود به ارتکاب بيش از 5 فقره کلاهبرداري 
به شيوه ارائه رســيد پرداخت جعلي اعتراف کردند. سردار وليپور گودرزي 
تصريح کرد: در تحقيقات بيشتر نيز مشخص شد متهمان با استفاده از يک 
اپليکيشــن پرداخت جعلي، پس از انجام تعميرات خودرو، رسيد پرداخت 
جعلي را به تعميرکاران نشان مي دادند و با اين ترفند، مبالغ هنگفتي را از 
آنها کلاهبرداري مي کردند و بر اساس اظهارات شاکيان، مبلغ کلاهبرداري 
شده توســط متهمان بالغ بر 20 ميليارد ريال برآورد شده است. اين مقام 
ارشد انتظامي به شهروندان توصيه کرد در هنگام انجام تراکنش هاي مالي به 
صورت آنلاين، هوشيار باشند و از صحت و سلامت اپليکيشن هاي پرداخت 
اطمينان حاصل کنند. همچنين، در صورت مشاهده هرگونه مورد مشکوک، 

مراتب را به پليس اطلاع دهند.

دستبند پليس بر دستان سارق وسايل نقليه
فرمانده انتظامي شهرستان ري از دســتگيري يک سارق حرفه اي خودرو 
موتورسيکلت خبر داد و گفت: از مخفيگاه متهم هفت دستگاه موتورسيکلت 
و خودروي مسروقه کشف شد. سرهنگ محمد قاسم طرهاني در تشريح اين 
خبر بيان داشت: در پي افزايش ســرقت موتور سيکلت در هفته هاي اخير 
در محدوده شهرري، رسيدگي به موضوع و دستگيري سارق يا سارقان در 
دستور کار کارآگاهان زبده پليس آگاهي اين فرماندهي قرار گرفت و گشت 
زني هاي نا محســوس و هدفمند افزايش يافت. ســرهنگ طرهانی گفت: 
عوامل پليس آگاهي در پي گشــت زني هاي هدفمند در ســطح حوزه در 
ساعات پيک جرائم و سرکشي از پارکينگ ها و توقفگاه ها، در بيست و پنجم 
مهر ماه امسال موفق به دستگيري يک سارق حرفه اي و سابقه دار و کشف 
2دستگاه خودرو و پنج دستگاه موتورسيکلت سرقتي مي شوند. سرهنگ 
طرهاني در پايان خاطر نشان کرد: در تحقيقات انجام شده متهم 32 ساله 
به هفت فقره جرم مذکور در محدوده شهرســتان ري اعتراف کرد که پس 
از تشــکيل پرونده و پايان تحقيقات متهم تحويل دادسراي شهرستان ري 
شد.فرمانده انتظامي شهرستان ري در پايان خاطر نشان کرد: مردم نقش 
مهمي در ارتقاء امنيت اجتماعي در سطح جامعه دارند و از اين رو مي توانند 
با هوشياري کامل در مراقبت از اموال خود، مانع سوء استفاده سارقان شده 
و با اعلام به موقع اين گونه ســرقت ها به پليس، ما را در دستگيري هرچه 

سريعتر سارقان کمک کنند.

دستگيري عاملان نزاع و تيراندازي  در »عنبرآباد« 
فرمانده انتظامي عنبرآباد از دســتگيري عاملان نزاع و تيراندازي منجر به 
خسارت به خودروي يک شهروند خبر داد.  سرهنگ حسن بژندي بيان كرد: 
در پي وقوع يک فقره نزاع و درگيري منجر به تيراندازي و ايراد خســارت 
به خودروي يک شهروند در شهرستان، شناسايي و دستگيري عاملان آن 
به صورت ويژه در دســتور كار پليس قرار گرفت. سرهنگ بژندی افزود: در 
اين راســتا ماموران انتظامي با حضور به موقع و تلاش مضاعف در کمتر از 
يک ســاعت عاملان دخيل در اين نزاع و تيراندازي را شناسايي و آنان را با 
هماهنگي قضايي دستگير کردند. فرمانده انتظامي عنبرآباد با اشاره به اينکه 
متهمان به مرجع قضايي معرفي شــدند, خاطرنشان کرد: پليس همواره با 

مخلان نظم و امنيت و عاملان قدرت نمايي برخورد خواهد کرد.

از آشنايی در اينستاگرام تا آزار و اذيت دختر جوان
متهمی که در اقدامی هولناک دختر جوان را هدف آزار و اذيت شيطانی قرار داده 
بود، دستگير شد. چندی قبل دختر جوانی هراسان به يکی از کلانتری های شمال 
تهران رفت و هنگامی که مقابل افســر نگهبان قرار گرفت، گفت: چند ماه پيش 
با پسر جوانی در اينستاگرام آشنا شدم و در ادامه رابطه ای ميان ما شکل گرفت، 
يک روز با درخواست پسر جوان برای صرف ناهار به خانه اش رفتم اما او ناگهان در 
يک لحظه به سمتم حمله ور شد و من را هدف آزار شيطانی قرار داد. پس از ثبت 
شکايت و تشکيل پرونده در دادگاه، دختر جوان برای معاينات دقيق تر به پزشکی 
قانونی منتقل شد و متخصصان در اين شاخه از تحقيقات، صحت ادعای شاکی را 
تأييد کردند که بدين ترتيب پرونده وارد فاز جنايی  شد. تيم جنايی در نخستين  
گام هويت مرد شيطان صفت را شناسايی کردند اما متوجه شدند او پس از ارتکاب 
جنايت ســياه خود، ديگر به خانه خود برنگشته است. تيم پليسی در اين شاخه 
از تحقيقات به صورت نامحسوس در حوالی پاتوق ها و خانه  متهم مستقر شدند 
که همين امر باعث شد مرد جنايتکار در يک قدمی بازداشت قرار گيرد. سرانجام 
متهم در شمال تهران شناسايی و دستگير شد؛ متهم پس از انتقال به اداره پليس، 
منکر جرم خود شد اما پس از مواجهه حضوری با شــاکی و نتايج آزمايش های 
پزشکی قانونی، چاره ای جز بيان حقيقت نداشت و به آزار شيطانی دختر جوان 
در خانه اعتراف و عنوان کرد و مدعی شد به خاطر وسوسه های شيطانی دست به 
اين جنايت سياه زده است. با صدور قرار بازداشت موقت از سوی مرجع قضايی، 
متهم تا روز محاکمه در دادگاه کيفری يک استان تهران به زندان اعزام شد و سير 

مراحل قانونی پرونده ادامه دارد. 

  خرده حادثه 

فاطمه شیخ علیزاده| مدتی قبل کارکنان انتظامات يکی 
از بيمارستان های جنوب تهران، مرگ مشکوک مرد جوانی 
را روی تخت بخش اورژانس از طريق تماس تلفنی به مرکز 
فوريت های پليســی 110، گزارش کردند. به دنبال اعلام 
اين خبر، تيمی از مجرب ترين کارآگاهان اداره دهم پليس 
آگاهی تهران بزرگ به همراه بازپرس کشــيک قتل راهی 
سردخانه بيمارستان شدند و جسد مرد جوان 23ساله ای 

را مشاهده کردند که بر اثر ضربه چاقو به قتل رسيده بود.
مرد جوان به نام ماهان در حالی که به شدت مجروح شده و 
خونريزی زيادی داشت، توسط تعدادی از نزديکان خود به 
بيمارستان منتقل شده بود و کادر درمان بلافاصله اقدامات 
درمانی را برای معالجه او و نجات جانــش آغاز کردند اما 
به رغم تلاش پزشکان و پرستاران، ماهان به دليل وخامت 

حالش روی تخت بيمارستان جان باخت.
با توجه به ابعــاد جنايــی در مرگ اين جــوان بلافاصله 
تحقيقات تيم جنايی کليد خورد و بررسی ها برای رازگشايی 
ماجرا آغاز شد. بررسی های اوليه نشان می داد که مقتول در 

جريان درگيری مورد اصابت چاقو قرار گرفته است.

  اولين سرنخ
تحقيقات آغاز شد و اولين افرادی که هدف پرس وجوهای 
ماموران جنايی قرار گرفتند نزديکان ماهان بودند. با توجه 
به اظهارات آنها مشخص شد، ماهان ساعتی قبل از انتقال به 
بيمارستان مقابل خانه پدری خود با يکی از دوستان گرمابه 
و گلستانش به نام عرشيا درگير شده و هدف اصابت چاقو 
از سوی دوست خود قرار گرفته است. همچنين تحقيقات 
ابتدايی نشان می داد که درگيری ابتدايی عرشيا و ماهان 
از يکی از پارک های نزديک خانه شان واقع در جنوب تهران 
آغاز شــده و در نهايت منجر به وقوع جنايت شــده است. 
با توجه به اطلاعات به دســت آمده، عرشيا به عنوان تنها 
مظنون پرونده تحت تعقيب قرار گرفت اما مشــخص شد 
که او بعد از درگيری منجر به قتل، از مهلکه گريخته است.

به اين ترتيب، کارآگاهان خيلی زود خانه و پاتوق های  قاتل 
فراری را هدف تعقيب و مراقبت نامحســوس قرار دادند و 
عامل اين جنايت را هنگامی که قصد داشت وارد خانه يکی 
از اقوام خود شــود، طی عمليات ضربتی دستگير کردند. 
عرشيا در اولين برخورد با ماموران جنايی به قتل دوستش 

اقرار کرد و پرده از راز جنايت برداشت.

  اعتراف به قتل رفيق
متهم بعد از انتقال به پليس آگاهی تهران بزرگ خيلی زود 
هدف تحقيق قرار گرفت و ماجرای جنايت را اينطور توضيح 

داد: »من و ماهان از دوران کودکی با يکديگر دوست بوديم. 
او هم بازی دوران کودکی من و رفيق گرمابه و گلستانم بود. 
هر جايی که می خواســتيم برويم، همراه همديگر بوديم و 

روزی نبود که همديگر را نبينيم.«
متهم در ادامــه گفت: »روز حادثه مثــل خيلی وقت های 
ديگر، من به ماهان زنگ زدم و گفتم قرار است با چند نفر از 
رفيقانم به يک پارک برويم و تفريح کنيم. از ماهان خواستم 
که او هم همراه ما بيايد. ماهان هم بی برو برگرد قبول کرد 
و سر قرار آمد. آن روز همسر من هم گفت دلش می خواهد 

در پارک قدمی بزند و برای همين او هم همراه ما شد.«
عرشــيا در ادامه توضيــح داد: »عصر بود کــه در يکی از 
پارک های جنوب تهران در حال مصرف مشــروبات الکلی 
بوديم. همسرم هم برای خودش در پارک قدم می زد و اين 
در حالی بود که من به خاطر مشــروب، هوشياری درستی 
نداشــتم و اصلا نفهميده بودم که ماهان بــرای دقايقی از 
جمع جدا شده است. همان موقع بود که همسرم با حالت 
شــتاب زده در حالی که رنگش پريده بود سمت من آمد. 
همسرم گفت در حال رفتن سمت سرويس بهداشتی پارک 
بودم و آن قســمت از پارک، خيلی خلوت بود. يک لحظه 
احساس کرده بود کســی در حال تعقيب اوست. می گفت 
چندبار پشت سرش را نگاه کرده اما انگار فرد تعقيب کننده 
پشــت درختان پنهان می شده. همســرم می گفتم وقتی 
خيلی ترســيده بود، قدم هايش را تند کرد که همان موقع 
پشت يکی از درختان چشمش به ماهان افتاد و متوجه شد 
که او نيت شومی در ســر دارد. همان موقع، همسرم پا به 
فرار گذاشته و شروع به دويدن کرده بود. بعد هم يک راست 

سراغ من آمد و موضوع را برايم تعريف کرد.« 
متهم در ادامه گفت: »من که خونم به جوش آمده بود، دور 
و اطرافم را نگاه کردم و ديدم ماهان نيست. دوستانم گفتند 
او خيلی وقت است خداحافظی کرده و به خانه رفته است. 
من هم يک راست به خانه شان رفتم که پدرش گفت، ماهان 
در اتاقش خواب است. من شروع به دادوفرياد کردم و گفتم 
بيدارش کن. همان موقع، او از ســر و صدای ما بيدار شد و 
پايين آمد. گفتم از جان همسرم چه می خواستی که ماهان 
عصبانی شــد و گفت، توهم زده ای! من با او درگير شدم و 
نمی دانم چه شد که در جريان درگيری يک ضربه با چاقو 
به او زدم.« پس از اين اعترافــات تکان دهنده، کارآگاهان 
ماموريت يافتند با اقدامات گســترده اطلاعاتی تحقيقات 

خود را درباره اين جنايت ادامه دهند.
متهم نيز با قرار بازداشت موقت تا روز دادگاه به زندان اعزام 
شد و تحقيقات جهت روشن شــدن زوايای پنهان پرونده 

ادامه دارد.

تحقيقات دربــاره پرونده مرد جــوان که در 
جنايتی شوم برادر و دختر نوجوانش را کشته 

بود از سر گرفته می شود.
پزشــکی قانونی قرار اســت با آزمايش درباره 
بقايای استخوان های پيدا شده در  محل جنايت 

و تطابق آن با DNA قربانی ها اظهار نظر کند.
اوايل سال 1۴01 زن ميانسالی به پليس آگاهی 
رفت و از ناپديد شدن پسر 2۹ ساله اش به نام 

اعلا خبر داد .
اين زن گفت : من و دو پســرم چند سال قبل 
برای زندگی  از افغانســتان به ايران آمديم. دو 
پسرم در منطقه شريف آباد کارگری می کنند. 
اما دو روز است پســر کوچکم اعلا ناپديد شده 
و خبری از او ندارم. او آخريــن بار همراه برادر 
بزرگش عطا بيرون رفته بود که ديگر باز نگشت. 
پسر بزرگم مدعی اســت از سرنوشت برادرش 

بی اطلاع است.
با اين شکايت تلاش برای افشــای راز ناپديد 
شدن مرد افغان آغاز شد و ماموران در نخستين 
گام از بررسی ها به پرس و جو از برادر 35 ساله 

وی به نام عطا پرداختند.
   اعتراف به جنايت سياه

 عطا سعی داشت خودش را بی اطلاع از ماجرای 
ناپديد شدن برادرش نشــان دهد اما وقتی در 
بن بســت اطلاعاتی گرفتار شد پرده از جنايت 
شوم برداشت و به قتل برادر کوچکش اعتراف 

کرد.
 او گفت: چند روز قبل دختر 1۴ ساله ام به نام 
الناز رازی را برايم برملا کــرد که زندگی ام  را 
سياه کرد. الناز می گفت عمويش در غياب من 
و همســرم  او را آزار داده و از او فيلم های سياه 
تهيه کرده  است. من حرف های دختر نوجوانم 
را باور نکردم و از او خواستم برای اثبات ادعايش 
گوشــی موبايل برادرم را که حــاوی عکس و 

فيلم های سياه بود به من نشان دهد .
متهم ادامه داد: عصر همــان روز الناز به خانه 
مادرم رفته و پنهانی گوشــی موبايل برادرم را 
برداشــته و به خانه آورده بود. وقتی  گوشــی 
موبايل برادر کوچکم اعلا را ديدم شوکه شدم 
و فهميدم دخترم درســت می گويد. من آنجا 
تصميم به قتل برادرم گرفتم. همان موقع با اعلا 

تماس گرفتم و او را به بيابان های شــريف آباد 
کشاندم و او را کشتم .چون مستحق مرگ بود .

   راز دومين جنايت شوم
 اما در اين ميان همســر عطا راز جنايتی ديگر 

را فاش کرد.
زن جوان گفــت: صبح همان روز شــوهرم به 
بهانه خريد لبــاس، دختــرم را از خانه بيرون 
برد. اما شب به تنهايی به خانه برگشت و گفت 
دخترمان را به افغانســتان فرســتاده است و 
نبايد ديگر سراغی از الناز بگيرم.من حرف های 
شــوهرم را باور نکردم و گمان می کنم شوهرم 

بلايی سر دخترم آورده باشد.
 با اظهارات اين زن  عطا بار ديگر تحت بازجويی 
قرار گرفت و اين بار به قتــل دختر نوجوانش 

اعتراف کرد.
   اعتراف به قتل دختر نوجوان

 متهم گفــت: صبح همان روز بــه بهانه خريد 
لباس الناز را به بيابان های حاشيه تهران بردم. 
من برايش صبحانه خريــدم و منتظر ماندم تا 
صبحانه اش را بخورد. سپس با چاقو به قلبش 
زدم و او را کشتم و جســد را در شکافی که در 
زمين حفر شده بود انداختم و به خانه برگشتم. 
او قربانی جنايت سياه برادرم بود و  بايد کشته 

می شد.
 با اعترافات تکان دهنده اين مرد جستجو برای 
يافتن اثری از جسد دختر نوجوان و همچنين 
عمويش آغاز شــد و ماموران فقط توانســتند 
کفش، لباس و بخش هايی از اســتخوان های 
دختر نوجوان و عمويش  را پيدا کنند. شواهد 
نشان می داد جسدها از سوی حيوانات وحشی  

خورده شده است.
پرونــده دو جنايت با صدور کيفرخواســت به 
شــعبه 10 دادگاه کيفری يک اســتان تهران 
فرستاده شد تا به آنها رسيدگی شود اما قضات 
دادگاه پرونــده را بــرای تکميــل تحقيقات، 
شناســايی اوليای دم اعلا و اعلام درخواست 
آنها از طريق سفارت افغانســتان و همچنين 
اظهارنظر کارشناسان پزشکی قانونی و تطابق 
DNA قربانيان با اســتخوان های کشف شده 
به دادسرا برگرداندند. با تکميل تحقيقات قرار 

است مرد افغان از خود دفاع کند.

 درگیری خونین بعد از قرار مستانه 
در پارک

راز قتل برادر و دختر نوجوان 
در فیلم سیاه 

اجساد عمو و برادرزاده که در جنایت هولناک به قتل رسیده مرد جوان، همبازی کودکی خود را در جریان درگیری به قتل رساند
بودند طعمه حیوانات شدند 
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  گالری   

روز بیست و سوم جنگ لبنان؛ حمله پهپادی به خانه نتانیاهو
صبح روز شــنبه، یک پهپاد در شهر قیصریه، 
در جنوب حیفا )مرکز اســرائیل( منفجر شــد 
و محل اقامت نتانیاهو را هدف قــرار داد. پس 
از آنکه ارتش اســرائیل گــزارش داد که »یک 
تأسیسات« در این شهر ساحلی واقع در مرکز 
اســرائیل مورد اصابت گلوله پهپاد قرار گرفته 
است، دفتر نخست وزیری اســرائیل اعلام کرد   
پهپادی که از لبنان پرتاب شــده بود، اقامتگاه 
نتانیاهو در قیصریه را هدف قرار داد. دفتر نتانیاهو 
در بیانیه ای اعلام کرد   پهپادی به سمت اقامتگاه 
نخست وزیر در قیصریه اصابت کرد و افزود که 
»البته نخست وزیر و همسرش در آنجا نبودند 
و این حادثه تلفات جانی نداشــت.« مشخص 
نیست که آیا محل اقامت نتانیاهو همان »یک 

تاسیسات« مورد اشاره ارتش بوده است یا خیر.
   ماجرا چه بود؟

طبق اطلاعات اولیه، پهپادی که از لبنان پرتاب 
شد، موفق شد رادارهای اســرائیلی را دور بزند  
اما هدف آن این بار شــخص نتانیاهو بود. ارتش 
اسرائیل اعتراف کرد که از یکی از سه پهپادی که 
از لبنان به راه افتاده بود، غافل شده است. وی در 
بیانیه ای گفت: سه پهپاد از لبنان به حریم هوایی 
اســرائیل نفوذ کرد که دو مورد از آنها رهگیری 
شد و سومی بدون تلفات به ساختمانی در شهر 
قیصریه برخورد کرد. اما آنچه ارتش اســرائیل 
نشان نداد این بود که پهپاد بدون صدای آژیر به 
قیصریه رسید. سومین غافلگیری با اعلام دفتر 
نخســت وزیری مبنی بر اینکه خانه نتانیاهو در 

شهر هدف بوده است.
   آژیرهای خطر کجا هستند؟

یکی از ســاکنان قیصریه که شاهد انفجار بود به 
کانال ۱۲ اســرائیل گفت: ما صدای بالگرد را از 
بالای سرمان شنیدیم و احساس می کردیم که 
تصادفی رخ داده اســت اما هیچ هشداری فعال 
نشده، بنابراین ما نترسیدیم. وی افزود: اما ناگهان 
صدای انفجار شــدیدی در منطقه شنیده شد و 
برای ما مشخص نشد که رهگیری بوده یا پهپاد 
منفجر شده است. همســایه ای که در نزدیکی 
ســاختمانی در قیصریه زندگــی می کند   مورد 
اصابت یک پهپاد که از لبنان وارد اسرائیل شده 
بود، قرار گرفته، به وب ســایت والا گفت   صدای 
انفجاری مهیب را شــنیده است. وی افزود: ابتدا 
فکر می کردم این فعالیت نیروهای ماست چون 
صدای آژیر نبود. وی ادامه داد: صدای بالگردهای 
بالای محله را شنیدیم و متوجه شدیم که اتفاقی 
در حال رخ دادن است، واقعا تعجب آور بود. قادی، 
یکی از ساکنان محله ای نزدیک به محل سقوط 
پهپاد، گفت   صدایی غیرعادی شنیده است و این 
تنها چندی از صدها نفر هستند که می گویند به 
وضوح صدای پهپاد را شنیده اند اما نه پدافندی به 
کار افتاده و نه آژیر به صدا در آمده است. به نظر 
می رسد حزب الله راه دور زدن پدافند اسرائیل با 

پهپادها را پیدا کرده است.
   چرا اقامتگاه نتانیاهو؟

این حادثه در صبــح روز شــنبه رخ داد  که در 
اسرائیل تعطیل است و اکثر اسرائیلی ها در خانه 

هستند، به ویژه که اسرائیل روز تاج و تخت یهودی 
را جشن می گیرد. در این تعطیلات، اسرائیلی ها 
زیارتگاه هایــی را در داخل خانه هــای خود برپا 
می کنند که خانواده ها در آن جمع می شوند. این 
حادثه نیز در اوایل صبح شنبه رخ داد. چون روز 
شنبه بود و اسرائیل در دوره سکوت به سر می برد، 
نتانیاهو و خانواده اش قرار بود در خانه شخصی 
خود باشند نه در خانه رسمی در اورشلیم غربی. 
دفتر نخســت وزیر اسرائیل مشــخص نکرد که 
نتانیاهو و همسرش صبح روز شنبه کجا بودند، 
اگرچه فرض بر این بود که آن ها در اقامتگاه رسمی 

در اورشلیم غربی هستند.
   سومین عملیات  موفق پهپادی حزب الله

این سومین عملیات  موفق حزب الله در عرض یک 
هفته اســت که در آن پهپادها توانستند از رادار 
اســرائیل عبور کنند. روزنامه معاریو می گوید: 
»این سومین حادثه در حدود یک هفته است که 
طی آن یک پهپاد توانسته به عمق اسرائیل برسد. 
جمعه گذشته یک هواپیمای بدون سرنشین از 
لبنان به خانه سالمندان در هرزلیا برخورد کرد 
و همچنین یکی از این دو هواپیما رهگیری شد 
و دیگری به گفته ارتش اســرائیل تحت مراقبت 
شدید نیروی هوایی اسرائیل به مسیر خود ادامه 
داد تا سرانجام در هرتزلیا سقوط کرد.« گفتنی 
است، اوایل هفته جاری در پی اصابت یک پهپاد 
در نزدیکی اتاق غذاخوری پایگاه آموزشی تیپ 
در منطقه بنیامینه، چهار سرباز جولانی کشته 

و ده ها تن دیگر زخمی شدند. )آسوشیتدپرس(

    بعد از ۲۰ سال، کارگران بخش آهن و فولاد در ایتالیا اعتصاب کردند و برای اعتراض 
به دولت راستگرای جورجیا ملونی با لباس های قرمز در خیابان های رم جمع شدند. 

)آسوشیتدپرس(

   
نوواک جوکوویچ و 

رافائل نادال، دو اسطوره 
تکرارنشدنی تاریخ 
تنیس جهان، پس از 

شکست مقابل رقبای 
جوانشان، روز شنبه در 

مرحله نیمه نهایی تور 
»شش پادشاه اسلم« 

عربستان سعودی، برای 
آخرین بار با یکدیگر 

دیدار می کنند. به 
احتمال فراوان این 

آخرین دیدار دو اسطوره 
باشد و از این رو همه 

نگاه های علاقه مندان 
به این ورزش، به ریاض 

دوخته شده است. 
)رویترز(

   
»پالپ فیکشن« یا »داستان عامه پسند« که 

سی امین سالگرد خود را ۱۴ اکتبر جشن گرفت، 
ردپایی عظیم در ساخت فیلم پس از آن، به جای 

گذاشت. این فیلم که ابتدا توسط نویسنده و 
کارگردان کوئنتین تارانتینو و راجر آواری دوست 
دیرینه و همکارش در آرشیو ویدئو، در قالب یک 
فیلم چند داستانی طراحی شد، در نهایت به یک 
اودیسه کمدی، خشن، مبتکرانه و غیرخطی بدل 
شد. این فیلم علاوه بر احیای حرفه جان تراولتا، 

ساموئل ال. جکسون را معرفی کرد و موجب ایجاد 
صنعت پررونق فیلم های تقلیدی از آن شد. فیلم 

نخل طلای جشنواره فیلم کن ۱۹۹۴ را برد و ۷ 
نامزدی جایزه اسکار کسب کرد و در نهایت برای 

فیلمنامه تارانتینو و آواری یک اسکار دریافت 
کرد. موفقیت تجاری آن نیز که در برابر بودجه 
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کرد، برای همیشه اقتصاد سینمای مستقل را 

تغییر داد. )ورایتی(

    دونالد ترامپ در تجمع هوادارانش در کالیفرنیا با یک تفاوت نسبت به تجمعات پیشین 
حاضر شد، او به دلیل تهدیدات جانی فزاینده پشت شیشه های ضدگلوله قرار گرفت. )رویترز(

    نوجوانان و جوانان اقصی نقاط جهان که در شمار هواداران خواننده فقید بریتانیایی، 
لیام پین به شمار می رفتند در میدان های اصلی شهرهای شان جمع شدند و همراه با روشن 

کردن نور گوشی های موبایل شان، با قطعات این خواننده هم خوانی کردند. در این تصویر تجمع 
هواداران پین در میدان اصلی مکزیکوسیتی را می بینید. )ای اف پی(

ک 
کمی

 
   

رقابت در انتخابات ریاست جمهوری آمریکا بسیار نزدیک تر از آن است که بتوان فردی را به عنوان پیروز قطعی معرفی کرد. از این رو، این انتخابات و نتیجه مجهولش 
بیش از هر کشور دیگری در جهان، همچون شمشیر داموکلس برسر کشور و مردم اوکراین می چرخد. اگر ترامپ بر سر کار بیاید، کار اوکراینی ها با سختی مواجه 

خواهد شد. کارتونی از کارتون موومنت

  سایت نگار جهان

پوتین: عربستان سعودی را برای 
برگزاری مذاکرات صلح اوکراین صادق 

و قابل  پذیرش می دانیم
ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه، گفت   تلاش 

عربستان سعودی برای میانجی گری صادقانه است و آنجا 
مکان قابل قبولی برای مذاکرات احتمالی صلح روسیه و 
اوکراین خواهد بود. با این حال او تاکید کرد که هرگونه 

مذاکره ای به این بستگی دارد که اوکراین ممنوعیت 
مبادله و دادوستد با روسیه را لغو کند. پوتین در کنفرانسی 

مطبوعاتی، پس از راه اندازی مجمع تجاری بریکس در 
پایتخت روسیه، در پاسخ به سوال عرب نیوز گفت که حاضر 

است در کنفرانس صلح به میزبانی عربستان سعودی 
شرکت کند. او افزود اگرچه پادشاهی عربستان محل 

قابل قبولی برای مذاکرات صلح با کی یف خواهد بود، این 
محتوای گفت  وگوها است که بیش از مکان آن اهمیت دارد. 

رئیس جمهوری روسیه همچنین گفت: »ما آماده ادامه 
گفت وگو برای دستیابی به صلح هستیم و اگر در عربستان 

سعودی اقداماتی سازماندهی شود، در نظر ما قابل قبول 
است. با این حال، تمرکز هر گونه گفت وگو باید براساس 
مذاکرات قبلی باشد، به ویژه پیش نویس توافقی که ابتدا 
در سال ۲۰۲۲ در استانبول حاصل شد و اوکراین از آن 

عقب نشینی کرد.« عربستان سعودی به رغم محکومیت 
حمله روسیه به اوکراین از سوی سازمان ملل، موضع 

متعادلی اتخاذ کرده و روابط مستحکمی با روسیه و اوکراین 
دارد. ریاض همچنین برای کمک به حل بحران مسکو و 

کی یف ابراز تمایل کرده است. )ایندیپندنت(

مدیرعامل انویدیا: ۱۰۰ میلیون ربات 
هوش مصنوعی در راه است

جنسن هوانگ، مدیر عامل انویدیا که از آن به عنوان غول 
عرصه های تراشه سازی یاد می شود، در پادکست بی جی تو 

حضور یافت و اعلام کرد که انویدیا قصد دارد در آینده 
نزدیک ۱۰۰ میلیون ربات هوش مصنوعی را به محیط 
کار معرفی کند. این ربات ها برای انجام وظایف روزمره، 

تسریع فرآیندهای کاری و آزاد کردن زمان کارکنان برای 
انجام وظایف مهم تر و چالش برانگیزتر طراحی شده اند. به 
گفته مدیر عامل انویدیا، انسان ها و هوش مصنوعی نه تنها 
می توانند، بلکه باید با هم کار کنند تا پیشرفت و بهره وری 

را به پیش ببرند. شاید فرض شود که چنین تعداد زیادی از 
ربات ها انسان ها را بیکار خواهند کرد، اما هوانگ اعلام کرد   

نه تنها چنین اتفاقی نخواهد افتاد، بلکه او انتظار دارد که 
عکس آن رخ دهد؛ زیرا انویدیا برنامه دارد ۵۰ هزار شغل 

جدید ایجاد کند. وی معتقد است که ارتش ربات های 
هوش مصنوعی به طور قابل توجهی سود شرکت را افزایش 
خواهد داد و در نتیجه منابع و علاقه بیشتری برای دستیابی 

به موفقیت های بزرگتر ایجاد می شود که به جذب نیروی 
انسانی بیشتر منجر خواهد شد. )تک فارس(

عزم کشورهای اتحادیه اروپا برای 
تسریع اخراج مهاجران غیرقانونی

کشورهای اتحادیه اروپا قصد دارند فرآیند اخراج 
پناهجویانی که  درخواست پناهندگی  آنها رد شده را 

تسریع کنند. ۲۷ کشور عضو این اتحادیه در نشست سران 
در بروکسل توافق کردند که کمیسیون اروپا به سرعت 

قوانینی برای اصلاح وضعیت موجود ارائه کند. در نشست 
سران اتحادیه اروپا همچنین از تصمیم لهستان برای 

توقف رویه اعطای پناهندگی حمایت شد. دونالد توسک، 
نخست وزیر لهستان پیشتر اعلام کرده بود که قصد دارد 
به طور موقت رویه های پناهندگی را در مورد مهاجرانی 

که از روسیه و بلاروس به کشورهای اتحادیه اروپا می آیند، 
تعلیق کند. نخست وزیر لهستان همچنین ولادیمیر 

پوتین، رئیس جمهور روسیه و الکساندر لوکاشنکو، همتای 
بلاروسش را متهم کرده بود که از طریق تسهیل ورود 

مهاجران، حمله ای  ترکیبی  را هماهنگ کرده اند تا مهاجران 
از مرز لهستان وارد شوند و ثبات اتحادیه اروپا را بر هم 
بزنند. توسک این اقدام را مغایر با اصل حق پناهندگی 

دانسته بود. اولاف شولتس، صدراعظم آلمان نیز در این 
نشست تاکید کرد که نمی توان چشم ها را به روی اتفاقات 

وحشتناکی که در مرزها رخ می دهد، بست و به همین 
دلیل تلاش های ویژه برای جلوگیری از ورود مهاجران غیر 

قانونی به داخل کشورهای اتحادیه اروپا ضروری است. 

بحث در مورد سیاست های مهاجرتی اتحادیه اروپا به دلیل 
رویه های مستقل برخی کشورهای عضو از جمله هلند و 

مجارستان در ماه های اخیر تشدید شده است. به طوری که 
برخی شرکای اروپایی آلمان نسبت به تصمیم این کشور 
برای برقراری کنترل های مرزی پس از حمله تروریستی 
در جشنواره ای در شهر زولینگن ابراز نارضایتی کرده اند. 
از سوی دیگر، در حالی که اصلاحات جدیدی برای قانون 

جدید پناهندگی اتحادیه اروپا در بهار ۲۰۲۴ تصویب شده 
بود، برخی از کشورهای عضو معتقدند که این اصلاحات 

برای حل مشکلات فعلی کافی نیستند. کیریاکوس 
میتسوتاکیس، نخست وزیر یونان، در نشست سران انتقاد 

کرد که این اصلاحات مشکل بازگشت دوباره مهاجرانی که 
درخواست پناهندگی آنها رد شده است را حل نمی کند. با 

این حال، بر اساس قانون جدید پناهندگی در اتحادیه اروپا، 
اخراج پناهجویانی که درخواستشان رد شده، باید تسریع 
شود. به این صورت در مواردی که خطرات امنیتی وجود 
دارد، فرصتی برای خروج داوطلبانه داده نخواهد شد و به 

جای آن، اخراج فوری انجام می شود. اتحادیه اروپا از تمامی 
کشورهای عضو خواسته است، قوانین جدید پناهندگی را تا 

ماه مه ۲۰۲۶ اجرایی کنند. )دویچه وله(

دست رد کریستوفر نولان به سینه 
کمپانی برادران وارنر

سال ۲۰۲۰، »تنت« فیلم ۲۰۰ میلیون دلاری کریستوفر 
نولان با یک تاخیر طولانی به دلیل شیوع کرونا که سینماها 

را تعطیل کرد، به سینماها رفت. در آن تابستان، این 
کارگردان که شیفته نمایش در پرده های بزرگ است، 

می خواست فیلم مهیج جاسوسی اش اولین فیلم مهمی 
باشد که موجب بازگشایی جدی سینماها می شود. آن 
سارنوف، رئیس سابق بخش سرگرمی کمپانی برادران 
وارنر و توبی امریک، رئیس استودیو، موافقت کردند تا 

زمانی که نولان هزینه مشخصی بپردازد، اکران فیلم در 
سینماها ادامه یابد. پس از ادغام وارنر میدیا در سال ۲۰۲۲ 

با دیسکاوری و تغییر برنامه ها و سیاست های آن، روسای 
جدید مشتاق بازگشت نولان به استودیو بودند. او ۹ ماه 
پیش از ورود آنها، این کمپانی را ترک کرده بود تا کارش 

را با یونیورسال ادامه دهد و »اوپنهایمر« را بسازد. نولان از 
زمان ساخت »بی خوابی« در سال ۲۰۰۲ با برادران وارنر 

همکاری کرده بود و روسای جدید برای نشان دادن حسن 
نیت خود، چکی ۷ رقمی برای او نوشتند تا هزینه های 

»تنت« را به وی پس دهند. اما این تلاش هم بی نتیجه ماند 
و نولان نشان داد برای مردی که هنوز در خانه ای ساده 

در هالیوود هیلز زندگی می کند و با یک هوندای ۲۰ ساله 
رانندگی می کند، پول مهم نیست. این کارگردان برنده 

اسکار و امِا توماس، همسرش که شریک ساخت فیلم هایش  
است، تصمیم گرفتند پروژه بعدی خود را با بازی مت 

دیمون برای یونیورسال بسازند. آنچه برای نولان اهمیت 
دارد استراتژی بازاریابی درست، استفاده از صفحه نمایش 

آیمکس، داشتن استقلال برای ساخت فیلم و مواردی از این 
دست است. در واقع نولان بخشی از نسل در حال انقراض 
کارگردانانی است که نامشان نشان دهنده کارشان است و 
در کنار کوئنتین تارانتینو و جیمز کامرون جای می گیرد. 

فیلم های استیون اسپیلبرگ و مارتین اسکورسیزی با وجود 
ثابت ماندن بودجه تولیدشان، بازده کمتری در گیشه ها 

یافته اند و بازسازی »داستان وست ساید« اسپیلبرگ که با 
بودجه ۱۰۰ میلیون دلاری ساخته شد ۷۶ میلیون دلار در 
سراسر جهان فروخت و »قاتلان ماه کامل« اسکورسیزی 

که ۲۱۵ میلیون دلار هزینه داشت، سال پیش ۱۵۹ میلیون 
دلار در سراسر جهان فروش کرد. بنابراین امکان انتخاب 

برای استودیوها کم است و فیلمسازانی مانند گرتا گرویگ 
و رایان کوگلر سبک های متفاوتی دارند و با وجود این که 

»باربی« ۱.۴۵ میلیارد دلار و »پلنگ سیاه« ۱.۳۵ میلیارد 
دلار فروش کردند، با این حال فیلم های آن ها بر اساس پایه 
متفاوتی ساخته شده بودند. موفقیت نولان با »اوپنهایمر« 
اما کاری معجزه آسا بود؛ کسب جایزه بهترین فیلم باوجود 
داشتن رتبه R، زمان ۳ ساعته فیلم و تمرکز بر شخصیتی 

تاریخی که کمترین احتمال سرگرمی بودن و کسب درآمد 
را داشت و در عین حال فروش ۹۷۶ میلیون دلاری نشان 
می دهد نام نولان یک برند است. هنوز روشن نیست فیلم 

بعدی نولان چه خواهد بود، اما منابع داخلی می گویند 
آخرین اثر نولان یک حماسه علمی تخیلی دیگر نیست و 

احتمالا فیلمی در ژانر جاسوسی است. )مهر(

تعداد کارمندان کشته شده 
سازمان ملل در نوار غزه که بیش 
از یک سال است تحت حملات 
اسرائیل قرار دارد، به ۲۳۱ نفر 

افزایش یافت. )آناتولی(
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بیش از ۲۰۰ هزار فلسطینی در 
شمال غزه ۱۴ روز است به مواد 
غذایی و دارو دسترسی ندارند. 

)آناتولی(

  کیوسک

وال استریت ژورنال از تلاش دولت 
آمریکا برای برقراری آتش بس در غزه 

و لبنان خبر داد. بدیهی است دستیابی 
به آتش بس  روی نتیجه انتخابات 

تاثیرگذار خواهد بود.

گاردین آمریکا از ناکامی ران 
دسانتیس، فرماندار محافظه کار 
فلوریدا در ممنوعیت تبلیغات در مورد 
سقط جنین خبر داد.

جنجال برسر حضور نخست وزیر بریتانیا 
در کنسرت تیلور سوئیفت

کنســرت های تیلور ســوئیفت در 
ادامه تــور »اراس« او در بریتانیا در 
روز ۲۰ اوت به پایان رسید و چهره 
لندن را برای چند روز با نزدیک به 
یک میلیون »سوئیفتی« تغییر داد  
اما موضوعی کــه توجه خبرنگاران 
بریتانیایی را جلب کرد، محافظت و 
اسکورت سلطنتی تیلور سوئیفت از 
محل اقامت به استادیوم ویمبلی بود. 
این نوع اسکورت با خودروهای مجهز 
و چراغ داخلی آبی و قرمز مخصوص 
خاندان ســلطنتی شــامل ملکه یا 

پادشاه، ولیعهد و همچنین نخست وزیر و چند وزیر مهم کابینه بریتانیا است. صادق 
خان، شهردار لندن و پلیس کلانشهر لندن در آن زمان به خبرنگاران گفته بودند 
به دلیل تهدیدات تروریستی پس از کشف توطئه حمله به کنسرت تیلور سوئیفت 
در وین، این محافظت ویژه از ستاره رکوردشکن تاریخ موسیقی در لندن صورت 
گرفته است. اما روزنامه »سان« چند روز پیش در گزارشی پشت پرده این اسکورت 
ویژه سلطنتی برای تیلور ســوئیفت را افشا کرد و نوشت مادر تیلور سوئیفت که 
مدیر برنامه های او نیز هست تهدید کرده بود اگر محافظت ویژه برای این خواننده 
در کنسرت های لندن او صورت نگیرد آنها را لغو می کند. به نوشته »سان« کی یر 
استارمر و خانواده ش در ازای قدردانی به طور رایگان بلیت ویژه جایگاه اختصاصی 
دریافت کردند که ارزش آن ۲۶۰۰ پوند بود. هرچند استارمر بعدها این مبلغ را 
پرداخت کرده است. اما دریافت بلیت ویژه رایگان برای نخست وزیر به جنجالی 
در رسانه ها و همچنین کاربران رسانه های اجتماعی بدل شد و اکنون برخی از 
نمایندگان مجلس بریتانیا در کنار بوریس جانسون نخست وزیر محافظه کار سابق 

با نکوهش نخست وزیر حزب کارگر، خواستار پاسخگویی او شده اند. )العربیه(

ون
و ز

یل

مرگ عجیب دو ورزشکار در خیابان های پاریس

زنجیره تراژدی ها در جاده های پاریس تمامی ندارد. در حالی که صدها دوچرخه سوار در 
مقابل کلیسای لامادلین جمع شده بودند تا به عزاداری مرگ پل واری، دوچرخه سوار ۲۷ 
ساله که توسط یک خودرو زیر گرفته شده بود بپردازند، یک خودروی شاسی بلند  دیگر 
در خیابان های پاریس یک زن ۳۱ ساله برزیلی را زیر گرفت و این زن در بیمارستان جان 
باخت. این زن ۳۱ ساله که فرناندا نام داشت،  ورزشکار و اهل برزیل بود و اینفلوئنسر محبوبی 
در فضای مجازی به شمار می رفت.  او قصد داشــت با حضور در پاریس، چالش دویدن ۸ 
کیلومتری در خیابان های مشهور و چشم نواز این کشور را به اجرا بگذارد. جالب است بدانید، 
فرناندا یک بار دیگر در حدفاصل سال های ۲۰۱۶ و ۲۰۱۷ به پاریس آمده بود و طی آن سفر 
هم با حادثه مواجه شد و وقتی در حال دویدن در خیابان بود، توسط یک مرد غریبه مورد 
ضرب و شتم شدید قرار گرفت. اینطور که پیداســت، پاریس این روزها برای ورزشکاران 

خیابانی چندان جای مناسبی نیست. )پاریسین(

  ینگه دنیا  تا انتخابات آمریکا  حادثه روز

ســه میلیاردر در مرحله پایانی کارزار دونالد ترامپ 
برای انتخاب مجدد، از او حمایت مالی چشمگیری 
کرده اند. ایلان ماسک، میریام ادلسون و دیک یولاین 
در سه ماه گذشــته در مجموع رقم سرسام آور ۲۲۰ 
میلیون دلار به گروه های حامــی رئیس جمهوری 
سابق اهدا کرده  اند. بر اساس اسناد کمیسیون فدرال 
انتخابات، ماسک، ثروتمندترین فرد جهان، از ژوییه 
تا ســپتامبر، حدود ۷۵ میلیون دلار به کمیته اقدام 
سیاســی حامی ترامپ که خودش تاســیس کرده 
است، موســوم به »آمریکا پک« کمک کرده است. 
او حدود ۱۵ میلیون دلار در ژوییه، ۳۰ میلیون دلار 
در اوت و ۳۰ میلیون دلار دیگر در ســپتامبر کمک 
کرده است. اسناد نشــان می دهد میریام ادلسون، 
پزشک اســرائیلی  ـآمریکایی که پشت کمیته اقدام 
سیاســی »حفظ آمریکا« قرار دارد، در سه  ماه اخیر 
مبلغ هنگفت ۹۵ میلیــون دلار به گروه خود تزریق 
کرده اســت ؛ ۲۵ میلیون دلار در ژوییه، ۲۵ میلیون 
دلار دیگر در اوت و ۴۵ دلار دیگر نیز در سپتامبر. او 
یکی از مالکان تیم دالاس ماوریک است. اسناد نشان 
می دهد در همین حال، دیــک یولاین، مدیرعامل 
شرکت حمل و نقل یولاین، ۴۸ میلیون دلار به کمیته 
اقدام سیاسی محافظه کار »احیا« اهدا کرده است، او 
۲/۳میلیون دلار در ژوییه، ۱۷ میلیون دلار در اوت و 

۲۹ میلیون دلار در سپتامبر کمک مالی کرده است.

مدیرعامل تســلا در ماه گذشته حمایتش از ترامپ 
را فراتر از کمک های مالی نشــان داد. او در ۵ اکتبر 
در تجمعی در باتلر در پنســیلوانیا صحبت کرد که 
بازگشت ترامپ به محل اولین سوءقصد برای ترورش 
در ژوییه بود. ماســک آنجا خطاب به جمعیت گفت 
ترامپ »باید پیروز شود تا دموکراسی در آمریکا حفظ 
شود«. ماسک روز چهارشنبه در رسانه اجتماعی اش، 
ایکس  اعلام کرد   قصد دارد »مجموعه سخنرانی هایی 
در سراسر پنسیلوانیا داشته باشد«. ترامپ و هم تیمی 

انتخاباتی اش، جی دی ونس، نیــز این هفته مدتی 
را در این ایالــت کلیدی رقابت انتخاباتی ســپری 
می کنند؛ ونس روز پنجشنبه در پیتسبورگ صحبت 
خواهد کــرد، در حالی که ترامپ روز شــنبه کارزار 
انتخاباتی اش را به لتروب خواهد برد. کامالا هریس، 
رقیب دموکرات ترامپ و معاون رئیس جمهوری، نیز 
کارزار انتخاباتی اش را به پنسیلوانیا برده  و قرار است 
روز چهارشــنبه در باکس کانتی توقف داشته باشد. 
هریس هم به نوبه خود از حمایت مالی میلیاردرها، 
به ویژه کارآفرینان حوزه فناوری، برخوردار اســت. 
این گروه داستین موســکوویتز، یکی از بنیانگذاران 
فیس بوک  را شامل می شود که در ماه اوت ۳ میلیون 
دلار به کمیته اقدام سیاســی »اف اف« اهدا کرد و 
رید هیستینگز، یکی از بنیان گذاران نتفلیکس که 
در همان ماه ۱ میلیون دلار به ایــن گروه اهدا کرد. 
کمیته اصلی جمع آوری کمک های مالی کلان نامزد 
دموکرات ها، موسوم به »صندوق پیروزی هریس«، 
در بازه زمانی ژوییه تا ســپتامبر ۶۳۳ میلیون دلار 
جمع آوری کرده   که بیــش از چهار برابر مبلغ ۱۴۵ 
میلیون دلاری اســت که گروه مشــابه، موسوم به 
»ترامپ ۴۷« که برای رئیس جمهوری سابق تشکیل 
شده، در همین بازه زمانی به دست آورد. این اسناد 
جدید در حالی منتشر شده است که فقط ۱۹ روز تا 

انتخابات نوامبر باقی مانده است. )ایندیپندنت(

کاخ ســفید روز ۲۷ مهر در گزارشــی از دیدار جو 
بایدن، رئیس جمهوری آمریکا بــا امانوئل مکرون، 
رئیس جمهور فرانسه، اولاف شولتز، صدراعظم آلمان 
و کی یر اســتارمر، نخســت وزیر بریتانیا، در برلین، 
اعلام کرد این رهبران درباره مسائل کلیدی جهانی 
گفتگو کردند. برای جو بایدن کــه تنها چند ماه به 
پایان دوره ریاست جمهوری اش مانده است، این یک 
سفر تودیعی و زمانی برای خداحافظی او با شرکای 

اروپایی اش به حساب می آمد. 
• براساس این گزارش، ســران حاضر در این دیدار، 
بار دیگر جنگ روســیه علیه اوکرایــن را محکوم و 
برنامه هایی را برای ارائه کمک های امنیتی، اقتصادی 
و بشردوستانه بیشــتر به اوکراین ارائه کردند. سران 
آمریکا، بریتانیا، آلمان و فرانســه همچنین استفاده 
از دارایی های مسدودشــده دولت روســیه که در 
نشست گروه هفت به تصویب رسیده بود را بررسی و 
حمایت خود از »طرح پیروزی« ولودیمیر زلنسکی، 
رئیس جمهور اوکراین  را اعلام و بر تعهد خود به ادامه 
پشتیبانی از کی یف برای دستیابی به صلحی عادلانه 
و پایدار و احترام به حاکمیت و تمامیت ارضی اوکراین 
تأکید کردند. وضعیت لبنان نیز در این گفتگوها مورد 
بررســی قرار گرفت و رهبران بر لزوم اجرای کامل 
قطعنامه ۱۷۰۱ شورای امنیت سازمان ملل و یافتن 
راه حلی دیپلماتیک برای بازگشت امن غیرنظامیان به 

خانه هایشان توافق کردند. 
• قرار بود از طرف فرانک والتر اشــتاین مایر، رئیس  

جمهوری آلمان بالاترین نشان شایستگی این کشور 
را دریافت کند. به گفته دفتر ریاست  جمهوری آلمان، 
این نشان به خاطر »مشارکت های او در دوستی آلمان 
و آمریکا و پیوند فرا آتلانتیک« در تمام مناصبی که 
طی پنج دهه گذشته داشته، به او اهدا می شود. بعد از 
جورج هربرت واکر بوش رئیس جمهور اسبق ایالات 
متحده آمریکا، جو بایدن نخســتین رئیس جمهور 
آمریکاست که نشــان افتخار شایستگی جمهوری 
فدرال آلمان را از رئیس جمهور این کشــور دریافت 

می کند.
• رابطه میان آمریکا و اروپا، و به ویژه آمریکا و آلمان، 
برای بایدن بسیار اهمیت داشته است. به این خاطر، با 
پایان ریاست جمهوری او، یک عصر در روابط دو کشور 
نیز به پایان می رسد. میشــل ایگان، استاد دانشگاه 
آمریکایی در واشنگتن و کارشــناس روابط ایالات 
متحده و اروپا، در مصاحبه ای با دویچه وله می گوید 
که »می توان بایدن را به عنوان آخرین رئیس جمهور 
ترانس آتلانتیک توصیف کرد«. او در ادامه گفت: »این 
به دلیل کارهای طولانی مدت او بــا ناتو، کنفرانس 
امنیتی مونشن و کمیته سیاست خارجی سنا است 
که از طریق آن قبل از آنکه به مقام ریاست جمهوری 
برسد با بسیاری از رهبران اروپایی آشنا شد «. بایدن 
در ســال ۱۹۴۲ به دنیا آمد و در کشوری بزرگ شد 
که به آلمان در بازســازی پس از جنگ جهانی دوم 
کمک کرد. پس از ایجاد دیوار برلین در سال ۱۹۶۱، 
او شاهد بود که آلمان غربی سابق به یکی از مهم ترین 

شرکای ایالات متحده در جنگ سرد تبدیل شد. پیتر 
اشپاردینگ، معاون »مرکز مطالعات ریاست جمهوری 
و کنگره« به دویچه وله می گوید:  بایدن از سال ۱۹۷۲ 
در سیاست فعال است و در زمینه سیاست خارجی 
تحت تأثیر تجارب جنگ ســرد قرار گرفته است . او 

اضافه کرد که  آلمان در واقع مرکز این منازعه بود. 
• تجارب بایدن در عرصه سیاست خارجی در زمان 
معاونت رئیس جمهور باراک اوباما بســیار مهم بود. 
ایگان می گوید که  اوبامــا در زمان نامزدی اش برای 
ریاست جمهوری تجربه بسیار محدودی در سیاست 
خارجی داشت. به این دلیل که بایدن به عنوان معاون 
اوباما انتخاب شد. او ارتباطات و دانش لازم را داشت.  
اوباما در طول دوره های ریاست جمهوری خود در اروپا 
محبوبیت زیادی داشت، زیرا روابط دو سوی آتلانتیک 
را پس از ریاست جمهوری جورج بوش دوباره برقرار 
کرد. ایگان خاطرنشــان می کند   در این دوره ها این 
بایدن بود که ارتباط عاطفی با اروپا داشت، نه اوباما. 
پیتر اشــپاردینگ می گوید   بایدن به عنوان آخرین 
رئیس جمهور آتلانتیک گرای بزرگ توصیف می شود، 
زیرا آلمان بعد از این در سیاست خارجی آمریکا نقش 
کمتری خواهد داشت. گفتنی است »آتلانتیک گرا« 
به کسی گفته می شــود که تنها به مواضع ملی در 
کشورهای آمریکای شمالی یا اروپایی تمرکز نکرده 
بلکه یک سلســله ارزش های مشــترک میان این 
کشورها در دو ســوی اقیانوس اطلس را در اولویت 

قرار می دهد. )صدای آمریکا، دویچه وله و یورونیوز(

پایان تور تشکر و خداحافظی جو با قاره سبزترامپ، حامیان ثروتمند و باران پول 

بریکس و چالش سلطه دلار
آیا رویای جهان چندقطبی محقق می شود؟

گروه بریکس، متشکل از کشورهای برزیل، روسیه، هند، 
چین و آفریقای جنوبی، به عنوان یکی از ســازمان های 
سیاســی و اقتصادی مهم جهان مطرح شــده اســت. 
شانزدهمین اجلاس سالانه بریکس هفته آینده در کازان 
روسیه برگزار خواهد شــد. در اجلاس جدید قرار است 
اعضای جدید این سازمان از جمله مصر، اتیوپی، عربستان 
سعودی، ایران و امارات متحده عربی نیز شرکت کنند. 
این گروه با هدف ایجاد توازن در مقابل قدرت های غربی 
و نظام اقتصادی مبتنی بر دلار، در حال تلاش برای ایجاد 
نظم جدیدی در عرصه جهانی اســت.  تشکیل بریکس 
به عنوان یک سازمان سیاســی، از سال ۲۰۰۶ آغاز شد. 
اولین نشست این گروه در سال ۲۰۰۹ با حضور کشورهای 
برزیل، روسیه، هند و چین برگزار شد و تحت نام »بریک« 
شناخته می شد. اما در سال ۲۰۱۰، آفریقای جنوبی نیز به 
این گروه پیوست و نام آن به »بریکس« تغییر یافت. این 
گروه شامل قدرت های بزرگ جهانی مانند چین و روسیه 
و همچنین قدرت های منطقه ای مانند برزیل و آفریقای 
جنوبی است. جمعیت کشورهای عضو بریکس حدود ۳/۵ 
میلیارد نفر است که معادل ۴۵ درصد از جمعیت جهان 
می باشد. ارزش اقتصادی این کشورها به ۲۸/۵ تریلیون 
دلار می رســد که حدود ۲۸ درصد از اقتصاد جهانی را 
تشــکیل می دهد. یکی از مهم ترین نقاط قوت بریکس، 
تأثیر آن در بازار جهانی نفت اســت. با عضویت روسیه، 
به عنوان یکی از بزرگتریــن تولیدکنندگان نفت جهان  
و همچنین حمایت ایران، عربســتان سعودی و امارات 
متحده عربی از این ائتلاف، تولید نفت کشورهای بریکس 
حدود ۴۴ درصد از نفت خام جهان را شامل می شود. این 
موضوع جایگاه بریکس را به عنــوان یک نیروی مهم در 

بازار انرژی جهانی تقویت کرده است.

در ســال های پس از جنگ جهانی دوم، آمریکا با اتکا بر 
نقش خود در پایان دادن به جنگ بزرگ، توانست توافق 
برتون وودز را مطرح و نظر تمامی کشــورهای جهان را 
برای تجارت جهانی بر پایــه واحد پولی دلار جلب کند. 
اینگونه بود که دلار به ارز مرجع معاملات جهانی بدل شد. 
به علاوه تاسیس سازمان ها و نهادهای بین المللی مانند 
سازمان ملل متحد با حمایت مستقیم آمریکا که اغلب در 
این کشور نیز مستقر بودند سبب شد تا آمریکا در نظم 
جدید جهان نیز دست بالا را داشته باشد. با گذشت زمان 
از تمایل کشورهای مختلف برای باقی ماندن در توافق 
برتون وودز و انجام معاملات جهانی با دلار کاسته شد و 
اولین زمزمه ها در این مورد در دهه ۶۰ میلادی شنیده 
شد. اگرچه توافق برتون وودز در سال ۱۹۷۱ بر هم خورد 
و از بین رفت اما باید بگوییم از آن زمان تا کنون و در طول 
بیش از ۶ دهه گذشته، تهدید خاص و ویژه ای به سیطره 
دلار وارد نیامده و امروز بیــش از ۸۴ درصد از معاملات 
جهانی بر پایه دلار صورت می گیرد و سهم یوان چین به 
عنوان یکی از اصلی ترین گزینه ها به عنوان جایگزین های 
دلار، تنها ۴/۵درصد است. این اتفاق سبب شده است تا 
ابزار تحریم ها به عنوان یک ابزار کارآمد برای فشار آوردن 
به هر کشوری همچنان در اختیار آمریکا قرار داشته باشد 
و نارضایتی و خشم کشورهای مختلفی را برانگیزد. برای 
مثال طی سال گذشته و پس از اعمال تحریم های آمریکا 
علیه روســیه به دلیل حمله نظامی این کشور به خاک 
اوکراین، بیش از نیمی از ۶۵۰ میلیارد دلار ســرمایه ای 
که متعلق به الیگارش های روس در خارج از مرزهای این 
کشور بود، توسط آمریکا شناسایی و مصادره شد. از این رو 
کشورهایی که خواهان پایان بخشیدن به هژمونی آمریکا 
و نیز دلار این کشور هستند همواره در جستجوی ایده ای 

برای این امر بودند. 
در واکنش به این وضعیت، بریکس در سال ۲۰۱۴  بانک 
توسعه جدید  را تأسیس کرد. این بانک با هدف اعطای 
وام به کشــورهای در حال توســعه و کمک به توسعه 
زیرساخت ها در این کشورها ایجاد شد. از زمان تأسیس 
بانک توســعه جدید بریکس، این نهاد طی هشت سال 
گذشته حدود ۳۲ میلیارد دلار وام به کشورهای نوظهور 
اعطا کرده است. این وام ها  به طور عمده برای پروژه های 
بزرگ زیرساختی مانند ساخت جاده ها، پل ها، خطوط 
راه آهن و تأمین آب مورد اســتفاده قــرار گرفته اند. در 
مبادلات مالی میان کشورهای بریکس، هنوز دلار آمریکا 
به عنوان واحد اصلی استفاده می شــود. اما در ماه های 
اخیر، سیاستمداران برزیل و روسیه پیشنهاد ایجاد یک 
ارز مخصوص بریکس را مطرح کرده انــد. هدف از این 
پیشنهاد، کاهش سلطه دلار آمریکا بر تجارت جهانی و 
افزایش استقلال اقتصادی این کشورها است. این موضوع 
در نشســت بریکس ۲۰۲۳ مورد بحث قرار نگرفت، اما 
ممکن است در نشســت بعدی که در کازان، روسیه در 
سال ۲۰۲۴ برگزار می شود، مطرح شود. نشست بریکس 
در کازان در سال ۲۰۲۴ سه هدف اصلی را دنبال می کند: 
افزایش نقش بریکس در نظام مالی بین المللی، توسعه 
همکاری های بانکی و گسترش استفاده از ارزهای محلی 
کشورهای عضو  و تقویت همکاری های مالیاتی و گمرکی 

بین کشورهای عضو.
با توجه به اهمیت این نشســت، این سوال مطرح است 
که آیا بریکس می تواند به عنوان یــک نیروی واقعی در 
مقابل سلطه دلار آمریکا عمل کند و آیا ارز جدیدی در 
این نشست متولد خواهد شد که نظم اقتصادی جهانی 

را تغییر دهد.

   ترند های پنج کشور جهان در گوگل

مسابقه فوتبال بین تیم های الشباب و النصر

مسابقه فوتبال بین تیم های آکرون و زنیت

مسابقه فوتبال بین تیم های لیل و موناکو

آمریکابرزیلعربستانروسیهفرانسه

مسابقه فوتبال بین تیم های الشباب و النصر

مسابقه فوتبال آمریکایی بین تیم های فلوریدا استیت و دوک

   شاخص

براســاس آخرین داده های اداره آمار اســترالیا، نرخ 
فرزندآوری در این کشــور به پایین ترین میزان ممکن 
رســیده که معادل ۱/۵۰ بچه به ازای هر زن اســت و 
مادرها نیز دیرتر بچه دار می شوند. این پایین ترین نرخ 
فرزندآوری در داده های جمعیتی ۹۰ ســال گذشــته 
است. زنان جوان فرزندان کمتری دارند. این کشور در 
ســال ۱۹۶۱ با نرخ ۳/۵فرزند بالاترین آمار باروری را 
تجربه کرد. به رغم فراز و نشیب هایی که وجود داشته، 
نرخ فرزندآوری در اســترالیا از ســال ۱۹۷۱ پیوسته 
نزولی بوده اســت. به گزارش اداره آمار استرالیا، ۲۸۶ 
هزار و ۹۹۸ تولد در سال ۲۰۲۳ در اســترالیا به ثبت 
رسیده است. بیدار چو، رئیس بخش جمعیت شناسی 
اداره آمار استرالیا، گفت: »فرزندآوری کمتری در اکثر 
ایالت ها و مناطق وجود داشته است.« استرالیای غربی 
با ۱/۵۷فرزند به ازای هر زن در سال ۲۰۲۳ از بالاترین 
نرخ فرزندآوری برخوردار بود و نیو ســاوت ولز و قلمرو 

شــمالی )با ۱/۵۵فرزند به ازای هــر زن( در رتبه های 
بعدی قرار داشتند. تنها تاســمانی شاهد افزایش نرخ 
فرزندآوری از ســال ۲۰۲۲ بود که آن هم از ۱/۴۹ به 
۱/۵۱فرزند افزایش یافت. چو می گوید: »با این حال، نرخ 
فرزندآوری در بین زنان بومی بالاتر از میانگین کشور 
بود.« او گفت: »نرخ فرزندآوری کل در سال ۲۰۲۳ برای 
مادران بومی و جزیره نشینان تنگه تورس ۲/۱۷ فرزند 
به ازای هر زن بود. ۲۴ هزار و ۷۳۷ تولد به ثبت رسیده 
که دست کم یکی از والدین آن ها بومی یا ساکن تنگه 
تورس هستند که درمجموع ۸/۶درصد از کل تولدها را 

شامل می شوند.«

    فرزندآوری در سنین بالا
نرخ فرزندآوری در ۳۰ سال گذشــته بتدریج از ۱/۸۶ 
فرزند در سال ۱۹۹۳ کاهش یافته است. این روند نزولی 
در بین خانم های ۱۵ تا ۱۹ ساله که نرخ فرزندآوری ویژه 

سنی آن ها دوسوم کاهش یافته )به ۶/۲فرزند به ازای هر 
هزار زن( بارزتر بوده اســت. نرخ فرزندآوری ویژه سنی 
خانم های ۲۰ تا ۲۴ ساله نیز کاهش قابل توجهی داشته 
اســت. در مقابل، نرخ فرزندآوری ویژه سنی خانم های 
۴۰ تا ۴۴ ســاله در مقایسه با ۳۰ ســال گذشته تقریباً 
دوبرابر شده است )۱۵/۱فرزند به ازای هر هزار زن(. در 
عین حال، خانم های ۳۰ تا ۳۴ ساله همچنان از بالاترین 
نرخ فرزندآوری ویژه ســنی برخوردارند )۱۰۵/۲فرزند 
به ازای هر هزار زن( و خانم های ۲۵ تا ۲۹ ســال )۷۴.۹ 
فرزند به ازای هر هزار زن( در رتبه بعدی قرار دارند. چو 
در بیانیه ای گفت: »کاهش نرخ باروری مادران جوان تر 
در درازمدت و افزایش مداوم نرخ باروری مادران مسن تر 
از تمایل به بچه دار شدن در سنین بالاتر حکایت دارد. 
درمجموع، این روند باعث افزایش میانگین سنی مادران 
تا ۳۱/۹ سال و کاهش نرخ فرزندآوری کلی در استرالیا 

شده است.« )اپک تایمز(

نرخ فرزندآوری در استرالیا به پایین ترین میزان در ۹۰ سال گذشته رسید
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 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.

بل
ه ق

مار
 ش

ای
خ ه

اس
پ    

تن
رم

ح د
شر

ل 
دو

ج  
  

بی
ت یا

لغ  
  

  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
 اخلف
 آردی
 پازل
 دانک
 رامپ
 رشکا
 شارخ
 ناشف

5 حرفي : 
 ارگ بم

 اروشا
 اطیاب

 الیزه
 پاپاخ
 پالیو

 پهلبد
 رز زرد

 زاکسن

 زلوتی
 یالتا

 یرموک
 یک زخم
 یک و دو

6 حرفي : 
 اکتریس

 ای پی تی 
 بر کردن 
سنتوری

7 حرفي : 
مسجدآبی
 ویشتاسپ

8 حرفي : 
 ابوالفضل

دنیس هاپر
 شیرین پلو
 کوفته مرغ

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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پاشنه  آشیل   هویدا 
 اواخر دوران صدارتش شبیه شاه شده بود؟

مرتضی کلیلی   قاب  

  
قاب مشاهیر1
عکسی از سیدحسن نصرالله 
در حال سخنرانی برای جمعی 
از رزمندگان ایرانی  -دهه 1360 

  
قاب تاریخ 1
 عکسی از سفر فرح پهلوی به 
روستای ماسوله -  سال 13۵6. 
)انتخاب(

  
قاب تاریخ 2

تصویری از کبابی در بازار 
تهران در دوره قاجار را 

ببینید. عکاس این اثر   آنتوان 
سور وگین است.

  
قاب مشاهیر2
این تصویر متعلق به فیلمبرداری فیلم خاک در دزفول است -  اسفند 13۵1. اسکویی 
)فیلمبردار( و نعمت حقیقی در این تصویر دیده می شوند.   فیلمنامه این فیلم را مسعود 
کیمیایی بر اساس رمان آوسنه بابا سبحان نوشته  محمود دولت آبادی نوشت.

  
قاب نوستالژی 1
یک نانوایی در تهران - سال 1377. )آژانس عکس ایران(

   داریوش بایندر دیپلمات سابق ایرانی دوران پهلوی، در  بخشی از 
گفت وگویی که در شماره ۹۲ مجله   »اندیشه پویا« با او منتشر شده، 
درباره   امیرعباس هویدا نخســت وزیر ۱۳ ساله ایران در رژیم پهلوی 

چنین گفته است:
   برخی معتقدند که هویــدا در دوران نخســت وزیری اش تغییر 
شــخصیت پیدا کرد. داریوش همایون معتقد است هویدا در ابتدای 
نخست وزیری، شخصیتی نوآور داشت اما قدرت او را »متحجر« کرد. یا 
علینقی عالیخانی یادآوری می کند که هویدا پیش از ورود به دولت یک 
شخصیت ایدئالیست داشت که می گفت اگر من به جای نخست وزیرها 
بودم از مردم فاصله نمی گرفتم و به میان آن ها می رفتم، اما بعدتر برای 
حفظ مقام خودش، برای اینکه سرکار بماند، یک عمل گرایی غیرعادی 
داشــت و در اواخر دوران صدارتش شبیه شاه شــده بود، به طوری 
که وزرای کابینه اش را آدم حساب نمی کرد. شــما نیز در کتاب تان 
این گونه ابراز عقیده کرده اید که هویدا نخست وزیری را ضمیمه  دربار 

شاه کرد، انگیزه  هویدا از این اطاعت و تسلیم محض چه بود؟
   داریوش همایون و علینقی علیخانی هــر دو هویدا را از پیش از 
دوران نخست وزیری او می شناختند و جو سیاسی آن دوره ها را بهتر از 
من که در مأموریت خارج از کشور بودم، درک می کردند. اما باید گفت 
تغییر روحیات با گذشــت زمان در انسان ها امری غیرعادی نیست و 
هویدا هم استثنایی بر این اصل نبود. اما تصویری که عالیخانی از هویدا 
ارائه می دهد، به نظر من، خالی از غرض ورزی نیست.  اینکه عالیخانی 
گفته است که هویدا عوض شد و به وعده  مردمی بودن وفادار نماند، 
قدری ساده اندیشــی اســت. صدارتِ هویدا بازده  ترور منصور بود و 
تغییر ساختار حکومتی، به دنبال حادثه  کاخ مرمر اتفاق افتاد و این 
در حالی بود که دو سازمان چریکی نیز در سال های پنجاه حکومت را 

به چالش کشیده بودند.
   با این همــه هویدا از مردم دوری نمی کرد و در بین شــهروندان 
غیرسیاسی وجهه ای داشت. سفیر بریتانیا، تونی پارسونز در خاطراتش 
به صحنه ای اشــاره می کند که من در کتابم بــه دلیل دیگری نقل 
کرده ام. در ماه های آخــر پیش از پیروزیِ انقــاب، وقتی که هویدا 
از وزارت دربار هم معزول شــده بود، پیکان هویدا در ترافیک تهران 
متوقف می شود؛ در حالی که سفیر بریتانیا کنار او نشسته بود. جمعیت 
دور پیکان را می گیرند و پارسونز با شگفتی می بیند که هویدا با آنها 
مشغول خوش وبش است؛ بدون اینکه کوچک ترین ژست خصمانه ای 

ظاهر شود. 
   اینکه عالیخانی گفته است که هویدا در اواخر صدارتش مثل شاه 
شده بود و وزرا را داخل آدم نمی دانست نیز از سر بی انصافی  است. تکبر 
و خود بزرگ بینی در وجود او نبود. هویدا با همه به ویژه زیردســتان 
خرده پا، رفتاری انسانی داشت. خود من شاهد رفتارش با فراش های 
نخســت وزیری بودم که فراموش نمی کرد از آنها احوال پرسی کند و 
گاهی از فرزندان شان هم اسم می برد. با این تفصیل چگونه می توان 

تصور کرد که به وزیرانش در کابینه بی اعتنا باشد؟ 
   البته در رده های بالای حکومت، ضدیت هایی وجود داشــت که 
ناگزیر گاه به گاه نمایان می شــد. مناسبات افرادی چون اسدالله علم، 
جمشید آموزگار و اردشــیر زاهدی با هویدا دوستانه نبود. زاهدی از 
پست وزارت خارجه مجبور به کناره گیری شده بود و آموزگار هم، به 
حق یا ناحق تصور می کرد که جریان رشیدی مطلق توطئه ای بود که 
هویدا و هوشنگ انصاری برای متزلزل کردن دولت او طراحی کرده 
بودند. اما من نیز می پذیرم که تاش برای حفظ مقام، پاشنه آشیل 
هویدا بود که از این بابت هفته نامه  فکاهی »توفیق« دست از سرش بر 
نمی داشت. ولی وقتی که شاه در سال ۱۳۵۰ دستور بستن توفیق را 

داد، هویدا ناراضی بود و سعی کرد شاه را منصرف کند.)خبرآناین(

نشانه هایی که  به  شما می گویند 
قلب تان به چکاپ نیاز دارد

به گزارش سامت نیوز  ، قلب عضوی حیاتی است که خون 
را در سراسر بدن پمپاژ می کند و اکسیژن و مواد مغذی را 
به سلول ها می رســاند و در عین حال فشار خون را تنظیم 
  و ضربان قلب را نیز کنترل می کند. بنابراین، قلب ســالم با 
ضربان قلب طبیعی در حالت استراحت، سطح فشار خون 
زیر 8۰/۱۲۰ میلی متر جیــوه و تنفس ثابت  حین فعالیت 

بدنی با شدت متوسط مشخص می شود.
   چگونــه بفهمیم که آیا نیــاز به معاینه قلــب داریم؟  
تست های غربالگری کلیدی برای نظارت بر سامت قلبی-

عروقی شامل فشار خون، کلسترول، شــاخص توده بدن 
)BMI( و سطح گلوکز خون اســت. فشار خون باید در هر 
ویزیت منظم مراقبت های بهداشــتی یا حداقل سالانه اگر 
کمتر از 8۰/۱۲۰ میلی متر جیوه باشد، بررسی شود. سطح 
کلسترول باید هر 4 تا 6 سال یک بار برای بزرگسالانی که در 
معرض خطر طبیعی هستند، با آزمایشات مکرر برای افرادی 
که در معرض خطر بیماری قلبی و سکته هستند، آزمایش 
شود. آزمایشات گلوکز خون نیز باید حداقل هر سه سال یک 
بار انجام شود. عاوه بر این، عائم خاصی ممکن است نشان 

دهنده نیاز به ارزیابی بیشتر قلب باشد، مانند:
   درد قفسه سینه:   درد قفسه سینه می تواند نشانه اصلی 
مشکات قلبی باشد و می تواند با فشار، احساس سنگینی، 

سوزش یا سفتی در قفسه سینه مشخص شود. 
   تنگی نفس: تنگی نفس می تواند نشــانه بســیاری از 
بیماری های قلبی، از جمله نارســایی قلبی، بیماری عروق 
کرونر قلــب )CAD( و ریتم هــای غیرطبیعی قلب مانند 
فیبریاسیون دهلیزی باشد. در موارد خاص، تنگی نفس 
می تواند نشان دهنده مشکات ریوی مانند آسم، ذات الریه و 
سرطان ریه نیز باشد. به همین دلیل ضروری است که قلب و 
ریه های خود را برای رد هرگونه بیماری جدی بررسی کنید.

   خستگی غیر قابل توضیح: خستگی مداوم بدون هیچ 
دلیل خاصی می تواند نشان دهنده طیف وسیعی از مشکات 

سامتی از جمله مشکات قلبی-عروقی باشد.
وقتی خستگی کاهش پیدا نمی کند، ممکن است نشانه ای از 
تقای قلب برای تامین اکسیژن و مواد مغذی کافی به بدن 
باشد و می تواند به دلیل شرایطی مانند بیماری قلبی ایجاد 
شود که در آن توانایی قلب برای پمپاژ خون به طور موثر به 
خطر می افتد. خستگی مزمن همچنین می تواند نشانه ای 
از نارسایی قلبی باشــد، وضعیتی که قلب خون کافی برای 

نیازهای بدن شما پمپاژ نمی کند.
   تپش قلب: تپش قلب اغلب بی ضرر است. با این حال، 
می تواند نشان دهنده شرایط جدی تری باشد. در حالی که 
عواملی مانند اســترس، اضطراب، حمات پانیک، کمبود 
خواب و ورزش شــدید می توانند باعث تپش قلب شــوند  
اما می توانند نشــانه ای از آریتمی یا ضربــان قلب نامنظم 
باشند که ممکن اســت به قلب، مغز یا سایر اندام ها آسیب 
برســاند. آریتمی می تواند منجر به عوارض شدیدی مانند 
سکته مغزی، نارسایی قلبی یا ایست قلبی شود. اگر تپش 
قلب مداوم را تجربه می کنید، بســیار مهم است که با یک 
متخصص مشورت کنید تا سامت قلب خود را ارزیابی کرده 

و مشکات احتمالی را برطرف کنید.

   سلامت
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